
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

علی ربیعی: دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری 
و سخنگوی دولت

بـــــرخــی اتفاقـــات و اظهارات مثل دماسنج در جامعــــه 
عمــــل می کنند. این اتفاقات نشانگر تحولاتی است که در بطن 
اجتماع، سیاست، فرهنــــگ و اقتصاد شکل گرفته اند و حکایت 
از یــک روند اغلب درازمدت دارند. اظهارات میهمان یک برنامه 
در صداوسیما را نباید اتفاقی و تصادفی دید. موضوع فقط بیان 
یک واژه در برنامه تلویزیونی »زاویه« نیســت. مدت هاست نوع 
ســخن گفتن و کنش ها در ساحت سیاسی و ادبیاتی که به کار 
گرفته می شود و رفتارهایی که رخ می دهند، نشان از نوعی زوال 
اخلاقی و نارسایی هایی در ارتباطات اجتماعی و سیاسی در سطوح 
قدرت با تسری یابندگی به جامعه دارند. این پدیده را از دو منظر 
مطالعات فرهنگی و جامعه شناسی سیاسی می توان توضیح داد. 
از منظر مطالعات فرهنگی، رسانه ملی که باید مبلغ فرهنگ و 
اندیشه ورزی فاخر باشد، در مسائل سیاسی تبدیل به مرکزی برای 
بروز نابرابری های سیاسی و نوعی کنش تخریبی شده است. وقتی 
ساحت سیاسی بر عناصر فرهنگ، رسانه بزرگ و حتی نمادی که 
باید مظهر مهر و عطوفت و اخلاق گستری باشد، سایه  می افکند، از 
فرهنگ که عرصه حقیقت و زیبایی است چیزی باقی نمی ماند.

دو فضیلت سیاست عبارتند از: دستیابی به هدف و مدیریت 
مناقشــه و خشونت. وقتی از سیاســت به مثابه شیفتگی برای 
خدمت در گفتمان انقلاب اســلامی تا حضور در ساخت قدرت 
و امکان شهادت، به سمت تشنگی برای قدرت با به کار گرفتن 
هرگونه ابزاری از جمله برداشــت هایی از دین حرکت می شود، 
هم دستاوردهای سیاست کاسته می شود و هم به مرور خشونت 

کلامی در آن افزایش پیدا می کند.
نگاه کنید به حضور ظریف در مجلس و کلمات مطرح شده، 
درخواســت های اعدام برای این و آن، به کار بردن افشــاگری 
بر اساس اطلاعات غلط به جای روشنگری و نیز برخی تریبون ها 
که خشونت کلامی در آن موج می زند. اینها همه نشانه هایی از 

نقصان در سیاست و پر شدن خشونت در کلام سیاسی است.
جریان های تروریستی و فرقه ای در اوایل انقلاب تلاش کردند 
خشونت کلامی و فیزیکی را در فضای سیاسی گسترش دهند ولی 
به لحاظ قدرتمند بودن گفتمان فرهنگی و دینی مقابل به عقب 
رانده شــدند، اما تصور نکنیم این نوع رفتارها فقط در قالب آن 
گروه ها بروز می کند، بلکه تا زمانی که ابزار دموکراسی و رفتارهای 
کسب قدرت به ســامان سیاسی مطلوب خود نرسیده، هر آن 
امکان بازگشت آن بخش از رفتارها در قالب خشونت کلامی در 
قالب همه گروه ها وجود دارد. متأسفانه این نوع رفتارها فقط در 
ساحت قدرت باقی نمی مانند، تجربه زیسته به ما نشان می دهد 
در مقاطعی که با زوال اخلاقی در عرصه قدرت روبه رو می شویم، 
این رفتار با حالت مسری خود به سرعت ابتدا به لایه های سیاسی و 
پس از آن به میان شهروندان جامعه رسوخ می کند. این یک حلقه 
خودتقویت شونده است که وقتی سیاست در تریبون های رسمی 
دچار خشونت کلامی می شود، خشونت را به درون جامعه و مردم 
تزریق می کند و مردم هم به خشونت واکنش نشان می دهند و 
جامعه دائماً در یک سیر قهقرایی اخلاق سیاسی قرار می گیرد 
و خشــونت را مضاعف می کند و برای خشونت بیشتر به دنیای 
سیاســت فشار می آورد. به نظر من این می تواند هشداری برای 
نظام اجتماعی و سیاسی ما باشد؛ اگر ناسزاگویی و کلام خشن 
باب شــود حد و مرزی نمی شناسد و بدین سان اخلاق به مرور 

قربانی تنش های سیاسی می شود.
اخلاق برای تنظیم روابط مسالمت آمیز و سازنده میان آدمیان 
است، اما امروز وقتی در تنظیم روابط بین کنشگران سیاسی بالا، 
خشونت کلامی دیده می شود، به لایه های پایین و حتی رسانه های 
بزرگ ملی نیز تسری می یابد و در این حالت است که می توان از 
کاهش کارکرد اخلاق سخن گفت. میهمان آن برنامه شاید روند 
تقــرب گفتمانی به دولت فرضی بعدی را طی می کرد، رفتاری 
که این روزها رواج یافته است، و از عواقب کار خود آگاه نبود، اما 
بی خبری امثال او نباید همگان را از بیمناک شدن برای عواقب 
بلندمدت این گونه رفتارها بازدارد. پرده دری و بی هنجار کردن 
عرصه سیاست کاری نیست که فقط به یک گروه و جریان سیاسی 
ضربه بزند، این از آن آسیب هایی است که چون در بگیرد، زمین 
سالم باقی نخواهد گذاشت. از منظر تحلیل جامعه شناسی سیاسی 
نیز این نوع پرخاشگری و رفتارهای سیاسی، می تواند ریشه در 
خشــم و پرخاشــگری خارج از اراده کسانی داشته باشد که با 
شکست غیرمنتظره دونالد ترامپ در انتخابات امریکا و پدیدار 
شــدن افق تازه  ای برای احیای برجام، آمال سیاسی خود را در 
معرض تهدید و روشن شدن تحلیل های غلط اتهامی می بینند که 
در چهار سال گذشته تبلیغ کرده بودند. در این چهار سال، این 
افراد نه تنها به نحوی چشم بر جنایت های دولت ترامپ بستند 
بلکه فرصــت را از راه تحریف واقعیت درباره علت تورم و رکود 
اقتصادی و ناکارآمد نشان دادن برجام و حتی فراتر از آن تحقیر 
استراتژی »تعامل سازنده با جهان« مناسب دیدند؛ به این امید 
که قاطبه مردم را متقاعد به نادرســت بودن مسیری کنند که 
برای آن به پای صندوق های انتخابات در سال های ۹۲ و ۹۶ آمده 
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همه بخش ها باید خود را موظف به 
اجرای عدالت بدانند

رئیس قوه قضائیه در سفر به استان سمنان:

رئیس قوه قضائیه در بیستمین سفر استانی خود به همراه جمعی از مسئولان 
عالی قضایی به ســمنان ســفر کرد. در ابتدای سفری که یک هفته پیش از انجام 
آن گروه مقدماتی ۲5 نفره قضایی در ســطح استان برای بررسی مشکلات حضور 
داشته اند، آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه شورای اداری استان سمنان شرکت 
کــرد و با تأکید بر این نکته که مردان و زنان عادل می توانند عدالت را در جامعه 
برپا کنند، گفت: همه بخش های نظام باید خود را موظف به اجرای عدالت بدانند.

رئیس قوه قضائیه عدالت را از جمله صفات برجسته انبیا و اولیای الهی دانست 
و گفت: ما نیز در جامعه اســلامی باید به دنبال نظام اداری عادلانه باشیم و بدانیم 
که امروز توجه به قانون و قانونمنداری برای دســت اندرکاران باید یک اصل باشد 
و هیچکــس به خودش اجازه ندهد حقوق مردم، حقوق خاص افراد و حقوق عامه 
را پایمال کند. رئیس قوه قضائیه در ادامه فســاد را نقطه مقابل عدالت دانســت و 
گفت: خارج شــدن از مســیر عدالت، همان قرار گرفتن در راه فســاد است و اگر 
ما می خواهیم در مردم امیدآفرینی داشــته باشــیم بایــد در راه اجرای عدالت و 

قانونمداری همت کنیم.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضائیه وی با بیان اینکه نباید از انجام هرکاری در 
مسیر سهولت فعالیت فعالان اقتصادی و تولیدکنندگان دریغ کرد، گفت: دستگاه 
قضایی همواره تلاش می کند که فعال اقتصادی احســاس پشــتوانه داشتن کند. 
رئیسی با تأکید بر این نکته که تسهیلات نباید به دلالانی که قصد اخلال در بازار 
را دارند داده شود، گفت: باید سازوکار به نحوی فراهم شود که تسهیلات به دست 
تولیدکنندگانی برســد که قصد فعالیت اقتصادی در کشور را دارند. تولید کننده 
هم باید احســاس کند که قوانین و دستگاه های کشوری پشت سر او قرار دارند و 
هم باید اطمینان داشــته باشــد که زنجیزه نظارت شده ای برای توزیع کالای وی 
در داخل و خارج کشــور وجود دارد. وی تصریح کرد: اگر بخواهیم در نگاه مردم 

اعتماد آفرینی کنیم، اجرای عدالت تضمین کننده است.
رئیس قوه قضائیه در بخش دیگری از صحبت های خود بر لزوم کاســته شدن 
بوروکراســی های اداری تأکید کرد و گفت: امروز مردم از نظام اداری انتظار دارند 
که ضمن قانونمند عمل کردن، کارها به صورت ســهل و آسان انجام دهد؛ لزومی 
ندارد که یک کار اداری از هفت خان عبور کند تا مجوز بگیرد؛ گاهی اوقات طولانی 

شدن غیرعادی کارها، حقوق مردم را تضییع می کند.
رئیس قوه قضائیه همچنین »قوی شدن« را راه حل اصلی حل مشکلات کشور 
دانســت و گفت: آنها که احساس می کنند مشکلات کشور با مذاکره حل می شود 
اشتباه می کنند. هرجا که ما با قوت در آن عرصه کار کردیم، دشمن را به عقب رانده 

و مأیوس کرده ایم. امروز خود تحلیلگران امریکایی اذعان دارند که فشار حداکثری 
علیه ایران با مقاومت حداکثری روبه رو شــده و به شکست انجامیده است. رئیس 
قــوه قضائیه با بیان اینکه آنچه می تواند امریکا و اروپایی ها را ناامید و تحریم ها را 
خنثی کند، اجرای دقیق قانون مجلس شــورای اسلامی است، بر نصب العین قرار 
دادن فرمایشات راهبردی رهبر معظم انقلاب در روز نوزدهم دی ماه تأکید کرد.

 رئیسی همچنین در ادامه این سفر در دیدار با قضات و کارکنان قضایی استان 
سمنان، »انجام کار بهنگام« را اساس کار در دادگستری ها دانست و با مجاز ندانستن 
تأخیــر و تعویق بلاوجه در انجام کار ارباب رجوع گفت: تأخیر و تعویق بلاوجه در 

هیچ واحد قضایی و نظارتی ولو برای یک روز مجاز نیست.
وی با بیان اینکه »نمی شود«، »نمی دانیم« و »نداریم«، نباید در حل مشکلات 
مربوط به پرونده های قضایی وجود داشته باشد، گفت: هرکسی در هر جایگاهی که 
قرار دارد، می تواند در امر کشــف حقیقت به قاضی کمک کند. رئیس قوه قضائیه 
با بیان اینکه قلم قاضی باید براساس عدالت بچرخد ادامه داد: انتظار ارباب رجوع 
از مجموعه قضایی برای اجرای عدالت، انتظار بحقی اســت چرا که  شــأن قضا از 
شئون ممتازه انبیای الهی و اولیای خداست. رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه مردم 
باید بدانند در صورت مراجعه به دســتگاه قضایی از آنها رفع ظلم می شود، افزود: 
مســئولیت پذیری و بی تفاوت نبودن نسبت به مشکلات ارباب رجوع، باید یکی از 
شاخصه های اصلی قضات و کارکنان قوه قضائیه باشد. وی در جلسه شورای قضایی 
اســتان سمنان هم با بیان اینکه به عنوان مســئول وظیفه داریم نسبت به حقوق 
مردم و حقوق عامه پاســخگو باشــیم، گفت: یکی از مسائل مهم در حقوق عامه 
این اســت که مردم از مسئولان می خواهند که آنچه حقشان است را دنبال کنند 
و حتی اگر حق با کســی نبود نیز باید موضوع برای او تبیین شــود. هم باید حکم 
را درســت و عادلانه صادر کرد و هم باید حکــم عادلانه را برای مجموعه مرتبط 
با این حکم تبیین نمود.  رئیســی در نشســت خبری پایان سفر به استان سمنان 
با اشــاره به دیدار های مردمی معاون اول دستگاه قضا، رئیس دیوان عالی کشور، 
دادستان کل کشور و همچنین رئیس سازمان زندان ها با ده ها نفر در جریان این 
ســفر گفت: در این جلسه پیرامون کمبود هایی که مربوط به سازمان های وابسته 
به دســتگاه قضا و واحد های قضایی در این اســتان است، تصمیماتی اتخاذ شد و 
مجموعا مبلغ ٧٠٠ میلیارد ریال از منابع اســتانی و قوه قضائیه به رفع مشــکلات 
ضروری که در استان سمنان مطرح است اختصاص پیدا کرد. همچنین آن دسته 
از مشــکلات که در استان امکان حل آنها وجود ندارد از محل بودجه های جاری 

قوه قضائیه دارد پیگیری می شود.

زوال اخلاق زوال 
ست سیا

در هفته گذشته بازارهای داخلی سیر نزولی در پیش گرفتند. بازار سکه 
و ســهام به تبعیت از دلار کاهشی بوده و دلار نیز به دلیل کاهش ریسک 
های سیاسی روند نزولی در پیش گرفته است.به عبارتی تحولات هفته های 
گذشته ریسک های سیاسی را کاهش داده و بازار ارز و سکه را به بازارهای 
ناامن برای نوسان  گیران تبدیل کرده است.بازارهای امن جهانی مانند طلا 
و بیت کوین نیز با اصلاح قیمتی مواجه بودند. رشد قیمت انواع نفت نیز به 
دلیل شیوع ویروس جهش یافته کرونا و قرنطینه کشورهای اروپایی و چین 
اندکی تعدیل یافت. به نظر می رسد تا زمانی که واکسیناسیون در کشورهای 
جهان با سرعت انجام نشود، نگرانی بابت بهبود اقتصاد جهانی وجود داشته 
باشد؛ نمی توان درباره ثبات بازارها پیش بینی دقیقی داشت.قیمت دلار و 
سکه که در هفته منتهی به 1۹ دی ماه افزایشی بود، در آخرین روز کاری 
هفته روند کاهشی را آغاز کرد. این سیر نزولی در هفته گذشته )منتهی به 
۲۶ دی( نیز ادامه یافت و دلار و سکه به ترتیب کاهش 4.٧ و ۹.۹ درصدی 
را به ثبت رساندند. اگرچه قیمت سکه همواره در جهت حرکت دلار تغییر 
می کند اما کاهش 1٠ درصدی آن ناشی از افت قیمت اونس جهانی طلا تا 
مرز هزار و ۸5٠ دلار است. در ابتدای هفته دلار وارد کانال ۲4 هزار تومانی 
شد و سکه نیز با افت بیش از یک میلیونی به 1٠ میلیون ۹٠٠ هزار تومان 
رسید. بنا بر پیش بینی برخی فعالان، چنانچه دلار مرز حمایتی ۲4 هزار 
و 4٠٠ تومانی را از دست دهد احتمال وارد شدن به کانال ۲3 هزار تومانی 

نیز وجود دارد.
تایید انتخابات آمریکا توسط کنگره و پیروزی دموکرات ها در انتخابات 
مجلس سنا از عوامل کاهش ریسک های سیاسی و افت قیمت در بازارها 
بوده اســت. همچنین سخنان رئیس جمهور مبنی بر احتمال افت قیمت 
دلار تا قیمت 15 هزار تومان در صورت آزادشــدن منابع ارزی بلوکه  شده 
کشور دلیل دیگر کاهش قیمت ها بوده است. پیش بینی می شود دو موج 
کاهشــی ارزش دلار در هفته های آتی رخ دهد. اولا با آغاز فعالیت بایدن 
به عنوان رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا در هفته آینده، دلار یک افت 
دیگر و احتمالا به پایین تر از ۲4 هزار تومان را تجربه خواهد کرد. ثانیا در 
چنــد ماه باقی مانده دولت دوازدهم احتمال تزریق منابع ارزی قابل توجه 
و کاهش قیمت ها وجود دارد. برخی تحلیل گران معنقدند با توجه به بالا 
بودن نرخ حواله درهم و ارزش دلار در کشورهای همسایه و همچنین عدم 
گشایش واقعی در وضعیت اقتصادی کشور، احتمال یازگشت قیمت ها به 
مسیر صعودی وجود دارد.شاخص سهام نیز در ادامه مسیر کاهشی خود، 
در هفته منتهی به ۲۶ دی ماه با افت ۶.۲ درصدی از مرز 1 میلیون ۲3٠ 
هزار واحد نزول کرد. افت بیش از 4٠ هزار واحدی شاخص کل در روز سه  
شنبه حاکی از افزایش شدید فروش از سوی سرمایه  گذاران حقیقی است. 
افت شاخص هم  وزن در دو روز پایانی هفته نیز نشان از سنگینی صف  های 
فروش در نمادهای کوچک  تر و تشدید جو نااطمینانی در بازار است. کاهش 
ارزش دلار و ادامه سیاســت های خلق الساعه دولتی از مهم ترین عوامل 

ریزش شاخص سهام در سومین هفته متوالی بوده است.
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 لزوم پیگیری عدم واریز ۱۵ درصد حقوق دولتی معادن

نماینده مردم محلات و دلیجان در مجلس، گفت:سازمان برنامه و بودجه 
قــول داد تا ۲٠ روز آینده در این رابطه گــزارش میزان پرداختی را تهیه و 

جهت اقدامات لازم به خزانه و وزارت صمت اعلام نماید.
 در پی ســوال علیرضا ســلیمی  از وزیر اقتصاد و دارایی کشور در مورد 
عدم واریز 15 درصد حقــوق دولتی معادن و حضور مدیرکل امور پارلمانی 
وزارت اقتصاد در شهرستان محلات،  جلسه ای در محل وزارت خانه اقتصاد 
و دارایی با حضور مدیر کل بودجه ســازمان برنامــه و بودجه معاون خزانه 
کل کشور، مدیران وزارت اقتصاد و کارشناسان وزارت صمت برگزار گردید. 
 نماینده  مردم محلات و دلیجان در  مجلس شــورای اســلامی تصریح 
کرد: در این جلســه مقرر شد سهم شهرستان محلات و دلیجان این ردیف 

به زودی پرداخت شود. 
 وی درپایان یادآورشد: سازمان برنامه و بودجه قول داد تا ۲٠ روز آینده 
در این رابطه گزارش میزان پرداختی را تهیه و جهت اقدامات لازم به خزانه 

و وزارت صمت اعلام نماید.

 برگزاری نمایشگاه ممنوع!
اتاق اصناف ایــران طی اطلاعیه ای اعلام کرد که به جز نمایشــگاه های 
تخصصی بدون بازدیدکننده، برگزاری هر نوع نمایشگاه در سه وضعیت قرمز، 

نارنجی و زرد ممنوع است.
 اتاق اصناف ایران اعلام کرده که  مطابق مفاد صریح طرح جامع هوشمند 
محدودیت هــا که قبلا طی نامــه  1٠۶4٠/۲4/٧ در تاریخ ۲۸ آبان 13۹۹ 
برگزاری هرگونه نمایشــگاه در ســه وضعیت قرمــز، نارنجی و زرد به دلیل 
پیشــگیری از انتشــار ویروس کووید-1۹ و لزوم حفظ سلامت آحاد جامعه 

ممنوع است.
در این رابطه به استناد نامه شماره 1455٠4 تاریخ 1۸ آذر 13۹۹ رئیس 
کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی ســتاد ملی مدیریت بیماری کرونا صرفا 
برگزاری نمایشــگاه های تخصصی با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی در 
وضعیت نارنجی و زرد و با اخذ مجوزهای لازم از مبادی ذیربط بدون مراجعه 

و پذیرش افراد بازدیدکننده عمومی مجاز است.
پیش تــر هم رئیــس اتاق اصناف ایران از وزارت صمت خواســته بود که 
از صــدور مجوز برای برگزاری نمایشــگاه های پایان ســال خودداری کند، 
چراکه نمایشگاه های بهاره سهم بازار اصناف را خواهند برد، آسیب بیشتری 
بــه صنوف وارد می کند و به دلیل تجمع در نمایشــگاه ها، کنترل و رعایت 

پروتکل ها مشکل تر است.

 معاملات اوراق تسهیلات مسکن در فرابورس افت کرد
افت 5٠درصدی حجم و کاهش 33درصدی ارزش معاملات اوراق گواهی 

تسهیلات مسکن در دیماه امسال در فرابورس ایران رقم خورد.
به گــزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تســنیم، نگاهــی به کارنامه 
فرابورس ایران در دهمین ماه امســال نشــان می دهد طی ۲1روز معاملاتی 
تعــداد 5۹میلیارد و 535میلیون ورقه بهادار در ۲٠میلیون و 5۸3هزار نوبت 
به ارزش 1۸54هزار و ۹۸4میلیارد ریال در بازارهای فرابورس خرید و فروش 
شــده است که به ترتیب از رشــد 4٧درصدی حجم، افزایش ۲4٧درصدی 
نوبت های معاملات و رشــد 3۸۸درصدی ارزش معاملات نســبت به مدت 

مشابه سال گذشته حکایت دارد.
این در حالی اســت که میانگین حجم روزانــه معاملات فرابورس در ماه 
گذشته ۸٠میلیون ورقه و میانگین ارزش معاملات نیز 4هزار و 5٠۶میلیارد 

ریال بوده است.
همچنین بازار اول فرابورس در ماهی که گذشت تغییر مالکیت 1٧میلیارد 
و 1۶میلیــون ورقه بهادار به ارزش 34٧هزار و ٧4۸میلیارد ریال و بازار دوم 
مبادله 1۸میلیارد و 3۹4میلیون ورقه بهادار به ارزش 343هزار و 14۶میلیارد 
ریــال را به خود دیدند که این ارقــام به ترتیب بیانگر افزایش ۲۹4درصدی 
حجم و رشد ۹4۹درصدی ارزش معاملات در بازار اول و رشد ۹رصدی حجم 
و 1۶4درصدی ارزش معاملات بازار دوم در مقایسه با دیماه سال ۹۸ است.

ایــن گزارش می افزایــد: در بازار ابزارهای مالی نیــز تعداد ۸۶4میلیون 
اوراق بدهی به ارزش ٧۹٧هزار و 1۲3میلیارد ریال معامله شــده اســت که 
از افزایش 554درصدی حجــم و 5۶٠درصدی ارزش معاملات این بازار در 
دیماه امســال نسبت به مدت مشابه سال گذشته حکایت می کند. افزون بر 
این، بالغ بر 314٧میلیون واحد صندوق های ســرمایه گذاری قابل معامله به 
ارزش ۶۲میلیارد و ۶۲٠میلیون ریال و یک میلیون و ٧٠٠هزار ورقه گواهی 
تسهیلات مسکن)تسه( به ارزش ۹4۶میلیارد ریال در این مدت در این بازار 
مورد معامله قرار گرفته است که نشان از افزایش 1۸۶درصدی حجم و رشد 
۲5٠درصــدی ارزش معاملات صندوق های ســرمایه گذاری قابل معامله و 
همچنین افت 5٠درصدی حجم و کاهش 33درصدی ارزش معاملات اوراق 
گواهی تسهیلات مسکن در مقایسه با دیماه پارسال دارد.این گزارش می افزاید: 
شــاخص کل فرابورس نیز که معاملات دیماه امســال را از ارتفاع 1۹هزار و 
۶۸۹واحد آغاز کرده بود با ثبت افت 11 درصدی در پایان این ماه به ارتفاع 
1٧هزار و 531واحد رســید.ارزش کل بــازار فرابورس نیز که در ابتدای ماه 
گذشــته ۲٠۲٧3هزار و 5۸۲میلیارد ریال بود در پایان این ماه با ثبت افت 

٧درصدی به عدد 1۸۹3۶هزار و ۲1۹میلیارد ریال رسید.

نایب رئیس مجلس شــورای اســلامی 
گفت: متاسفانه عدالت اجتماعی در آبادانی 
شهرها و مناطق مختلف کشور رعایت نشده 
و ایــن امر در تخصیص اعتبارات ســالانه 

مشهود است.
 علی نیک زادثمرین  در جلســه جمع 
بندی دستاوردهای نظارت میدانی در شهر 
رفسنجان، گفت: شهید سلیمانی شخصیتی 
بی نظیر بود زیرا دارای 5 ویژگی ایمان به 
خدا، یقین به روز جزا، اخلاص، شجاعت و 

عشق به ولایت بود.
نایب رئیس مجلس شــورای اســلامی 
تصریــح کرد: مرحوم آیــت الله یزدی نیز 
دارای بصیرت و اقتدار بود و نقش انقلابی را 
تربیت کرد و در واقع سنگربان اندیشه های 
سیاسی اسلام محسوب می شد؛ ایشان نیز 
در عمل و نظر ولایت پذیر بود که همواره 

از ولایت فقیه حفاظت می کرد.
وی با اشاره به نامه حضرت امیرالمومنین 
علــی )ع( معــروف به منشــور حکمرانی 
اسلامی به مالک اشتر تصریح کرد: گرفتن 
خراج و مالیات یکی از محورهای این نامه 
است؛ در کشور ما مالیات به معنای واقعی 
و درست پرداخت نمی شود و این در حالی 
است که وقتی نماینده ای در مجلس سخن 
از دریافت مالیات می شود همه تصور می 
کنند به دنبال اخذ مالیات از دستفروشان 

هستند.
وی ادامــه داد: 1٠٠ الــی 15٠ هــزار 
میلیارد تومان فرار مالیاتی رخ می دهد لذا 
دولت می تواند به جای دعوا کردن درصدد 

جلوگیری از فرار مالیاتی باشد.
نیکــزاد جهاد بــا ظالمــان را از دیگر 
محورهای منشور حکمرانی اسلامی دانست 
و بیــان کرد: در این راســتا مدیون خون 
مدافعان حرم هستیم؛ بن سلمان در دیدار با 

وزیر خارجه آمریکا عنوان کرد هزینه جنگ 
با ایران را می دهد لذا اگر جریان مقاومت 
وجود نداشــت به ایران حمله می کردند؛ 
آمریکا درصدد ایجاد 3 کشــور به نام های 
آذربایجان، عربستان و کردستان است لذا 
جوانان باید بدانند اگر شهید سلیمانی مرزها 
را فراتر نمی بــرد یا باید بی غیرتی را می 
پذیرفتیم یا در کرمانشاه جنگ می کردیم.

نایــب رئیس قــوه مقننه اظهــار کرد: 
ســاماندهی و بهبود بخشیدن به کار مردم 
از دیگــر نکات مدنظــر امیرالمومنین )ع( 
است؛ بدون قرض سیاسی باید عنوان کرد 
آیا آنچه بر سر مردم آمده مطابق ارزش های 
انقلاب و آموزه های دینی اســت بنابراین 
کارگزاران نظام باید بدانند اگر نتوانســتیم 
مطابق آرمان های انقلاب امور را پیش ببریم 

نقص از ما است.
وی ادامــه داد: چرا امروزه اکثر افراد به 
جای دنبال کردن ضابطه ها برای رسیدن 
به اهدافشان درصدد رابطه ها هستند این 

امر بیانگر مسائل یاد شده است.

نیکزاد اظهار کرد: آباد کردن شهرها نیز 
از دیگر نکات نامه امیر المومنین ع به مالک 
اشتر است؛ باید اذعان کرد عدالت اجتماعی 
در آباد کردن شــهرها رعایت نشده است و 
تصور شده اگر GDP در سه استان متمرکز 
شود خوب است لذا به استعدادهای طبیعی 

در نقاط مختلف توجه نشده است.
وی بیــان کرد: براین اســاس می توان 
اذعان کرد 1٠ اســتان همــوار در جدول 
توســعه یافتگی فقیرتر می شوند و مابقی 
توسعه می یابند که این امر سبب افزایش 
فاصله بین اســتان ها و حاشیه نشینی می 
شود.این نماینده مردم در مجلس یازدهم، 
گفت: این روزها فولاد با قیمت مشــخصی 
تولید می شود اما مسئولان باید پاسخ دهند 
چرا قیمت فروش آن فاصله زیادی با قیمت 
تمام شده دارد، ۶٠ هزار میلیارد تومان رانت 
در حوزه فولاد است و وقتی این صحبت ها 

مطرح می شود به افراد تهمت می زنند.
نایب رئیس مجلس شــورای اســلامی 
اضافه کــرد: چرا محصولی که باید ۸ هزار 

تومان فروخته شود با قیمت 1۸ هزار تومان 
عرضه می شود.

نیکزاد تصریح کــرد: مجلس انقلابی و 
دولــت در اقدامی مشــترک 4 الی 5 هزار 
میلیون تن قیر برای طرح های روســتایی، 
مدارس، راه های عشایری و تحقق عدالت 
اجتماعی در نظر گرفته اند؛ براین اســاس 
هــر تن قیر تولید شــده در 3 ماه پیش 4 
میلیون تومان فروخته می شــد اما اکنون 
به ۸ میلیون تومان افزایش یافته است زیرا 
چندین کارخانه خصوصی هستند و اقتصاد 
آزاد را مطرح می کنند که از طریق بورس 

به کشف قیمت می رسند.
وی تصریــح کرد: حاکمیت در رابطه با 
پاسخگویی موضوع یاد شده کجاست؟ چه 
کســانی مردم را دعوت به بورس کردند؟ 
افرادی که مردم را دعوت کردند پاســخگو 
باشند و مسائل را گردن مجلس نیاندازند.

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: روال حوزه سیمان، فولاد، قیر و بورس 
عادی نیست؛ به عنوان مثال طی چند مدت 

گذشــته 4۸ درصد صادرات فولاد کاهش 
یافته اســت، از این رو اگر نتوانیم با وجود 
مجلس انقلابی و دولت انقلابی مشــکلات 
یاد شــده را حل کنیــم در واقع به معنای 
تصمیم گیری براساس نفت است نه ارزش 

های دینی و انقلابی.
وی تصریح کرد: وقتی مجلس هم حرف 
مردم را می زند چرا برخی ضایع و خرابش 
می کنند؛ شــخصا رزم حســینی را نمی 

شناسم و رفاقت قدیمی هم با وی ندارم.
ســیدعلی موســوی، رئیس فراکسیون 
مناطق محروم مجلس شورای اسلامی در 
نشست مذکور، گفت: با کمک بنیاد مسکن 
توافق شد قیر رایگان به میزان مناسب برای 
رفع محرومیت های مناطق مختلف کشور 
تخصیص یابد که این مهم در رفسنجان نیز 

عملیاتی خواهد شد.
نماینده مردم ملکان در مجلس شورای 
اســلامی تصریح کرد: بازدیدهای نظارتی 
مجلس از اســتان ها موجب خواهد شــد 
مردم احســاس کنند مسئولان برای حل 

مشکلاتشان در تلاش هستند.
والمسلمین  الاســلام  همچنین حجت 
عســگری امام جمعه رفســنجان با اشاره 
به اینکه تامین آب شــرب و کشاورزی در 
منطقــه رفســنجان دارای اهمیت زیادی 
است، گفت: براین اساس امیدواریم سهمیه 
مناسبی از خط انتقال آب خلیج فارس به 

رفسنجان تخصیص یابد.
وی با اشــاره به اینکــه 15 هزار جوان 
تحصیلکرده در رفســنجان بیکار هستند، 
تصریح کرد: با توجه به وجود منطقه ویژه 
اقتصــادی و ظرفیت های اشــتغال زایی 
خصوصــا درحوزه منابع معدنی به نظر می 
رســد نیازمند برنامه ریزی مناسبی برای 

اشتغال زایی در منطقه هستیم.

نیکزاد در جلسه جمع بندی دستاوردهای نظارت میدانی در رفسنجان:

عقب ماندگی ١٠ استان کشور از توسعه یافتگی

 شرایط کشور به هیچ وجه به وضعیت بی ثبات قبل باز نمی گردد 
رئیس کل بانک مرکزی در یادداشــت جدیدی تأکید کرد که شرایط کشور 

به هیچ وجه به وضعیت بی ثبات قبل بازنمی گردد، حتی با تداوم تحریم ها.
عبدالناصــر همتــی در یادداشــت جدیــدی در فضای مجازی نوشــت: 
»سه شنبه شب گذشته، به دعوت شبکه افق، در برنامه عیار، ابعادی از تلاشهای 
مجموعه حاکمیت و به ویژه بانک مرکزی در خنثی ســازی تحریم های آمریکا 

و اقدامات بانک مرکزی در جلوگیری از فروپاشی اقتصادی را تشریح کردم.
بحث اصلی ایــن بود که در صورت نبود سیاســت گذاری های مقاومتی و 
اقدامــات بانک مرکزی، برای کنترل تراکنش های ریالی  و پایه پولی و صیانت 
از ذخایر ارزی و تأمین مالی واردات کالاهای اساسی و دارو، افزایش پایه پولی 
و نقدینگی و ارزان فروشــی ارز می توانست کشــور را در موقعیتی قرار بدهد 
که مطابق پیش بینی بســیاری از تحلیلگران با تورم افسارگسیخته و  نرخ ارز 

غیرمعقول بالایی روبه رو شود.
به دلیل سیاســت ها و برنامه های انجام شــده و در حال انجــام و ابزارهای 
طراحی شده و در حال استفاده، به ویژه در حوزه سیاست گذاری پولی و تأمین 
مالی کســری بودجه، شرایط امروز کشــورمان به هیچ وجه به وضعیت قبلی 

بازنمی گردد و مجموع شرایط نیز همین را نشان می دهد.
بانک مرکزی و درکل مجموعه نظام به درســتی از بحران تحریم ها به عنوان 
فرصتی برای بسیاری از سیاستها استفاده کرد و این اصلاحات را ادامه خواهد 
داد. تجربیات گرانسنگ خنثی سازی تحریم و اصلاح روندها، چه در بانک مرکزی 
و وزارت نفت، و چه در بین مجموعه فعالین اقتصادی بخش خصوصی، بستر 
و شرایط متفاوتی را برای تجارت خارجی و نیز رشد تولید ملی، حتی با تداوم 

آن تحریم ها فراهم ساخته است.
رونــد فزاینده صادرات نفت و فرآورده و صادرات غیرنفتی در ماههای اخیر 
مؤید این نکته است، هرچند، شک ندارم تحریم های آمریکا نیز نمی تواند روند 

قبل را طی کند.

غول فولادسازی کشور زیر ذره بین مجلس

کوچ کارگران مهاجر، معضل جدید بازار مسکن!

رانت موجود در بازار فولاد و مشــکلات مدیریتی شرکت»فولاد مبارکه« 
اصفهان، نمایندگان مجلس را برآن داشــت کــه با تحقیق و تفحص از این 

مجموعه زمینه رفع مسائل این مجموعه و به تبع آن بازار را فراهم کنند.
نمایندگان در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی با تحقیق و تفحص از 
شــرکت فولاد مبارکه اصفهان با 1۹۸ رأی موافق، ۲۸ رأی مخالف و ۸ رأی 
ممتنع از مجموع ۲45 نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند. این طرح در 
آذر ماه امســال در کمیسیون صنایع و معادن مجلس مطرح و مورد بررسی 
قرار گرفت. نمایندگان موافق طرح تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه معتقدند با 
تحقیق و تفحص از این مجموعه می توان ایرادات موجود را رفع کرد. به گفته آنها 
موضوعاتی همچون سوءمدیریت، پرداخت حقوق های نجومی، پیگیری برخی 
پروژه هــا بدون توجه به توان متخصصان داخلی و... در این مجموعه فولادی 
بیداد می کند به طوری که باید هرچه زودتر برای ایجاد شفافیت توسط غول 

بزرگ فولادی کشور وارد عمل شد.

 تحقیق و تفحص از یک مجموعه به معنای مچ گیری نیست
به باور کارشناسان، تحقیق و تفحص از یک مجموعه به معنای مچ گیری 
نیست و به طور حتم منجر به بهبود عملکرد و رفع نواقص در آن خواهد شد. 
الهویردی دهقانی عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس، درباره تصویب طرح 

تحقیق و تفحص از » شرکت فولاد مبارکه اصفهان«، می گوید در پی عملکرد 
نامناسب برخی فولادسازان طی ماه های گذشته، تعدادی از نمایندگان طرح 
مذکور را تدوین کردند تا اگر تخلفی در این واحد تولیدی وجود دارد شناسایی 

و با متخلفات برخورد شود.
نماینده مردم ورزقان در مجلس شورای اسلامی افزود: در ماه های نخست 
سال برخی از تولیدکنندگان زنجیره ی فولاد، به صادرات محصولات تولیدی 
مبادرت کردند که در نتیجه این فرآیند تولید داخل با مشکل کمبود روبه رو 

شد و بازار سیاه فولاد ایجاد شد.
وی با بیان اینکه با وجود اینکه تولید فولاد دو برابر نیاز کشــور است اما 
قیمت محصولات فولادی در ماه های اخیر افزایش چشم گیری یافت، اضافه 
کرد: در برخی موارد بهای محصولات فولادی ۲٠ درصد از نرخ جهانی گرانتر 
به بازار عرضه می شــود، در نتیجه صنایع پایین دستی فولاد با ظرفیت 3٠ 

درصد مشغول به فعالیت هستند.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم با بیان اینکه برخی در حوزه فولاد ۲ 
برابر بودجه عمرانی اسمی کشور و حدود ٧۲ هزار میلیارد تومان سود کردند، 
ادامه داد: فســادهای مختلف موجود در بازار و  نحوه مدیریت فولاد مبارکه 
و سایر دلایل دست به دست هم داد تا نمایندگان با طرح تحقیق و تفحص 
از این مجموعه موافقت کنند با این طرح مســائل و مشــکلات احصا شده و 

راهکارهای رفع آنها پیش بینی می شود.

 شرح روند قانونی تحقیق و تفحص
حــال که وکلای مردم در خانه ملت در صحن علنی مجلس با تحقیق و 
تفحص از خودروسازی ها موافقت کردند، براساس قانون آئین نامه داخلی مجلس 
شورای اسلامی موضوع به کمیسیون صنایع و معادن جهت رسیدگی ارجاع 
میی شود و کمیسیون موظف است در مدت بیست روز اعضای هیأت تحقیق و 
تفحص را که حداقل یازده و حداکثر پانزده نفر است را از بین نمایندگان تعیین 
و به رئیس  مجلس جهت صدور ابلاغ، معرفی کند.هیأت حداکثر در مدت یک 
 ماه پس از پایان مهلت تحقیق و تفحص، گزارش خود را به کمیسیون تسلیم 
می  کند. کمیســیون موظف است ظرف یک  ماه گزارش هیأت را در جلسه 
مشترک اعضای کمیسیون و هیأت مطرح و گزارش نهائی را جهت قرائت در 
مجلس برای مدت نیم  ساعت تنظیم و پس از تصویب به هیأت رئیسه ارسال 
کند.مهلت انجام تحقیق و تفحص شش ماه از تاریخ صدور ابلاغ اعضای هیأت 
توسط رئیس  مجلس است که در صورت ضرورت با درخواست هیأت و تصویب 
هیأت رئیسه مجلس تا شش  ماه دیگر قابل تمدید است که در صورت موافقت 
نمایندگان در صحن علنی با گزارش هیات تحقیق و تفحص، گزارش به قوه 

قضاییه برای بررسی و برخورد با مجرمان ارسال می شود.

بخش ســاخت و ساز فقط همین را کم داشت که با 
کاهش نیروی انسانی مواجه شود تا معجون تلفیق شده 
از افت قدرت خرید متقاضیان، افزایش قیمت مصالح و 
رکود معاملاتی کامل شــود؛ به هر ترتیب ســازندگان 
می گویند که با رشــد قیمت ارز، بسیاری از کارگران 
مهاجر که عموما افغــان بودند، ایران را ترک کرده اند 
و به همین خاطر دســتمزدها تا 1۲٠ درصد بالا رفته 
اســت.بازار مسکن به دلیل رشد بیش از 3٠٠ درصدی 
قیمتها که طی ســه سال گذشته اتفاق افتاده در رکود 
مطلق قرار دارد و این در حالی است که افزایش هزینه 
های تولید مسکن و نوسان قیمت مصالح ساختمانی به 
معضلی برای ســاخت و ساز تبدیل شده است. در این 
زمینه بارها جلســاتی بین نماینــدگان مجلس و وزیر 
صمت برای چاره اندیشی برگزار شده اما ظاهرا نتیجه 
نداده است. قرار است رزم حسینی باز هم برای توضیح 
درباره رشــد قیمت مصالح ســاختمانی به کمیسیون 

عمــران برود. این خبــر را محمدرضا رضایی کوچی ـ 
رییس کمیســیون عمران ـ مجلس اعلام کرده است.با 
 اینکه قیمت سیمان درب کارخانه حدود 1۸ تا ۲٠ هزار

 تومان فروخته می شــود، در فرآیند عرضه ۲٧ تا 3٠ 
هزار تومان می شود.

 نماینــدگان مجلس مــی گویند برخــی مصالح 
ساختمانی تا به دســت مصرف کننده برسد مشمول 
1٠٠ درصد افزایش قیمت می شــود؛ سودی که همه 
اش به جیب واسطه ها می رود. مکانیزم عرضه مصالح 
در بــورس هم چندان کارآمد نیســت. در بورس باید 
قیمت تمام شــده برای بخــش مصرفی کاهش یابد و 
دست واسطه ها کوتاه شود اما در مقام عمل این اتفاق 
نیفتاده است.بخش ساخت و ساز با مشکلات دیگری هم 
دست و پنجه نرم می کند؛ از کاهش شدید توان خرید 
متقاضیان گرفته تا کمبود نیروی انسانی. سازندگان بیان 
می کنند که بعد از رشــد نرخ ارز، بسیاری از کارگران 

مهاجر افغان ایران را ترک کرده اند و بخش ساختمان با 
کمبود نیروی انسانی مواجه شده و در نتیجه دستمزدها 
بالا رفته است.فرشید پورحاجت ـ دبیر کانون انبوه سازان 
ـ  می گوید: بعد از رشــد نرخ ارز و کوچ اتباع خارجی، 
دستمزدها در بخش ساخت و ساز تا 1۲٠ درصد رشد 
نشــان می دهد. دســتمزد کارگر در شهرستانها که تا 
یک ســال قبل ٧٠ تا ۸٠ هزار تومان بود به 15٠ هزار 
تومان رســیده و نرخ دســتمزد اسکلت کارها که قبلا 
متری ۸٠ هزار تومان بود حالا متری 1۸٠ تا ۲٠٠ هزار 
تومان شده است.فروش نرفتن آپارتمانهای نوساز که از 
رکود بازار مسکن نشأت می گیرد نیز تزریق نقدینگی 
به حوزه ساخت و ساز را دچار مشکل کرده است. البته 
بررسی ها نشان می دهد که ساخت و ساز در شهرستانها 
هنوز از رمق نیفتاده اما در تهران کمتر پروژه مسکونی 
دیده می شود. افزایش شدید قیمت زمین در تهران از 
عوامل رکود ساختمانی است. مطابق اعلام مرکز آمار از 

تابســتان 13۹۹ قیمت هر متر زمین کلنگی در تهران 
34 میلیون و ٧۹3 هزار تومان بوده که نســبت به بهار 
 امسال 3۶ درصد و در مقایسه با تابستان سال گذشته ۸۶ 

درصد رشد نشان می دهد.
روند رو به رشد قیمت مصالح ساختمانی در شرایطی 
گلوی بازار مسکن را می فشارد که این بازار در کما قرار 
دارد. آذرماه امســال فقط ۲5٠٠ فقره خرید و فروش 
مســکن در تهران به ثبت رسید که در مقایسه با تعداد 
واحدهای مسکونی تقریبا صفر شده و نسبت به میانگین 
1٠ تا 15 هزار فقره خرید و فروش معمول به حدود یک 
پنجم رسیده است. بررسیهای غیررسمی حاکی از آن 
اســت که در دی ماه تعداد معاملات در پایتخت تقریبا 
به اندازه آذرماه بوده و خریداران واقعی کماکان در انتظار 
افت بیشتر قیمتها هستند. این در حالی است که از نیمه 
آبان ماه به بعد قیمتهای پیشنهادی تا ۲۲ درصد و نرخ 

قطعی 1.1 درصد کاهش پیدا کرد.

یک مقام مســئول کارگری پیشنهاد کرد در قالب یک برنامه چهارساله 
فاصله میان دستمزد و هزینه معیشت کارگران به تناسب هر سال کاهش 
یابد.ناصر چمنی، با تاکید بر تاثیرگذاری هزینه ســبد معیشت کارگران در 
تعیین دســتمزد اظهار کرد:در بحث دستمزد یکی از مشکلاتی که داریم 
این اســت که دســتمزد همواره از تورم عقب مانده است. یکسال کاری را 
پشت سر می گذاریم و افزایش هزینه ها و تغییر قیمتها را تحمل می کنیم 
بعد در آخر اســفند و ورود به سال جدید، تورم یکسالی که گذشته مبنای 

تعیین دستمزد سال بعد قرار می دهیم.
وی افزود: یکی از مســایلی که باعث عقــب افتادگی مزد کارگران می 
شــود، فاصله بین دستمزد و هزینه سبد معیشت کارگران است. وقتی این 
فاصله بیشتر شود قدرت خرید خانوارهای کارگری کاهش می یابد و دخل 

و خرج کارگران با هم نمی خواند.
بــه گفته رئیس کانون عالی انجمن هــای صنفی کارگران، مجلس می 
تواند از جایگاه قانونی خود در این زمینه به جامعه کارگری کمک کند و با 

تعریف خط فقر و معیشت در تعیین دستمزد به کمک بیاید.

چمنی ادامه داد: اگر در کمیته دســتمزد بنشینیم و سبد معیشت را با 
توجه به هزینه های روز نســبت به سال گذشته دو برابر مصوب کنیم ولی 
در شــورای عالی کار و زمان تصمیم گیری اصلی این رقم پذیرفته نشود و 
مخالف افزایش مزد و رسیدن به رقم سبد معیشت باشیم قضیه مثل تعیین 

دستمزد سال ۹۹ می شود که بدون نظر گروه کارگری، دولت و کارفرمایان 
صورتجلسه مزد را امضا کردند.

وی با تاکید بر حمایت دولت از جامعه کارگری گفت: درســت است که 
نمی توانیم یکباره دستمزد را 1٠ میلیون تومان کنیم ولی دولت می تواند 
کمکهای زیادی به کارگران بکند؛ مثلا در بحث مالیاتها اعلام کند کسانی 
که ســه میلیون به بالا حقوق می گیرند 1٠ تا 15 درصد مالیات بدهند یا 

از کارگران حداقل بگیر مالیات دریافت نشود.
رئیــس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران، یکی دیگر از کمکهای 
دولتــی را اختصاص بن کارتهای کارگری عنوان کرد و گفت: در گذشــته 
هم بن کارت به کارگران داده می شــد که گر چه مســکن موقتی بود ولی 
کارگران با آن خواربار و اقلام مصرفی و مورد نیاز خانوار را تامین می کردند 
و بخشی از هزینه های معیشت آنها جبران می شد.چمنی در پایان پیشنهاد 
کرد: برای برداشــتن بار روانی دستمزد از دوش کارگران یک برنامه سه تا 
چهارساله پیش بینی شود و در آن برنامه فاصله ای که بین دستمزد و هزینه 

معیشت کارگران ایجاد شده به تناسب هر سال کاهش یابد.

پیشنهاد کاهش فاصله دستمزد و هزینه زندگی کارگران

 وزارت صمت موانع صادرات سنگ آهن را لغو کرد
مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صنعت، معدن و تجارت در نامه ای خطاب به مدیرکل دفتر صادرات گمرک، موانع صادرات سنگ آهن، کنسانتره و گندله )صادرات سنگ آهن منوطد به دریافت مجوز معاونت معدنی 
وزارت صمت( را ملغی اعلام کرد. وزارت صنعت، معدن و تجارت در تیرماه سال جاری، در راستای حمایت از زنجیره فولاد و صنایع پایین دستی، صادرات سنگ آهن، کنسانتره و گندله را صرفا با اخذ مجوز از معاونت امور معادن و 
صنایع معدنی این وزارتخانه و پرداخت عوارض مجاز دانسته و اعلام کرد که به منظور حمایت از تولیدکنندگان فولاد و ضرورت توجه به ارزآوری زنجیره تولید این محصولات، هر گونه صادرات سنگ آهن، کنسانتره و گندله صرفاً 
در شــرایطی مجاز خواهد بود که نیاز تولیدکنندگان فولاد کشــور تأمین شــده باشــد.هفته گذشته اما سعید عباسپور- مدیر کل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت صمت- در نامه ای خطاب به علی اکبر شادمانی - مدیرکل دفتر 

مقررات صادرات گمرک جمهوری اسلامی ایران- بخشنامه قبلی این وزارتخانه در رابطه با صادرات اقلام مذکور صرفاً با مجوز معاونت امور معادن و صنایع معدنی را منتفی اعلام کرد.  
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امروزه مشــکل گسترش جرایم سایبری 
حادتر شده و کشورهای توسعه یافته به دلیل 
نرخ ناخالص بالای تولید داخلی، بیشــتر در 
معرض خطرات احتمالی این جرایم نسبت به 

کشورهای در حال توسعه قرار دارند.
به گــزارش پایــگاه خبــری بانکداری 
الکترونیــک، دلیــل این امر ایــن واقعیت 
است که هر چقدر جامعه از تکنولوژی های 
پیشرفته تری استفاده کند، میزان اتکاء جامعه 
به ســاختارهای دیجیتال بیشــتر می شود. 
در نتیجــه این موضوع می تواند فرصت های 
بیشتری را برای مجرمان سایبری فراهم کند. 
پیش بینی می شود که در سال ۲٠۲1 میزان 
جرایم سایبری به ۶ تریلیون دلار می رسد و 
میزان این آمار دو برابر بیشتر از میزان جرایم 

نسبت به سال ۲٠15 است.
لازم به ذکر است که اصطلاحات جرایم 
ســایبری و تروریسم سایبری در بسیاری از 
سیستم های قانونی با هم تفاوت دارند. برخی 
از جرم شناسان، این مفاهیم را از هم تفکیک 
می کنند و افراد دیگری نیز وجود دارند که 
هــر دوی این مفاهیم را یکســان می دانند. 
بری کالین )Barry Collin( یکی از محققان 
ارشد تحقیق در موسسه امنیت و اطلاعات 
کالیفرنیــا، اولین بار در دهه ســال 1۹۸٠ 
عبارت تروریســم سایبری را تعریف کرد. او 
مفهوم ایــن مقوله را تحت عنوان همگرایی 
فضای مجازی و دنیای فیزیکی مشاهده کرد 
و هیچ تفاوتی بین جرایم سایبری و تروریسم 
سایبری نمی دید. بعدها تعاریف دیگری در 

مورد این عبارات ارائه شدند.
اداره تحقیقات فدرال آمریکا، از تروریسم 
سایبری به عنوان حمله عامدانه به هر گونه 
از اطلاعات یــاد می کند که می تواند منجر 
به خشــونت علیه افراد غیرمســلح و سایر 
گروه های اجتماعی و ملیتی می شود. با این 
وجــود می توان این تعریف را تا حدی مبهم 
دانست؛ زیرا به راحتی همه کلاهبرداری های 
آنلاین مانند تروریســم ســایبری را شامل 
می شــود. یکی دیگر از ویژگی های متمایز 
کننده تروریسم سایبری مرتبط بودن مکرر 
آن بــا ارزهای دیجیتال در حوزه تکنولوژی 

بلاک چین است.

 ردیابی معاملات با اســتفاده از 
بلاک چین

 تکنولوژی بلاک چین طیف گسترده ای 
از فرصت های پیگیری و بررســی جرایم و 
مقابله با حملات احتمالی مجرمان سایبری 
را فراهم می کند. از طرف دیگر، بلاکچین به 
ما اجازه می دهد تا بتوانیم معاملات مشکوک 
را ردیابــی کنیم و از انتقــال منابع مالی به 
حساب مجرمان احتمالی افراد مرتبط با آنها 
جلوگیری کنیم؛ حتی امکان ردیابی ذخایر 
منابع مالی ICO برای اثبات عدم سوءاستفاده 
و اختلاس از منابع مالی سرمایه گذاران نیز 

در این حیطه مهیا است.
از ســوی دیگر، لازم به ذکر اســت که 
داده های بررســی های صورت گرفته که در 
بلاک چین ذخیره ســازی می شود، همانند 
تمامــی پایگاه های داده اطلاعات تحقیقاتی 
دیگر، به صورت همزمان از قابلیت دسترسی 
و امنیت بیشتری برخوردار است. این ویژگی 
تکنولوژی Blockchain بــه مجریان قانون 
اجــازه می دهد که به صــورت ایمن طیف 
وسیعی از اطلاعات مورد نیاز شما، داده های 
تخلفات، اطلاعات بیولوژیک شهروندان و افراد 
بدون تابعیت، ســوابق کیفری، لیست افراد 
تحت تعقیب و بسیاری از داده های دیگر را 

در زنجیره بلوک ذخیره کنند.
به تازگی بسیاری از تروریست ها تقاضای 
خود را با اســتفاده از ارزهــای دیجیتال به 
ثبت می رسانند و به صورت کاملا طبیعی در 
حال خراب کردن وجهه رمز ارزها هســتند. 
بــه صورت بنیادی و از ابتدا، اینطور در نظر 
گرفته شده بود که ارزهای دیجیتال به شکل 
بدون مرز طراحی شوند و این بدان معناست 
که پیگیری و ردیابی آنها دشــوارتر اســت. 
متاسفانه بسیاری از دولت ها تصمیم گرفتند 
تا راحت ترین راه را در پیش بگیرند و استفاده 
از ارزهای رمزنگاری شده را در مناطق تحت 
پوشش خود ممنوع کنند. بسیاری از موارد 
کلاهبرداری برجســته که منجر به کاهش 
شدید ارزش ارزهای دیجیتال در سال ۲٠1۸ 
شدند، موجب تغییر نظر مجریان قانون نسبت 
به این صنعت نوپا و قرار گرفتن این صنعت 

در وضعیت نابسامانی شد.

 استفاده از بلاک چین برای مبارزه 
با پولشویی

اخیــرا تعدادی از شــرکت ها به صورت 
فعالانه در حال توسعه راه حل های تکنولوژی 

بلاک چین هســتند تا با پول شویی مقابله 
کننــد. برخی از ایــن راه حل ها به صورت 
موفقیــت آمیز در حال اســتفاده در زمینه 
تحلیل و نظارت بر خطرات احتمالی معاملات 
رمزارز هستند. استارت آپ تجزیه و تحلیل 
تکنولوژی بلاک چین به نام Confirm، یک 
پلتفرم AML )مبارزه با پولشــویی( را توسعه 
داده، کــه قابلیت ردیابی کــردن معاملات 
مشــکوک و مقابله با تروریســم مالی را با 
استفاده از ۲٧٠ اندیکاتور ریسک در اختیار ما 
قرار می دهد. علاوه بر این، متخصص فرانسوی 
 Nigma( امنیت سایبری یعنی نیگما کنسیل
Conseil( و همچنیــن موسســه تکنولوژی 
 )Austrian Institute of Technology( اتریش
در اواسط ســال ۲٠۲٠ پلتفرم بلاک چین 
خود را در راستای پوشش دادن علوم قانونی 
معرفی کردند. این پلتفرم با هدف ارائه قابلیت 
نظارت و ساده سازی عملیات بلاک به کاربران 

معرفی شد.
موارد سرقت داده ها و اطلاعات شخصی، 
به صورت مداوم در حال ثبت و ضبط شدن 
هســتند. اقدامات تروریســت ها و مجرمان 
ســایبری موجب خدشه دار شــدن وجهه 
آژانس های اجرای قانون می شــود؛ زیرا در 
اکثر مواقع این مواضع قانونی برای دفاع در 
برابر چنین حملات و پاســخ دادن سریع به 

آنها به میزان لازم مجهز نیستند.
هک ها نیز در ســطح بومی و محلی مثل 
اتفاق هک شــدن یاهــو )Yahoo( صورت 
می گیرنــد که طی آن، 3 میلیارد حســاب 
کاربــری افراد مورد هدف قــرار گرفتند، و 
هم در سطح بین المللی اتفاق می افتند که 
در پی چنین رویدادهایی، دولت یک کشور 
دولت کشــور دیگر را به خاطر هک شدن ها 
ســرزنش می کند و تمام این ماجرا منجر به 
ضربه خوردن روابط خارجی کشورها می شود. 

پیش از ظهور بیت کوین در ســال ۲٠٠۸، 
هیچ راه حلی برای پیشــگیری از این اتفاق 
وجود نداشــت و جایگزینی هم برای منابع 
ذخیره ســازی متمرکز در دسترس نبودند. 
در ایــن دوران، تمام پایگاه هــای داده این 
نقطه ضعف را داشــتند که در صورت هک 
شــدن، اجازه دسترسی به تمامی داده های 
ذخیره سازی شده را به هکر می دادند و آزادی 
عمل او برای اعمال هر گونه تغییر در داده ها 

را در اختیارش قرار می گذاشتند.

 ورود به حوزه بازرسی
مشکل اصلی پیش روی ما، در این حوزه 
ذخیره ســازی اطلاعات است. این اطلاعات 
به شکل یک سیستم متمرکز سازمان دهی 
می شوند. هنگامی که شما اجازه دسترسی 
به این اطلاعات را کسب می کنید، می توانید 
هر گونه تغییراتی که مد نظرتان هست را در 
ایــن اطلاعات ایجاد کنید و یا حتی به کلی 
اطلاعات موجود را پاک کنید. به عنوان مثال، 
می توان به پایگاه های داده وزارت امور داخلی 
اشــاره کرد که اطلاعات حساس و مهمی را 
در رابطه با افراد تحت تعقیب ذخیره سازی 
می کند. اگر کسی بتواند از لایه های امنیتی 
این سیستم بگذرد، در این صورت می تواند به 
راحتی شواهد را دستکاری کرده و در نتیجه 
این عمل، مجرمان از دایره تحقیقات جاری 

خارج می شوند.
امروزه جایگزین یک مرکز ذخیره سازی 
متمرکــز اســتفاده کردن از یک سیســتم 
Blockage یــا همان جلوگیری اســت: این 
یعنی اســتفاده از سیستمی که فاقد محل 
ذخیره سازی متمرکز و بخش مدیریت پایگاه 
داده اســت. در حقیقت، داده های مورد نظر 
در کامپیوترهای تمامی افراد عضو در شبکه 
ذخیره می شــود. یکپارچگی و امنیت نیز با 

اســتفاده از شــیوه ها و خصوصیات بنیادی 
رمزنگاری تضمین می شوند و این یعنی فرایند 
اســتفاده از تابع عملکرد هــش، رمزنگاری 

نامتقارن، استفاده از کلیدها و غیره.
علاوه بر این، فناوری بلاکچین به شــما 
اجــازه می دهد تا تغییرات صورت گرفته در 
اطلاعات را پیگیری کنید و حتی شخصی که 
عامل آن بوده را نیز شناسایی کنید؛ زیرا برای 
دسترسی داشتن به اطلاعات درون زنجیره 
بلاک ها، نیاز به کلید مخصوص وجود دارد. 
هیچ یــک از این کلیدها به صورت متمرکز 
در یک جا انبار نمی شوند؛ بلکه به هر کاربر 
بــه صورت مجزا اختصاص می یابند. لازم به 
ذکر است که هیچ نقطه حیاتی برای حمله 
کــردن بــه آن و تهدید کــردن کل پایگاه 
داده در این حالــت وجود ندارد و این بدان 
معناست که هیچ راهی برای به سرقت بردن 
کل داده ها به یک باره وجود ندارد.پایگاه های 
داده موسسات مهم دولتی، اکثرا توسط یک 
ســازمان متمرکز نگهداری می شــوند. این 
یعنــی برای به دســت آوردن این اطلاعات 
تنها کافیست تا مجرمان به یک نقطه حمله 
کنند و هر نوع داده ای را به ســرقت ببرند. 
اگر ما اینطور فرض کنیم که تمام اطلاعات 
پایــگاه داده وزارت امور داخلی بین چندین 
سازمان توزیع شده است، در این حالت هر 
یک از این سازمان ها کلید دسترسی خود را 
در اختیار دارند و همین امر به صورت موثری 
میزان امنیت را افزایــش می دهد. به لطف 
فناوری بلاک چین، کاربران می توانند ترتیب 
هر گونه تغییرات صــورت گرفته در پایگاه 
داده را بازیابــی کنند.در رابطه با پایگاه های 
داده متمرکز نیز تنها نســخه های پشتیبان 
موجود هســتند که در زمان مشخصی این 
نسخه پشتیبان یا همان بک آپ تهیه شده و 
تمامی فرایندهای در حال رخ دادن در پایگاه 
داده را در اختیــار دیگران قرار نمی دهد. در 
زمینه قانونــی فعالیت هــای دیجیتال نیز 
 گاهی لازم است تا دستگاه های الکترونیک

 مورد آزمایــش قرار بگیرند و داده های آنها 
اســتخراج شــود.ملزومات موارد مجرمانه، 
پروتکل ها و اطلاعات منابع مختلف، خیلی 
زود توسط هوش مصنوعی پردازش می شود 
و بازرســان دیگر لازم نیســت تا محققان 
پرونده هــای جنایی به صورت دســتی این 
کار را انجــام بدهند و زمان با ارزش و منابع 
انســانی را اتلاف کنند. به لطف پیشرفت و 
دستاوردهای تکنولوژی، سیستم مورد بحث 
مــا یعنی مجموعه تکنولــوژی بلاک چین 
می تواند به صورت اتوماتیک افراد مشکوک 
را در هنگام ارتباط برقرار کردن آنها با سایرین 
شناسایی کند. برای مثال، می توان به فرایند 
پردازش جمع آوری مدرک اشــاره کرد که 
از این طریق بسیار ســاده می شود: در این 
 DNA صورت شناســایی افراد با استفاده از

آنها امکان پذیر می شود.

مبارزه با جرایم سایبری و پولشویی با استفاده از بلاک چین

  ابهام جدی قانون کار از نگاه کارگران 
در حالــی جامعــه کارگری، نبود امنیت شــغلی، کاهش قدرت خرید و 
فقدان تشــکل کارآمد و مســتقل کارگری را ســه ابهام جدی قانون کار از 
نگاه خودشــان ابراز می کنند که طی 3٠ سال گذشته هیچ دولتی علیرغم 

تمایل به اصلاح این قانون، جرأت اصلاح را پیدا نکرده اســت.
با اشــاره به قانون کار نوشت: قانون کار کشورمان، دومین قانون فراگیر 
بعد از قانون اساســی اســت که در تاریخ ۲۹ آبان ســال 13۶۹ در مجمع 

تشــخیص مصلحت نظام مورد تصویب قرار گرفته است.
فارغ از اینکه برای تصویب این قانون چه مسیری  طولانی طی گردید و 
تاکنون این قانون چه  تغییراتی را تجربه نموده است در حال حاضر بعنوان 
مرجع حمایت از نیروی کار و اشتغال کشور قلمداد می گردد. با اینکه این  
قانون بیش از ســه دهه در کشــور مورد اســتفاده قرار گرفته است اما در 
گــذر زمــان به دلیل برخی مفاد آن و یا به دلیل ضعف در اجرا و یا نظارت 
، نیازمند برخی تغییرات و به روز آوری بوده که تاکنون میسر نشده است.

اگرچه در طی چند سال اخیر زمزمه اصلاح قانون کار و ارائه پیش نویس 
آن از ســوی دولت در مجلس مطرح  گردید که به دلیل عدم اســتفاده از 
نظرات کارشناســی شرکای اجتماعی دولت و پیگیری و پافشاری کارگران 

و کارفرمایان فعلًا از ســوی دولت برای بررسی بیشتر برگشت داده  شد.
بــا این وجود از نــگاه جامعه ی کارگری و نماینــدگان آنها که بیش از 
نیمی از جمعیت کشــورمان را شامل می شوند، چالش هایی همچون نبود 
امنیت شــغلی در سایه تبصره های ماده ٧، کاهش قدرت خرید در اجرای 
ناقص ماده 41 و فقدان تشکل کارآمد و مستقل کارگری یعنی فصل ششم 
، ســه ابهام اساســی در قانون فعلی میباشــد  که در طی سه دهه ی اخیر 

مشــکلات زیادی را در اجرا برای این قشر بوجود آورده است .
اساســی ترین ابهام در قانون کار عدم امنیت شغلی کارگران است و این 
موضوع طی ســه دهه گذشته در ســایه ی بی توجهی دولت ها در تعیین 
تکلیف تبصره یک و  عدم شفافیت تبصره ۲  ماده ٧ بطور محسوسی کاهش 
یافته است. زیرا نه دولت ها مشاغل مستمر و غیرمستمر را تعیین کرده اند 
و نه  قانونگذار در تبصره ۲ به صراحت، قرارداد موقت در کارهای مســتمر 
را غیرقانونی اعلام نموده اســت. در چنین وضیعتی برخی کارفرمانمایان با 
سوء استفاده از این امر ، قرارداد موقت را در کارهای مستمر بسط داده اند. 
زیرا در این تبصره درج مدت در قرارداد با شــغل مســتمر را به رســمیت 

شناخته شده است.
تناقــض ایــن چنینی در دو تبصره فوق اگر از عمد نباشــد، قطعاً بدون 
کارشناسی صورت گرفته و خروجی این فرایند از آمار ۹۶ درصدی در تعداد 
قــرارداد موقت و 4 درصدی در قــرارداد دائمی در کارگاه ها حکایت دارد 
که نتیجه ی آن چیزی جز کاهش بهره وری نیروی کار بواســطه اســترس 

باشد. امنیت شغلی نمی  عدم 
چالــش دوم این قانون ترکیب ناعادلانه شــورای عالــی کار و نیز ابهام 
در تفســیر ماده 41 این قانون می باشــد. اگرچه که تعیین حقوق هرساله 
حقوق کارگران برمبنای  نرخ تورم و ســطح معیشت می باشد، اما تاکنون 
این قشــر موفق به تعیین دســتمزد متناسب با مخارج حداقلی خود نشده 
انــد، از همین رو موضــوع عقب ماندگی مزدی و متعاقب آن کاهش قدرت 

خرید کارگران نشــات گرفته از همین فرآیند است.
اگرچه که محاســبات ســطح معیشت با روشــهای مورد تائید شرکای 
اجتماعی دولت محاســبه و تائید می گردد، اما  بواســطه کرسی های کم 
کارگری در شــورای عالی کار و نیز گنجانده شــدن کلمه با توجه  قبل از 
کلمات تورم و سطح معیشت در ماده 41 کفه ی ترازو را به نفع کارفرمایان 
و دولت که خود کارفرمای بزرگ اســت، سنگین تر نموده و قانون گریزی 
را برای آنان توجیه نموده اســت است، زیرا به جای جمله ی براساس نرخ 
تورم و ســطح معیشــت از  جمله ی باتوجه به نرخ تورم و ســطح معیشت 
اســتفاده شده اســت که در واقع بیان میدارد تعیین حقوق حتماً نمیتواند 
براساس تورم و سطح معیشت باشد، بلکه صرفاً می توان در تعیین حقوق و 
دستمزد ، نرخ تورم و سطح معیشت را مد نظر قرار داد. موارد یاد شده در 
باب حقوق و دســتمزد مهمترین دلیل عدم توفیق کارگران در این موضوع 
می باشد، که خروجی آن چیزی جز کاهش قدرت خرید و کاهش تقاضای 

کالا و خدمــات  در جامعه  و در نهایت رکود نخواهد بود.
ابهام سوم قانون کار فقدان تشکل قانونی کارآمد و مستقل کارگری چه 
در ســطح کارگاهی و چه در سطح ملی است که بتواند در مواقع حساس و 

مهــم برای دفاع از منافع خود بی هیچ خط قرمزی اقدام نماید.
اگرچه در فصل ششــم این قانون راجع به تشــکل های قانونی از جمله 
شورای اسلامی کار و نماینده کارگران و انجمن صنفی کارگران مواردی را 
بیان می کند اما در اجرا بواسطه برخی محدویت ها چه در سطح کارگاهی 
بواســطه عدم امنیت شغلی و در سطح ملی بواســطه ی عدم توانمندی و 
اســتقلال مالی و برخی ملاحظه کاریها عملًا فاقد قدرت و نفوذ عملگرایانه 
بوده و چنــدان در پیگیری مطالبات جامعه زیــر مجموعه ی موفق نبوده 
اند زیرا فضا و بســتر لازم در این خصوص از سوی دولتها و کارفرمایان در 
اختیار تشکلات کارگاهی و ملی داده نمی شود به دلیل اینکه پیگیری های 
صنفی توســط تشکل های مقتدر و مستقل خلاف معیارها و موازین تعریف 
شــده ی دولتها بوده و هیچ همســویی با آنان نداشته و بجای اینکه با نگاه 
کیفیت محور به آن نگریســته شود بیشــتر جنبه کمیت محور قلمداد می 
شود با این وجود تلاش نمایندگان این قشر در سه تشکل قانونی و رسمی 
ســتودنی است و نبود فضای کافی برای مطالبات صنفی که توام با دخالت 

دولت ها می باشــد از توانایی تشکل ها کاسته است.
اگرچــه که نیاز به اصلاح و به روز آوری قانون کار کشــورمان ضروری 
بنظر می رســد اما در صورتی این امر منتج به نتیجه میگردد که در تمامی 
فرآیندهای اصلاح ، ســه جانبه گرایی بطور عملی اجرا شــده و دولت نه از 
موضــع قدرت بلکه صرفا خود را  بعنوان یکی از طرفهای ســهیم در ســه 
جانبه گرایی قلمداد نماید. عدم رعایت این موضوع تکرار سویه های گذشته 
ای میباشــد کــه خروجی آن چیزی جز واقعیت های حــال حاضر جامعه  

بود. کارگری کشورمان نخواهد 

 
 

معــاون امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: 1٠ میلیــارد دلار ارز برای حمایت از تولید در 
کشور از سوی بانک مرکزی تخصیص یافته است تا بازار 

در اختیار تولیدکنندگان داخلی قرار گیرد.
به گزارش شــاتا ،مهدی صادقی نیارکی در جریان 
بازدید از شرکت نیکسان صنعت واقع در منطقه ویژه 
اقتصادی شــهر صنعتی کاوه شهرستان ساوه در جمع 
خبرنــگاران، بیان کرد: بخش عمده ای از مشــکلات 
ارزی تولیدکنندگان در ۲ ماه گذشــته مرتفع شــده 
و رونــد تخصیص و روش های تامین ارز نیز براســاس 
مشــاهدات ســامانه ارزی از جمله ارز اشخاص و ارز 
حاصل از صادرات خودرو و ... توسعه و رشد یافته است.
افزایش سرعت تامین و تخصیص ارز در حوزه تولید

وی افزود: خوشــبختانه کاهش مراجعین به نسبت 
سه ماهه گذشته و تثبیت و تعدیل نرخ ارز کمک کرده 
است تا ســرعت تامین و تخصیص ارز در حوزه تولید 

افزایش پیدا کند.
معاون امور صنایع وزارت صمت در ادامه با اشــاره 
به صنعتی بودن استان مرکزی، گفت: تعداد زیادی از 
صنایع و تجهیزات ساخت محور در این استان فعالیت 
دارنــد که اعضای کمیســیون صنایــع بازدید از این 
واحدهای صنعتی و تولیدی و بررسی مشکلات و موانع 
پیش رو و آشــنایی با آخرین دستاوردها و زیرساخت 
های صنعتی و روند تولید را در سفری دو روزه به استان 

مرکزی در دستور کار قرار دادند.

 رشد تولید 20 رشته منتخب از جمله صنعت 
لوازم خانگی در 8 ماهه امسال

صادقی نیارکی، رشد تولید در سال جهش تولید در 
شرکت های ساوه و زرندیه را نویدبخش رشد تولیدات 
صنعتی در کشــور دانســت و افزود: در هشــت ماهه 
امســال از ۲۸ رشته فعالیت منتخب صنعتی در کشور 
خوشــبختانه ۲٠ رشته منتخب از جمله صنعت لوازم 

خانگی دارای رشد مثبت تولید بودند.
وی، بــه رشــد ۲۸ درصــدی در تولیــد داخلی 
یخچــال فریــزر، رشــد 5۸ درصدی تولید ماشــین 
لباسشــویی، افزایــش ۶٠ درصدی تولیــد تلویزیون 
در ســال جاری نسبت به سال گذشــته اشاره کرد و 
افزود: رشــد ۲5 درصدی تولید لاســتیک و افزایش 
 تولید ۲۶ درصدی ســواری و نیز رشــد قابل توجه در 
صنایع دیگر کمک می کند تا در مجموعه های تولیدی 
نظیر قطعه ســازی و مواد اولیــه رونق و جهش تولید 

شــکل بگیرد و موجب می شــود تا زنجیره تولید در 
کشور رشد پیدا کند.

به دنبال حمایت از جذب ســرمایه گذار خارجی و 
تولیدات تحت لیسانس هستیم

معاون وزارت صمت در خصوص اعمال سیاست های 
تشــویقی وزارت صمت برای جذب ســرمایه گذاران 
خارجی در کشــور نیز، گفــت: وزارت صمت به دنبال 
حمایت از جذب سرمایه گذار خارجی و تولیدات تحت 
لیســانس است که نمونه آن همکاری دوجانبه شرکت 
نیکســان صنعت ســاوه در انعقاد قــرارداد با کمپانی 

سوزوکی است.
صادقی نیارکی تولید تحت برند و ســرمایه گذاری 
مســتقیم خارجی را مورد تاکید قرار داد و با اشاره به 
تقویت نمانام های) برندهای( داخلی در کشــور گفت: 
باید بتوانیم نیاز بخشــی از جامعه برای مصرف کالایی 
با برنــد بین المللی را تامین کنیم کــه در این رابطه 
تعدادی از برندهای ملی در دســتور کار است تا بتوان 
برای آنها ســبد محصول ایجاد کرد و سبد محصول را 

به بازار عرضه کنند.

 تقویت نمانام ها و برندهای ملی با حمایت 
از همکاری بین بخشی در حوزه زنجیره تامین

وی، هدف اصلی وزارت صمت را تقویت نمانام های 
ملی دانست و افزود: هدفگذاری و شناسایی شرکت های 

پیشتاز برای تقویت نمانام های ملی از برنامه های وزارت 
صمت است و با تقویت همکاری بین بخشی در حوزه 

زنجیره تامین، اجرایی خواهد شد.
معاون امور صنایع وزارت صمت به هدفگذاری چهار 
زنجیره ارزش در ســال جاری از ســوی وزارت صمت 
اشــاره کرد و افزود: صنعت لوازم خانگی یکی از چهار 
زنجیره ارزشی است که امســال برای آن هدفگذاری 
انجام شده است و بر این اساس مجموعه صنعت لوازم 
خانگی با همکاری بین بخشــی و تقسیم کار در حوزه 
تامین مواد اولیه و توزیع ســبد محصول باید این نوع 

همکاری را دنبال کنند.

از سوی صنعت   طراحی محصولات جدید 
لوازم خانگی

صادقــی نیارکــی طراحــی محصــولات جدید از 
ســوی صنعت لــوازم خانگی را مــورد تاکید قرار داد 
و افــزود: شــرکت های مختلفــی به دنبــال طراحی 
 نویــن محصــولات مورد نیاز بــازار بــرای رقابت در 

بازارهای جهانی هستند.
هدفگذاری تولید 1۲ میلیون دستگاه لوازم خانگی

معاون وزارت صمت در ادامه با اشاره به هدفگذاری 
تولید ۹ میلیون دستگاه لوازم خانگی در سال گذشته 
گفت: امســال برای 1۲ میلیون دستگاه لوازم خانگی 
در کشــور هدفگذاری شده است که خوشبختانه در ۹ 

ماهه ســال جاری این هدفگذاری محقق شده است و 
رشد تولیدات صورت گرفته بیانگر آن است که مطابق 

برنامه هدفگذاری شده پیش رفته ایم.
صادقی نیارکی به فعالیت ۶٠ درصد ظرفیت تولید 
لوازم خانگی در کشــور اشاره کرد و افزود: در صورت 
تقویت بخش تحقیق و توسعه و همچنین نظام تامین 

داخلی و خارجی، درصد تولید افزایش خواهد یافت.

خانگی، مشوقی  لوازم  واردات  محدودیت   
برای حمایت از تولید داخل

وی، محدودیــت واردات لوازم خانگــی را یکی از 
مشــوق های مهم وزارت صنعت، معدن و تجارت برای 
تولیدکنندگان داخلی دانست تا بتوانند بازار را تصاحب 

کنند و محصول رقابتی را عرضه کنند.
معــاون امور صنایــع وزارت صمــت همچنین در 
جریــان بازدید اعضای کمیســیون صنایــع و معادن 
مجلس از شــرکت نورد و لوله صفا شهرستان ساوه در 
خصوص ساماندهی صنعت فولاد و قطع دست دلالان 
از این صنعت اضافه کرد: یکی از اصول ابلاغیه شــیوه 
نامه مصوب ستاد اقتصاد مقاومتی دولت، عرضه کلیه 
محصولات فولادی اعم از اسلب، شمش و انواع ورق در 
بورس کالاست که جلسات مستمری در حال برگزاری 
است تا شرکت های بخش فولاد کشور مواد اولیه را در 

بورس عرضه کنند.

 واقعی سازی تقاضا و سهمیه در حوزه ورق
وی واقعی سازی تقاضا و سهمیه در حوزه ورق را از 
دیگر اقداماتی دانســت که به موازات عرضه مواد اولیه 
فــولاد در بورس در حال انجام اســت و در حوزه های 
دیگر معاونت های دیگر وزارت صنایع در حال پیگیری 

و اجرایی شدن آن هستند.
معــاون امــور صنایــع وزارت صمــت تاکید کرد: 
امیدواریم با عرضه کافــی محصولات فولادی مطابق 
شــیوه نامه در بورس کالا و بهم رسانی تقاضا و عرضه 
بتوان این بازار را ســاماندهی کرد و اجازه واسطه گری 

داده نشود.
صادقــی نیارکی بــا تاکید بر رعایــت کف عرضه 
کالا اضافــه کرد: با مشــخص شــدن میــزان تولید 
شــرکت های فعــال در این حــوزه و عرضــه آن در 
 گام نخســت در بــورس برای مــازاد تولیــد به ویژه 
در بخش شمش فولادی امکان صادرات و ارز آوری در 

دستور کار قرار گیرد.

معاون امور صنایع وزارت صمت در ساوه اعلام کرد:

تخصیص ١٠ میلیارد دلار ارز برای حمایت از تولید

 خبر

 کدام تراکنش ها از ۵ بهمن برگشت می خورند؟
 از فردا )5بهمن( تراکنش های فاقد کد شهاب در ساتنا برگشت می خورند، 
لذا افراد حقیقی یا حقوقی که کدملی یا شناسه ملی خود را اظهار نکرده اند 

نمی توانند از این خدمت بهره مند شوند.
به گزارش خبرگزاری تســنیم،  روابط عمومی بانــک مرکزی در پیامی 
توییتری نوشــت: از فردا )5بهمن( تراکنش های فاقد کد شــهاب در ساتنا 
برگشت می خورند، لذا افراد حقیقی یا حقوقی که کدملی یا شناسه ملی خود 

را اظهار نکرده اند نمی توانند از این خدمت بهره مند شوند.
اگر تراکنش  هموطنان گرامی برگشت خورد، می توانند مشکل را از طریق 

بانک مبدا پیگیری و بانک موظف به همکاری است.
 طبق اعلام قبلی بانک مرکزی، این اقدام بر فعالیت مشتریانی که اطلاعات 
هویتی ایشان نزد بانک ها و موسسات اعتباری موجود است، تاثیری نخواهد 
داشــت و صرفاً حســاب ها و تراکنش هایی را که فاقد شناسه ملی هستند 

برگشت می زند.
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جلسه شــورای عالی مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی 
و ویژه اقتصادی به ریاســت معاون اول رییس جمهور 

برگزار شد.
به گزارش خبرنگار آوای اقتصاد ، اسحاق جهانگیری 
در این جلســه با تاکید بر نقش مناطق آزاد کشور در 
توسعه بویژه در دوران سخت تحریم ها، اظهار داشت: 
نقش و جایگاه مناطق آزاد در این برهه حســاس برای 
رفــع نیازهای کشــور قابل توجه بــود و امیدواریم با 
اصلاحات انجام شده شاهد توسعه فعالیت ها در مناطق 

آزاد کشور باشیم.
جهانگیری اظهار داشت: جهت گیری اصلی فعالیت 
ها در مناطق آزاد باید به ســمت توســعه صادرات در 
آینده باشــد زیرا این جهت گیــری می تواند علاوه بر 
جذب ســرمایه گذاری موجب رونق فعالیت ها در این 

مناطق شود.
او با قدردانی از دبیرخانه شــورای عالی مناطق آزاد 
تجاری ـ صنعتی و ویژه اقتصادی و نیز مدیران عامل و 
اعضای هیات مدیره مناطق آزاد و مناطق ویژه اقتصادی، 
گفت: تهیه طرح جامع برای مناطق ویژه اقتصادی می 
تواند توســعه سامان یافته مناطق و در نهایت به ایجاد 

اشتغال، جذب سرمایه گذاری و توسعه منجر شود.
معاون اول رییس جمهور با تاکید بر توجه به بودجه 

مصوب و قوانین از سوی مدیران عامل مناطق آزاد، از 
دبیرخانه شــورای عالی مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی 
و ویژه اقتصادی خواســت تا گزارش عملکرد مبنی بر 
اجرای تکالیف الزام شــده از سوی شورا را در سالهای 

گذشته ارائه دهند.
در این جلسه که وزرای امور خارجه، فرهنگ و ارشاد 
اسلامی، دادگستری، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و رییس سازمان 

حفاظت محیط زیســت حضور داشتند، مرتضی بانک، 
دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری ـ صنعتی و ویژه 
اقتصادی گزارشی از طرح ها و اقدامات انجام شده در 

این مناطق ارائه کرد.
در این جلسه علاوه بر تصویب صورت های مالی سال 
13۹۸ ســازمان های مناطق آزاد کیش، اروند، انزلی، 
ارس، ماکــو و چابهار، اعضا با طرح جامع مناطق ویژه 
اقتصادی کازرون، بانه، کاوه، شهرکرد، دامغان، سرخس، 

دوغارون و فرودگاه پیام موافقت کردند.
واگذاری زمین رایگان به اداره ثبت اسناد و املاک 
کیش جهت احداث ساختمان اداری و مجوز پرداخت 
نقدی از ۲٠ درصد بصورت شــناور تــا 5٠ درصد در 
پــروژه ترمینال جدید فرودگاه کیش از دیگر مصوبات 

این جلسه بود.
در این جلســه همچنین اصلاح اساسنامه سازمان 
های مناطق آزاد، اصلاح محدوده منطقه ویژه اقتصادی 
لامرد، قصرشــیرین و رامشاد و تدقیق محدوده منطقه 
ویژه اقتصادی انرژی پارس در قســمت های 1 و ۲ نیز 

به تصویب شورای عالی رسید.
تعیین محــدوده منطقه آزاد تجاری و منطقه ویژه 
اقتصــادی فرودگاه امام خمینــی)ره( و نیز موافقت با 
انتشار اوراق و صکوک برای مناطق آزاد چابهار، قشم و 
ارس در چارچوب بودجه مصوب و رعایت مقررات بانک 

مرکزی از دیگر مصوبات این جلسه بود.
در این جلسه مقرر شد در صورت اخذ نظر معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری و ســازمان برنامه و بودجه، 
مجوز لازم بــرای قیمت های جدیــد و تغییر احجام 
و مقادیر کار خارج از ســقف تعیین شده در ماده ۲۹ 
شرایط عمومی پیمانی در پروژه ترمینال جدید فرودگاه 

کیش ارائه شود.

معاون دفتر برنامه ریزی تامین، توزیع و تنظیم بازار 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به ریزش نرخ 
ارز، گفت: این شــیب نزولی بــازار ارز، قیمت کالاهای 

مصرفی را تا یک ماه آینده کاهش می دهد.
طــی هفته گذشــته نرخ ارز در شــیب نزولی قرار 
گرفــت و بیش از چهار هزار تومان کمتر از ارزش خود 
را در مقایسه با ماه های گذشته از دست داد. موضوعی 
که موجب شــد تا قیمت سکه و طلا نیز با افت قیمت 

همراه شوند. 
این کاهش نرخ به سرعت بر بازار خودرو، لوازم خانگی 
و حتی گوشــی های تلفن همراه نیز تاثیر گذاشت تا با 
کاهش بسیار زیادی قیمت گذاری شوند اما این کاهش 
هنوز در قیمت کالاهای مصرفی و روزانه مردم اثر نداشته 
اســت. بر همین اساس معاون دفتر برنامه ریزی تامین، 
توزیــع و تنظیم بــازار وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در گفت و گو با خبرنــگار ایرنا، گفت: تاثیر نرخ ارز بر 
کالاهای مصرفی از قانون چسبندگی قیمت ها تبعیت 

می کند و با تاخیر اتفاق می افتد.

»سعید صارمی« افزود: قیمت کالاها عموما ناشی از 
نرخ مواد اولیه در بورس است که کاهش نرخ ارز تاثیر 
مستقیمی بر آن دارد و تولیدکنندگان می توانند هزینه 

کمتری برای آماده سازی محصولات خود کنند.
وی تاکید کرد: به عنوان مثال قیمت مواد اولیه بسته 
بندی با کاهش نرخ ارز، کاهش می یابد و تولیدکنندگان 
با قیمتی کمتری اقدام به خرید کالاهای مورد نیاز خود 
می کنند که به تبع آن مجموع هزینه تولید کاهش می 
یابــد و در نهایت بر روی کالاها نیز تاثیر می گذارد که 

روندی زمان بر محسوب می شود.
روند نزولی نرخ دلار از اوایل هفته گذشــته شتاب 
گرفت، به طوری که از کانال ۲۶ هزار تومانی به ســوی 

نرخ های پایین تر حرکت کرد.
نرخ ارز در روزهای اخیر با توجه به افزایش امیدواری 
در خصوص صادرات نفت و دسترســی به منابع مالی 
کاهشی شده اســت زیرا هفته گذشته نیز »عبدالناصر 
همتــی« رییس کل بانک مرکــزی اعلام کرده بود که 
ایران توانسته گشایش هایی در فروش نفت داشته باشد.

معاون اول رییس جمهور تاکید کرد؛

نقش مناطق آزاد و ویژه اقتصادی کشور در دوران جنگ اقتصادی قابل توجه است

انتظار کاهش قیمت کالاهای مصرفی یک ماه پس از افت نرخ دلار

 فرصت ها و تهدیدات فراروی ایران
عصر بایدن در ساعت 1۲ ظهر ۲٠ ژانویه به وقت واشنگتن آغاز  شد. این عصر 
را نمی تــوان در قالب تصور رایج اما ناصواب »تکرار تاریخ« مورد ارزیابی قرار داد. 
اگرچه شاکله اصلی این دولت تقریبا مشابه با دولت اوباما و مهره های کلیدی آن 
نیز تقریبا بسان دولت سابق دموکرات ها است، اما دو رویداد و مساله  خاص باعث 
اثبات پذیری این مساله می شود که قرار نیست دولت بایدن همان دولت اوباما باشد. 
کانونی ترین نقطه تمایز عصر بایدن با سال های گذشته »کرونا« و تاثیرات اقتصادی 

برجا مانده از آن است.
طبق برآوردهای ژورنال انجمن های پزشکی آمریکا، کووید-1۹ در سال ۲٠۲1 
هزینه  سنگینی را روی دست دولت دموکرات ها خواهد گذاشت: زیان از حیث تولید 
ناخالص داخلی آمریکا ۶/ ٧ تریلیون دلار، مرگ زودرس 4/ 4 تریلیون دلار، آسیب 
در حوزه  بهداشت و سلامت در بلندمدت ۶/ ۲ تریلیون دلار و زیان ناشی از سلامت 
روحی و روانی جامعه ۶/ 1 تریلیون دلار خواهد بود. این هزینه های سرسام آور در 
حالی رقم خواهد خورد که شــکاف های اجتماعی و سیاســی به مرحله  نزاع های 
هویتی رسیده و تقریبا نیمی از جمعیت آمریکا، دولت مستقر در واشنگتن را فاقد 
مشــروعیت و مقبولیت می دانند و این عدم اجماع نیز کار را برای بایدن و تیمش 

جهت مدیریت سیاست داخلی دشوارتر از دوران اوباما خواهد کرد.
در مرحله بعدی، دولت بایدن با دو بحران در حوزه سیاست خارجی مواجه است؛ 
بحران ایماژ که ناشی از خروج سیاست خارجی ایالات متحده از مسیر ارزش های 
کلاسیک و نرُم های رایج در این عرصه پس از جنگ جهانی دوم است. از همین رو 
دولت جدید باید تلاش زیادی را برای ترمیم قدرت نرم آمریکا در نظام بین الملل 

به عمل آورد.
بحران دوم نیز مرتبط با قدرت رو به تزاید چین در نظام جهانی است که سبب 
می شود تزهای کلاسیک مبنی بر ادغام چین در نظام سرمایه داری کنار گذاشته 
شود و سیاست جداسازی تدریجی اقتصاد آمریکا از زنجیره تامین کالا و خدمات 
از چین در دستورکار قرار گیرد )در این راستا آمریکای لاتین جایگزین مناسبی 

برای چین خواهد بود(.
برخی برآوردهای جدید نشان می دهد که زمان صعود چین در سلسله مراتب 
قدرت از ســال ۲٠35 به ۲٠۲۸ رســیده است؛ بنابراین بایدن برای حفظ قدرت 
جهانی آمریکا ناچار است از طریق سیاست سد نفوذ، مانع از گسترش دامنه  قدرت 
پکن در نظام جهانی شود. بنابراین این دولت دو برنامه کلی را در رأس اولویت های 
خود در نظر خواهد گرفت: سیاست داخلی و احیای اقتصاد و به تبع آن قدرت نرم 
ایالات متحده و سپس نبرد مدیریت شده با چین برای عملیاتی کردن سیاست مهار. 
از همیــن رو تمام ترجیحات دیگر دولت بایدن متاثر از این دو اولویت اضطراری 
خواهد بود و از همین زاویه نیز باید برنامه های او را در مورد ایران و خاورمیانه مورد 
بررسی قرار داد. بر این اساس می توان طی ماه های آینده منتظر وقوع این تحولات 

در رابطه با ایران و منطقه بود.
1- خاورمیانه در عصر بایدن همواره یکی از مناطق مهم در سیاست خارجی 
آمریکا باقی خواهد ماند، ولی دیگر در کانون آن نخواهد بود )بیشــترین تمرکز 
آمریکا بعد از حملات 11 سپتامبر در سال ۲٠٠1 معطوف به خاورمیانه و منطقه 

خلیج فارس شد(.
۲- دولــت بایدن برای تمرکز ویژه بر سیاســت داخلی و چین باید خود را از 
تنش هــای موجــود در خاورمیانه دور کند، ولی لازمه این کار اســتراتژی کلان 
چندبعُدی و عمل گرایانه برای محدودسازی تنش ها در این منطقه از جهان است.

 3- سیاست خارجی آمریکا پس از حادثه 11 سپتامبر بیش از اندازه در منطقه 
خاورمیانه نظامی شده اســت؛ بنابراین می توان انتظار داشت که تعداد نیروهای 
آمریکایی از ۶٠ هزار به رقمی در حدود 1٠ هزار نفر در دوره جدید کاهش یابد. 
بیشترین حضور نظامی در جغرافیای منطقه در سوریه، عراق و افغانستان خواهد 
بــود و تمرکز نظامی از ایــن حیث از گروه هایی نظیر القاعده، داعش و طالبان بر 
ایران شیفت خواهد کرد )نیروی ویژه عملیات اسپارتان در این دوره مسوولیت های 
گسترده ای برعهده خواهد گرفت(. در این چارچوب خروج نیروهای نظامی آمریکا از 
قطر، بحرین، کویت و عربستان قابل پیش بینی است. این هدف برای مقرون به صرفه 

کردن حضور نظامی آمریکا و تمرکز برای رقابت با چین انجام خواهد شد.
4- آمریکا تعریف محدود و مضیق تری از منافع خود در منطقه به عمل می آورد 
و انقلاب »شیل« امکان عملیاتی شدن این هدف را بیش از پیش فراهم کرده است. 
دفاع از اسرائیل نیز به عنوان یکی از ستون های سیاست منطقه ای آمریکا با توجه 
به بنیان های قدرت استراتژیک این بازیگر دیگر تداوم نخواهد داشت؛ بنابراین در 
عصر بایدن دوران وابستگی اسرائیل به آمریکا برای دفاع از خود به پایان می رسد.

5- پیگیری دیپلماســی برای محدودســازی تنش ها به جای تمرکز بر هدف 
پرهزینــه و جاه طلبانه تغییر رژیم و تکیه بر راهکارهای نظامی؛ این کار از طریق 
تشــکیل یک مجمع چندجانبه برای مذاکرات منطقه ای پیگیری می شــود. در 
چارچوب این سازوکار منطقه ای، تدوین، تنظیم و تثبیت ترتیبات مشترک برای 
غنی سازی هسته ای غیرنظامی، رژیم بازرسی ها و راستی آزمایی سفت و سخت و 
محدودسازی استفاده از ســلاح های متعارف به ویژه توسعه و اشاعه موشک های 

بالستیک در دستورکار قرار می گیرد.
۶- بازبینی در کمک های اقتصادی و امنیتی آمریکا به دولت های منطقه ازجمله 
کمک نظامی 1/ 1 میلیارد دلاری سالانه به مصر، محدودسازی فروش تسلیحات 
به عربستان و به جای آن کمک های حقوق بشری و بشردوستانه در قالب تقویت 
بخش خصوصی در منطقه، کاهش نابرابری میان بازیگران، مبارزه با فساد و نقض 

حقوق بشر.
 ٧- بازگشت آمریکا به برجام،  احتمالا بین 3 تا ۶ ماه زمان خواهد برد؛ چراکه 
رژیم تحریم ها در دوران ترامپ چنان در هم تنیده شده است که رفع و رجوع آن 
به لحاظ بوروکراتیک و حقوقی زمان بر خواهد بود. ضمن اینکه در این مدت برنامه  
هســته ای ایران نیز رو به جلو بوده و بازگرداندن آن به سال ۲٠15 از حیث فنی 
مدت زمانــی به طول خواهد انجامید. بنابراین کاهش تحریم آمریکا علیه ایران به 
آرامی ولی حتمی خواهد بود. بر این اســاس می توان در 1٠٠ روز اول کار دولت 

بایدن شاهد این تحولات در روند تحریم ها بود:
بایدن در قالب کمک های بشردوستانه صادرات کالاهای دارویی و غذایی به ایران 
را تسهیل می کند. این کار می تواند از کانال های تجاری نظیر اینستکس یا کانال 
سوئیس انجام شود. بایدن با این کار هم سیگنال تمایل به بازگشت به برجام را به 

ایران ارسال می کند و هم این اقدام نیاز به لغو تحریم ها نخواهد داشت.
در گام  بعدی بایدن احتمالا در روزهای اول کاری خود ممنوعیت سفر اتباع 
ایرانی و برخی مقامات کشــور ازجمله محمدجواد ظریف به ایالات متحده را لغو 
خواهد کرد. بایدن همچنین می تواند برخی دستورالعمل های اجرایی دوره ترامپ 
را برای تسهیل کمک های بشردوستانه لغو کند؛ ازجمله تعلیق تحریم های ثانویه 
۸ اکتبــر در مورد 1۸ بانک ایران و همین طور قرار دادن بانک مرکزی ایران ذیل 
موضوع تروریسم در سپتامبر ۲٠1۹. اما در این بازه زمانی نباید تحولاتی بیش از 
این را انتظار داشت. بازگشت به برجام یا توافق جانشین، احتمالا در ماه آوریل یا مه 
انجام خواهد شد؛ یعنی دو طرف تصمیم خواهند گرفت در یک روز و یک ساعت 

مشخص در یکی از این دو ماه به توافق هسته ای بازگردند.
 ۸- تحریم همچنان به عنوان مهم ترین ابزار سیاست خارجی دولت آمریکا برای 
پیشبرد اهداف تعیین شده در نظر گرفته خواهد شد. البته فلسفه آن با دوره ترامپ 
متفاوت خواهد بود؛ یعنی از پروسه تنبیه برای تنبیه به پروسه تنبیه برای تغییر، 
شیفت می کند؛ بنابراین انتظار می رود در صورت به بن بست رسیدن مذاکرات آمریکا 
با ایران بر ســر اصلاح برجام نقش منطقه ای و برنامه موشکی در پاییز و زمستان 
سال آینده »آدیول آدیامو« نفر دوم وزارت خزانه داری در دوره بایدن تحریم ها را 

دوباره در مورد ایران فعال کند.
بنابراین عصر ریاست جمهوری بایدن فرصت ها و تهدیداتی را به صورت توأمان 
برای ایران ایجاد خواهد کرد؛ هنر دیپلماسی مسوولان کشور در این خواهد بود که 
با ابزارهای در دسترس خود و البته رویکردی واقع بینانه و عمل گرایانه از فرصت ها 

نهایت بهره برداری را ببرد تا دامنه و گستره تهدیدات محدودتر شود.

رئیس پارک علم و فناوری آذربایجان شرقی خبر داد

صدور مجوز صندوق پژوهش و فناوری آذربایجان شرقی

بید بلند خلیج فارس آماده سرویس دهی با ظرفیت کامل

رئیس پارک علم و فناوری آذربایجان شرقی از تصویب تاسیس صندوق 
پژوهش و فناوری استان خبر داد.

به گزارش خبرنگار آوای اقتصاد به نقل از روابط عمومی پارک علم و فناوری 
آذربایجان شرقی، عبدالرضا واعظی گفت: مجوز تاسیس صندوق پژوهش و 
فناوری غیردولتی آذربایجان شــرقی پس از 5 سال تلاش و پیگیری با هدف 
حمایت از فناوران و شــرکت های دانش بنیان اســتان روز گذشته در جلسه 
کارگروه صندوق های پژوهش و فناوری کشور با حضور وزیرعلوم، تحقیقات 
و فناوری صادر شــد.وی افزود: بر این اساس، صندوق پژوهش و فناوری غیر 
دولتی استان آذربایجان شرقی با هدف حمایت های مالی، علمی و پشتیبانی 
از فناوران، نوآوران و محققان استان در تبدیل ایده های فناورانه به محصولات 

تجاری با سرمایه ثبتی 1٠٠ میلیارد ریال تاسیس می شود.
وی با بیان اینکه این صندوق با مشارکت 4٠ درصدی بخش دولتی و ۶٠ 

درصدی بخش خصوصی تاسیس شده است افزود: پارک علم و فناوری استان، 
دانشگاه تبریز و علوم پزشکی، موسسه آموزش عالی سراج، بیمارستان ولیعصر، 
دو شرکت دانش بنیان و شرکت سرمایه گذاری آذربایجان شرقی سهامداران 

این صندوق هستند.

رئیس پارک علم و فناوری آذربایجان شــرقی ادامه داد: با راه اندازی این 
صندوق تا پایان امسال، صندوق نوآوری و شکوفایی علاوه بر اینکه امکان اعطای 
حدود یک هزار میلیارد ریال خط اعتباری برای شرکتهای دانش بنیان و فناور 
استان را خواهد داشت، در صدور ضمانت نامه و سرمایه گذاری مشترک برای 

تجاری سازی طرحها به کمک این شرکتها می آید.
واعظی با اشاره با راه اندازی صندوق پژوهش و فناوری ارس در سال گذشته 
خاطرنشان کرد: با اخذ مجوز این صندوق پژوهش و فناوری آذربایجان شرقی، 
این استان جزو معدود استانهایی است که دارای دو صندوق شد که با توجه به 
ظرفیت انباشته استان در حوزه دانش بنیان و فناوری نیاز به ایجاد صندوق 

دوم هم احساس می شد.
استان آذربایجان شرقی دارای 1۶۸ شرکت دانش بنیان و بیش از 35٠ واحد 

فناور و بیش از  14٠ واحد دانشگاهی و مرکز آموزش عالی است.

مدیرعامل پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس تأکید کرد: بیدبلند خلیج فارس 
با ظرفیت کامل آماده سرویس دهی است.

به گزارش خبرگزاری صدا وسیما ، محمود امین نژاد پس از آیین بهره برداری 
از پالایشــگاه بیدبلند خلیج فارس با بیان اینکه فعالیت این پالایشگاه با 4٠ 
درصد ظرفیت نشــان دهنده این نیســت که توان تولید صددرصدی ندارد، 
افزود:گفــت: با تأمین خوراک لازم، ظرفیت تولید این مجتمع از 4٠ درصد 

کنونی به 1٠٠ درصد می رسد.
وی بابیان اینکه برخلاف دیگر پروژه ها که روند تولیدی شدن آن ها چندین 
ماه زمان می برد، این پالایشــگاه جزو معدود پروژه هایی است که با ظرفیت 
1٠٠ درصدی آماده ســرویس دهی است گفت : تامین خوراک یک موضوع 
بالادستی است، و پالایشگاه بیدبلند در کمترین زمان ممکن و چهار روز پس 

از ورود خوراک اصلی به تولید رسید.
مدیرعامل پالایشــگاه بیدبلند خلیج فارس ادامه داد: تا پایان امسال، این 
پالایشگاه به 5٠ درصد ظرفیت تولید خواهد رسید یعنی یک ردیف )ترین( از دو 
ردیف یک میلیارد فوت مکعبی این مجموعه به ظرفیت 1٠٠ درصدی می رسد.

امین نژاد با اشــاره بــه اینکه بیدبلند خلیج فارس به تعمیرات اساســی 
ان جی ال ها، عملیاتی که پنج سال عقب افتاده، وارد شده است، گفت: با توافقاتی 
که انجام شــده، هم اکنون اورهال ان جی ال ۹٠٠ رسما به این شرکت واگذار 
شــده و در حال خرید تجهیزات هستیم که تأثیر بسزایی در تأمین خوراک 
پالایشــگاه بیدبلند دارد.وی به طرح های نیمه تمام مانند پیش تراکم ۹٠٠ و 

پیش تراکم 1٠٠٠ و... که به این شرکت واگذار شده اشاره کرد و افزود: اخیرا 
حدود ۸٠٠ میلیارد تومان برای ان جی ال هایی که دســت این شرکت است، 
ال سی گشایش کردیم. با سرعت و با تمام توان، نخواهیم گذاشت که کمبود 

خوراک به عنوان یک نقطه ضعف برای بیدبلند باشد.
مدیرعامل پالایشگاه بیدبلند خلیج فارس با تأکید بر اینکه این مجموعه، 
ســومین پروژه دنیا در شرایط تحریم است، افزود: این پروژه 3۶ ماه پس از 
گشــایش اعتبار اسنادی تکمیل شد.امین نژاد با تأکید بر اینکه هم اکنون در 
این ســرما و مشکلات گاز، 5٠٠ تن در ساعت متان به شبکه گاز سراسری 
تزریق می شود، اظهار کرد: این مجتمع در حدود 4 ماه گذشته، تاکنون 3٠٠ 
هزار تن C۲+ تولید کرده  اســت که از این میزان، حدود ۹٠ هزار تن اتان به 
پتروشــیمی های ماهشهر منتقل شده اســت.وی با یادآوری اینکه سیاست 
هلدینگ خلیج فارس در ابتدا این بود که برای ال پی جی بیدبلند از تاسیسات 
بندرامام استفاده کند، گفت: با جدی شدن بحث ان جی ال های 3۲٠٠، قرار 
شد، مخازن بیدبلند در ماهشهر اجرا شود که براساس برنامه در حال اجراست 

و امیدواریم خردادماه 14٠٠ به بهره برداری برسد.

مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس گفت: امروز با بهره برداری از پالایشگاه 
گاز بیدبلند خلیج فارس، رقم سرمایه گذاری های هلدینگ خلیج فارس در 

سال ۹۹ از مرز 5 میلیارد دلار عبور کرد.
آقای جعفر ربیعی در آیین بهره برداری رسمی از پالایشگاه گاز بیدبلند 
خلیج فارس افزود: طرح های پتروشــیمی لردگان، ایلام و طرح ســولفات 
آمونیوم پتروشــیمی ارومیه نیز در دو ماه گذشته، ازسوی هلدینگ خلیج 

فارس به بهره برداری رسیده است.
ربیعی گفت: خوشبختانه در آستانه چهل  ودومین سالروز پیروزی انقلاب 
اســلامی و در سال جهش تولید موفق شدیم یکی از بزرگترین پروژه های 

صنعت نفت را به مرحله بهره برداری برسانیم.
وی با بیان اینکه امروز در نقطه ای قرار داریم که توان اجرای پروژه های 
بزرگ ازســوی بخش غیردولتی فراهم است، افزود: همانطور که گفته شد 
زمانی که این پروژه از بخش دولتی در اواخر سال ۹4 به هلدینگ خلیج فارس 
واگذار شد تنها 1۸ درصد پیشرفت داشت.، اما امروز در جایگاهی قرار داریم 

که وارد فاز بهره برداری از این پروژه شدیم.
ربیعی گفت: خوشــبختانه حدود پنج محموله از فرآورده های پالایشگاه 
بیدبلند صادر شــده اســت و ارز حاصل از آن وارد کشــور می شود، ضمن 
اینکه بعضی از محصولات این پروژه در اختیار پتروشــیمی های ماهشهر و 

ایلام قرار گرفته است.
مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس افزود: صنعت پتروشــیمی ثابت کرده 
می تواند برای تامین زنجیره ارزش خود وارد بخش بالادســت شــود و در 
اینجا لازم اســت از اعتماد وزارت نفت که امکان ســرمایه گذاری و حضور 

فعال صنعت پتروشیمی در بخش بالادست را فراهم کرده قدردانی کنم.
وی در ادامه به ضرورت استفاده بهینه از منابع صندوق توسعه ملی اشاره 
کرد و گفــت: هلدینگ خلیج فارس در این پروژه 3.4 میلیارد دلار هزینه 

کرده است که از این مبلغ، رقم ۲.۲ میلیارد دلار آن از صندوق توسعه ملی 
و سندیکای بانک ها تامین شده است.

ربیعی افزود: خوشــبختانه صندوق توسعه ملی، بی شک مطمئن است 
که صنعت پتروشیمی جزو صنایع بسیار موفق و درآمدزا به شمار می آید و 

هزینه کرد پروژه پالایش گاز بیدبلند خلیج فارس بازمی گردد.
مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس گفت: هم اکنون همکاران ما در پالایشگاه 
بیدبلند خلیج فارس مشــغول اجرای جمع آوری گاز های همراه نفت )فلر( 
هستند که حجم ســرمایه گذاری انجام شده برای اجرای این طرح، رقمی 

بالغ بر 1.۲ میلیارد دلار است.
وی افزود: امیدواریم صندوق توســعه ملی و سندیکای بانک ها از جمله 
بانک های سپه، تجارت، ملت، پارسیان و صنعت ومعدن همچنان پشتیبان 
ما باشند، البته نوید پرداخت تسهیلات لازم برای اجرای این پروژه ازسوی 
صندوق توسعه ملی به ما داده شده است که امیدواریم این تسهیلات هرچه 

سریعتر به دست ما برسد.
ربیعی گفت: آن هایی که صنعت پتروشــمی و هلدینگ خلیج فارس را 
تحریــم کردند، امروز با ذلت دفتر کار خــود را ترک کردند.، اما همچنان 
ملت ما، جوانان و مدیران، محکم و استوار و سربلند ایستادند و برای ایران 

عزیز افتخارآفرینی می کنند که خدا را از این بابت شاکریم.

سرمایه گذاری ۵ میلیارد دلاری هلدینگ خلیج فارس در سال ۹۹
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/11/01

شماره : 1006

شرکت های بیمه به منظور کاهش مدیریت 
ریسک در بخش منابع انسانی، در سال14٠٠ 
بیمه نامــه منابع  انســانی را به بــازار عرضه 

خواهند کرد. 
به گزارش خبرنــگار آوای اقتصاد به نقل 
از بیمه مرکزی، رییس  کل بیمه مرکزی در 
هفتمین همایش مدیریت ریســک و بیمه با 
رویکرد منابع انسانی، ضمن بیان این مطلب، 
خاطرنشان کرد: با توجه به شعار بیمه مرکزی 
»هر سال، هر شرکت یک محصول بیمه ای« 
و برگزاری این همایش با رویکرد منابع انسانی، 
امید اســت شرکت های بیمه با بهره مندی از 
افراد متخصص، کارشناسان و نیز تحلیل گران 
بخش منابع انسانی در سال آینده یک محصول 
پربازده و سوداور را در این عرصه طراحی و به 

بازار عرضه کنند.
غلامرضا سلیمانی ریســک منابع انسانی 
را موضوعی بســیار مهم و پیچیده دانســت 
و تصریح کــرد: اکنون مهم ترین مســاله در 
سطح جهان بحث منابع  انسانی است چرا که 
موضوعی پر از ابهام، حادثه و نااطمینانی است.

وی با بیان اینکه با آغاز موج چهارم انقلاب 
صنعتی مساله رشــد مغزافزارها مطرح شده 
اســت، گفت: در این دوره مســاله انسان ها، 
هوشمندسازی، خلاقیت و کارآفرینی محوریت 

قرار گرفته است.
رییــس کل بیمه مرکــزی با اشــاره به 
اینکه مرکز ثقل و محور اصلی شــرکت های 
دانش بنیان، منابع انســانی است، اظهار کرد: 

منابع انســانی دارایی های نامشــهودی است 
که ارزش و ریســک پذیری بسیار پیچیده و 

بالایی دارد.
غلامرضا ســلیمانی یکی از وظایف اصلی 

مدیران را مدیریت دارایی آن شرکت برشمرد 
و تاکیــد کــرد: دارایی اصلی هر شــرکتی 
منابع انســانی آن است که با مدیریت در یک 
ارتباط ساختاری، سازمانی و منسجم بسترهای 

دستیابی به اهداف فراهم می شود.
وی ارزش گذاری منابع انســانی را بسیار 
ســخت و ارزشمند دانســت و گفت: در این 
زمینه شایسته است که میزان مهارت، وفاداری 
سازمانی، تحصیلات، نهادینه شدن در ساختار 
کارکنان و نیز ریسک های پس از خروج آن ها 

بررسی و شناسایی شود.
رییس کل بیمه مرکزی با تاکید بر اینکه 
منابع انســانی یک عامل مهــم و اثرگذار در 
بنگاه ها و شرکت ها است، بیان کرد: شرکت های 
بیمه با شناسایی ریسک های موجود در زمینه 
جــذب و نگه داری کارکنــان و نیز برگزاری 
دوره های آموزشی، جانشین پروری و تشویق 
مدیران و کارکنان به کارهای گروهی می توانند 
ریسک های داخل شــرکت را با بهر مندی از 
افراد متخصص در بخش های نیروی انسانی، 
روانشناسی، ارتباطات، اقتصاد، حسابداری و 
غیره شناسایی کنند و آن ها را کاهش دهند.

سلیمانی با بیان اینکه شناسایی و کاهش 
ریســک در بخش منابع انسانی گام نخست 
بــرای ارایه محصول بیمــه ای در این زمینه 
اســت، تصریح  کرد: امید است شرکت های 
بیمه با برگزاری پنل های تخصصی و استفاده 
از اتاق های فکر با حضور کارشناسان بتوانند 
یک محصول تجاری در این عرصه ارایه دهند.

عرضه بیمه  نامه منابع  انسانی در سال ١۴٠٠

 تعمیق تولید سرنخ دستیابی به »جهش تولید«
»جهش تولید« برنامه ای بود که در ابتدای امســال به منظور بهبود وضعیت 
واحدهای صنعتی و شرایط کلی حاکم بر اقتصاد کشور توسط رهبر معظم انقلاب 

به دستگاه های اجرایی کشور ابلاغ شد.
با این حال، به نظر می رسد وقتی که رهبر معظم انقلاب از جهش تولید صحبت 
می کنند حاکمیت ما در قوای ســه گانه یا قانون گذاران و مجریان باید به شکلی 
برنامه ریزی کنند که جهش تولید واقع بینانه و به درســتی انجام شــود. به نظر 
می رسد حالا پس از گذشت ۹ ماه از سال  جهش تولید در ابتدا باید به درستی 
معنی می شــد و در عمل صنعت به صنعت و محصول به محصول به طور خاص 
راه های دستیابی به این هدف مورد بررسی قرار می گرفت. در واقع، دانستن اینکه 

جهش تولید در صنایع مختلف چه معنایی می تواند داشته باشد.
جهش تولید یا تعمیق تولید؟

بسیاری از کارشناسان خبره اقتصادی، صنعتگران و فعالان اقتصادی در شرایط 
تحریم و کرونا و شرایط اقتصادی فعلی کشور بهترین معنی برای سیاست جهش 
تولید را عمیق سازی تولید عنوان می کنند. به این معنا که واحدهای تولیدی ما به 
جای اینکه تعداد و نوع محصولات تولیدی را افزایش دهند باید فناوری اصلی را در 
اختیار می گرفتند و اصطلاحاً عمق تولیدات را افزایش می دادند. به بیان دیگر صنایع 
و شرکت ها گروهی از مهندسی معکوس به سوی تحقیق و توسعه پیش می رفتند 
و فناوری های حیاتی و مبنایی را به مرور بومی سازی کرده و در اختیار می گرفتند. 
این برنامه به معنای ظهور شرکت های فعال بر پایه دانش و تولید هدفمند است.

افزایش شرکت های دانش بنیان به این معنا می توانست هدف اصلی برنامه جهش 
تولید در کشور قرار گیرد. یکی دیگر از برنامه ها باز تعریف معنای واژه تولید در کشور 
بود. آنچه که از واژه تولید و ساخت در ذهن تصمیم سازان بر می آید عمدتاً تعبیری 
ســنتی از این واژه نیز هست، به خصوص در برخی صنایع مثل الکترونیک آنچه 
که به نام تولید در داخل اتفاق می افتد با روند کار در جامعه جهانی، کشوررهای 

صنعتی و توسعه یافته کاملًا با هم متفاوت است.
در ایران تولید کننده کسی است که پروانه بهره برداری دارد، سوله ای در اختیار 
گرفته و عملًا کارخانه داری می کند. ما محصولی را محصول تولیدی می نامیم که 
شرایط تولید داخلی یعنی در چارچوب سوله و خرید تجهیزات داشته باشد. هنگامی 
که کسی بخواهد تولیدکننده باشد باید مشابه مقدار سرمایه گذاری خود ارز از کشور 
خارج کند تا بتواند تجهیزات مورد نیاز را به کشور وارد کند. این روند سبب آن 
شــده که متأسفانه هر روز شاهد افزایش تعداد شهرک های صنعتی خوابیده در 
اطراف تهران و دیگر شهرهای بزرگ ایران باشیم. کسانی که نتوانستند کار کنند 
و به خاطر مقرون به صرفه نبودن تولیدات خود یا به واسطه بحران های پی در پی 
اقتصادی فعالیت را تعطیل کرده اند. همچنین می توان گفت تحقیق بازار و پروپزال 
کسب وکار را به درستی تعریف نکرده اند و صرفاً برای دریافت وام از بانک ها دست به 
کاری زدند که خیلی زود کارخانه ها به بانک ها واگذار شده است. از گروهی دیگر نیز 
می توان یاد کرد که فقط برای خرید تجهیزات و اخذ وام به امر تولید وارد شدند تا 
سرمایه بانک را به دیگر کارها همچون بازار ساخت وساز یا طلا و ارز هدایت کنند.

کلاف سر در گم فعالان
آن دسته از تولید کنندگان و فعالان اقتصادی که مشغول هستند هم آنچنان 
بازدهی ندارند. این موضوع هم می تواند به خاطر نداشتن دانش کافی در مدیریت 
تولید باشد و عوامل دیگری همچون تولید محصولات فاقد توجیه اقتصادی، غیر 
رقابتی با کیفیت های مورد نیاز بین المللی در آن تاثیر گذار باشند.از این رو بسیاری 
مدام به دنبال انحصار طلبی و دریافت رانت هستند که با ممنوعیت واردات کالای 
با کیفیت در آن بخش مردم را به خرید کالاهای خود مجبور کنند. البته در این 
میان دســته ای براساس استانداردها پیش می روند به ویژه باید به صنایع غذایی 
کشور اشاره کرد که گل کاشتند و توانستند با مشاوره ها، راهکارها و الگوهایی که 
از برندهــای موفق خارجی گرفته اند، کیفیت محصولات خود را به روز کنند و با 
قرار دادن بازارهای بین المللی به عنوان چشــم انداز آینده موفق شدند کالاهای 
قابل رقابت و با کیفیتی تولید کنند.این تولیدات هم اکنون جای خود را به خوبی 
در بازارهای داخلی و خارجی پیدا کرده اند اما ما متاسفانه در بسیاری صنایع عقب 
افتاده هستیم. در خیلی از کارخانه ها اگر جنس دچار تحریم شود و کارخانه اصلی 
از تأمین قطعــات و نرم افزارهای اصلی ممانعت به عمل آورد این واحدها عمدتاً 
هیچ چیزی تازه ای برای عرضه به بازار ندارند. دلیل این موضوع همانطورکه اشاره 
شــد در اختیار نداشتن اصل دانش و فناوری حیاتی تولید است. این کارخانه ها 
شــاید بتوانند در ظاهر به جامعه اعلام کنند که ما صفر تا صد تولید را خودمان 
انجــام می دهیم اما تحریم هایی که حتی برخی شــرکت های چینی را حاضر به 
قطع همکاری با ایرانیان کرد، مثل موضوع خودروسازها نشان داد که هیچ تولید 
واقعی در صنعت ما وجود ندارد و اکثر محصولات در حد مونتاژ هستند. هر چند 
مونتاژ پله نخســت تولید بسیاری از صنایع کشورهای شرق آسیا بوده اما آنها به 
مرور به سمت عمق تولید و تعمیق محصولات و فناوری حرکت کردند.متأسفانه 
این موضوع در ایران هدف نیســت. حالا دیگر همه می دانند اگر درب های کشور 
باز شود تولید کننده های فعلی به واسطه ساده تر بودن فرآیند واردات در کشور به 

سمت واردات گرایش پیدا می کنند. 
بازتعریف تولید

بنابرایــن در باز تعریف تولیــد، وزارت صنعت، معدن و تجارت باید نگاهی به 
برخی صنایع پیشرفته داشته باشد و این معنی را درک کند که تولید به معنای 
کارخانه داری نیست. یک شرکت می تواند تحقیق، توسعه محصول و طراحی صنعتی 
کالا متعلق به خودش باشد. یعنی شاهد هستیم که برخی شرکت ها تولید محصولات 
از نظر اقتصادی در کشور خودشان به صرفه نیست بنابراین برون سپاری می کنند 
و مدیریت برند یا برند سازی انجام می دهند. امروز دیگر همه می دانیم درآمد زایی 
در عمل از برندینگ اتفاق می افتد. بنابراین بزرگان بازار جهانی سال ها است بر روی 
تحقیق و توسعه محصولات خود کار می کنند. اصل فناوری در اختیار خودشان 
است و تولید در جای دیگری اتفاق می افتد تا مدیریت هزینه و بازار به آسانی از 
طریق شرکت مادر کنترل شود.این در حالی است که ما در ایران تحقیق و توسعه 
و فناوری را وارد می کنیم و ساخت را خودمان انجام می دهیم. این مسیر برعکس 
است و رسیدن به مقصد دور می نماید. مدیران و سیاست گذاران ما می اندیشند 
چین 3٠ سال پیش هم از این نقطه شروع کرده است. آنها برنامه ریزی متفاوتی 
داشــتند و هدفشان از مونتاژ رسیدن به عمق تولید بود.در باز تعریف واژه تولید، 
متاسفانه اگر شرکتی محصول برای خودش باشد و بخواهد به عنوان تولیدکننده 
مطرح شود باید هزینه های گزافی کند و در ازای اینکه بتواند از ظرفیت های خالی 
دیگر کارخانه ها چه داخلی و یا خارجی استفاده کند و روی برندینگ و برنامه ریزی 
فروش در بازارهای بین المللی فکر کند، هزینه هایش را صرف تحقیق بازار و بازاریابی 
کند متاسفانه باید ارز خارج کند، سوله خریداری کند، تجهیزات وارد کند و تولید 

را در داخل با استانداردهای نه چندان جدید انجام دهد.
حرف آخر

ذکر این نکته در پایان بســیار ضروری اســت که در مورد صنایع پیشرفته و 
حوزه های فعالیت  آنها باید بازنگری و بازتعریف تولید صورت گیرد. اگر شرکتی خود 
سکان تحقیق و توسعه را به دست گرفته، دانش بنیان شده و اگر در حال پیش روی 
به سمت تولید انبوه هست باید بتواند مجوز تولید بگیرد. در این حالت اختیار داشته 
باشد تا بتواند تولیدات انبوه را برون سپاری کند در هر جایی که احساس می کند 

به فروش انبوه محصول و سودآوری بیشتر منجر می شود.

 
 

 
 

بذری، مدیرعامل جامعه هتل داران و مراکزی اقامتی 
استان اردبیل گفت: پرداخت تسهیلات ناچیز کرونایی 
به تأسیســات گردشگری توهین به فعالان این بخش 
اســت که بیش از یک سال است که در شرایط سخت 

به سر می برند.
جعفر بذری اظهار کرد: از ســال گذشته و با شیوع 
کرونا و کاهش ســفرها صاحبان تأسیســات اقامتی و 
گردشــگری به ویژه در شهر سرعین با رکود و درآمد 
ناچیزی روبه رو شــدند که بزرگتریــن ضربه بر پیکره 
گردشــگری و ســرمایه گذاری در این حوزه وارد شده 

است.
وی تصریح کرد: در شهر سرعین که اقتصاد آن تک 
قطبی اســت و متکی به فعالیت های گردشگری است، 
این رکود آثار زیانباری را به همراه داشــته به طوریکه 
تعدیل نیرو و مستهلک شدن سرمایه صاحبان تأسیسات 
اقامتی و هتل ها شرایط دردناکی را در قطب گردشگری 

کشور به وجود آورده است.
مدیرعامل جامعه هتل داران و مراکزی اقامتی استان 
اردبیل گفت: به رغم حاکم شــدن این شرایط فعالان 
بخش گردشگری چندان تمایلی به اخراج نیرو و حتی 
تعدیل آنها نداشتند و با همه سختی ها و مرارت ها تلاش 
کردند تا نیروهای مجموعه های گردشگری خود را حفظ 
کنند اما در این یک ســال بــا بی توجهی و بی مهری 
مســئولان صنعت گردشــگری روزهای غریبانه ای را 
ســپری می کند.بذری افزود: در 4٠ ســال گذشــته 
همواره فعالان بخش گردشگری در کنار دولت بوده و 

با پرداخت مالیات، بیمه و ســایر عوارض سعی کردند 
تا کمک کار دولت باشند و انتظار می رود در یک سالی 
که گرفتاری گریبانگیر بخش گردشــگری شده دولت 
نیز یک ســال حامی فعالان این بخش باشد.وی امتنا 
برخی از مسئولان اســتانی را از پرداخت تسهیلات و 
کمک های حمایتی به این بخش یادآور شــد و خاطر 
نشان کرد:  به نظر می رسد مصوبات ستاد مقابله با کرونا 
در حمایت از بخش گردشگری شکل ظاهری و فانتزی 
دارد و هیــچ حمایت عملی در ماه های اخیر از فعالان 
بخش گردشــگری انجام نشــده است.بذری در بخش 
دیگری از ســخنان خود اضافه کرد: به رغم ابلاغ چهار 
بســته حمایتی از فعالان بخش گردشگری بسیاری از 

صاحبان تأسیسات و مراکز اقامتی و حتی آبدرمانی ها 
موفق نشدند تسهیلاتی را دریافت کنند و در این میان 
بزرگترین مشکل عدم دسترسی به سامانه کارا و ثبت نام 

برای دریافت تسهیلات است.
وی بیان کرد: با جداول عجیب و غریب و محاسبه 
بانک ها به ازای هر واحد تأسیســات گردشــگری 1۶ 
میلیــون تومان وام پرداخت می شــود کــه این رقم 

پرداختی توهین به فعالان بخش گردشگری است.
بذری ادامه داد: حتی این پرداختی ها کفاف یک ماه 
هزینه آب، برق، گاز و سایر هزینه کردهای تأسیساتی 
و زیربنایــی را نمی کنــد و انتظار می رود بیشــترین 
حمایت هــا به صورت بلاعوض و در قالب بســته های 

حمایتی به مانند ســایر کشورها باشد.وی از پرداخت 
یک میلیارد و ۹۶ میلیون تومان تســهیلات به فعالان 
بخش گردشگری در قالب تسهیلات کرونایی اشاره کرد 
و گفت: بــرای بنگاه های اقتصادی نیز چهار میلیارد و 
1٧٠ میلیون تومان تســهیلات پرداخت شده ولی در 
بسیاری از پرونده ها بانک ها آماده همکاری در پرداخت 
این تسهیلات نیستند و به نظر می رسد در این زمینه 
توجیه نشدند.بذری از تأخیر و تعلل در پرداخت بیمه 
بیکاری برای افراد مشــمول در بخش گردشگری خبر 
داد و اظهار کرد: در این شــرایط سخت فعالان بخش 
گردشگری برخی از بانک ها از فرصت استفاده کرده و 
نســبت به توقیف و حتی فروش هتل ها و تأسیســات 
گردشــگری اقدام کردند که در ســرعین هتل قصر، 
تماشا و فدک از جمله این مجموعه هاست که با توقیف 
و فروش بانک ها روبه رو شــده اند.وی ضرورت بازسازی 
مراکــز اقامتی، هتل هــا و میهمان پذیرها را برای ایام 
پساکرونا یادآور شد و تصریح کرد: ضرورت دارد برای 
این حوزه نیز تسهیلات و منابع خوبی پرداخت شود و 
در احکام دائمی برنامه هفتم توسعه ردیفی مشخص در 
حمایت از تأسیسات گردشگری و مراکز اقامتی در نظر 
گرفته شود.بذری افزود: انتظار داریم تا در این شرایط 
ســخت فعالیت حوزه گردشــگری تسهیلات زیر یک 
میلیارد تومان مشــمول قوانین سفت و سخت بانک ها 
قرار نگرفته و بانک های عامل نیز نســبت به توقیف و 
یا صدور اجرایی برای صاحبان تأسیســات گردشگری 

اقدام نکنند.

رئیس ســازمان دامپزشکی کشــور از قائم مقام صندوق بیمه کشاورزی 
خواســت تا در راستای ارتقا، کارایی برنامه ملی کنترل آنفلوانزای فوق حاد 
پرندگان و سایر بیماری های اولویت دار طیور، فهرست تمامی واحـــدهای 
پرورش طیور )با اولویت مزارع مرغ مادر و مرغ تخمگذار صنعتی( دارای بیمه 
پایه با صندوق بیمه محصولات کشاورزی در اختیار ادارات کل دامپزشکی 

استان ها قرار گیرد.
بــه گزارش خبرنــگار آوای اقتصاد بــه نقل از روابط عمومی ســازمان 
دامپزشــکی کشــور، دکتر علی صفر ماکنعلی رئیس ســازمان دامپزشکی 

کشــور روز پنج شــنبه ۲ بهمن ۹۹ با ارسال نامه ای با قید »مهم - آنی« به 
محمدابراهیم حسن نژاد قائم مقام صندوق بیمه کشاورزی، از وی خواست تا 
در راســتای ارتقا، کارایی برنامه ملی کنترل آنفلوانزای فوق حاد پرندگان و 
ســایر بیماری های اولویت دار طیور، تمهیدی اتخاذ کند که به قید فوریت 
فهرست تمامی واحـــدهای پرورش طیور )با اولویت مزارع مرغ مادر و مرغ 
تخمگذار صنعتی( دارای بیمه پایه با صندوق بیمه محصولات کشاورزی در 
اختیار ادارات کل دامپزشکی استان ها قرار گیرد.بنابراین گزارش، رونوشتی از 
این نامه نیز خطاب به معاون امور تولیدات دامی برای صدور دستور مقتضی 

مبنی بر عدم تخصیص نهاده به واحدهای فاقد بیمه؛ معاون توسعه صنایع 
تبدیلی و کسب و کارهای کشاورزی برای بهره برداری در سیستم بازارگاه؛ 
رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی برای صدور دستور مقتضی مبنی 
بر عدم تخصیص سهمیه سوخت به واحدهای فاقد بیمه؛ مدیرکل دامپزشکی 
استان مربوطه برای پیگیری لازم و برخورد قانونی با واحدهای فاقد بیمه و 
همچنین رئیس انجمن صنفی تولیدکنندگان جوجه یک روزه؛ رئیس هیئت 
مدیره اتحادیه مرکزی مرغداران میهن و رئیس اتحادیه سراسری تعاونی های 

کشاورزی مرغداران گوشتی ایران برای اقدام لازم صادر شده است.

عبدالناصر همتی در حاشیه جلســه هیات دولت، در جمع خبرنگاران 
در پاســخ به ســوالی مبنی بــر اینکه آیــا این موضوع صحــت دارد که 
بخش عمده ای از این پول های مســدود شــده برای بانک مرکزی اســت 
 و بــه نظر می رســد کــه در صورت ورود به کشــور جایگزیــن پول های

 چاپ شــده می شــوند؟ گفت: عمده این پول ها برای بانک مرکزی است، 
اما قدرت بازارســازی بانک مرکزی را افزایش می دهد و هر زمانی که اراده 

کنیم می توان از آنها استفاده کرد.
 وی گفت: بخشی از این منابع آزاد شده است و اکنون در حال استفاده 
از آن هستیم، بخش دیگر نیز به تدریج از طریق تحولاتی که در حال رخ 

دادن است تامین خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: مشکلی در این زمینه وجود ندارد و به دلیل اینکه 
این ارزها به بانک مرکزی تعلق دارد زمینه افزایش بازارسازی بانک مرکزی 

را فراهم می کند.
رییس کل بانک مرکزی در پاســخ به ســوالی دیگــر مبنی بر اینکه با 

توجه به اینکه دلار در بازار آزاد در مســیر نزولی قرار دارد، ســامانه نیما 
نرخ دلار را بالا نگه داشــته اســت و چنین شائبه ای ایجاد شده است که 
دولت تمایلی به کاهش نرخ ارز ندارد، آیا این موضوع صحت دارد یا خیر، 
 افزود: رییس کل بانک مرکزی اســت نخســتین فردی اســت که طرفدار

 افزایش ارزش پول ملی اســت، حیثیــت و اعتبار رییس بانک مرکزی به 
تعدیل نرخ ارز است.

وی اظهار داشت: سامانه نیما با بازار اسکناس چنین فرقی را دارد که در 
بازار اســکناس به سرعت تعدیل قیمت ها رخ می دهد اما در بازار نیما به 
دلیل اینکه صادرکننده و وارد کننده در حال خرید هستند، انجام معاملات 

دو روز به طول می انجامد روند کاهشی آن کندتر است.
همتی خاطرنشان کرد: این مساله چیزی نیست که قرار باشد دو روزه رخ 
دهد بالاخره باید فعالان اقتصادی خود را بتوانند با شرایط جدید وفق دهند. 

مدیر ریسک شرکت نفت ستاره خلیج فارس از کاهش 
نرخ ریسک پالایشگاه ستاره خلیج فارس از 1.35 به 1.۲ 
در روندی دوســاله خبر داد و افزود: اگر با همین روند 
پیش برویم می توانیم تا دو ســال آینده به نرخ ریسک 

1.1 برسیم که در نوع اقدامی سترگ است.
بــه گــزارش روابط عمومی شــرکت نفت ســتاره 
خلیج فارس، »مهدی علیزاده« بیان داشــت: از همان 
ابتدای ورودم به شرکت، بیمه پالایشگاه برای من بسیار 
موضوع حیاتی بود و نیاز می دیدم که آن را بررسی کنم.

وی افــزود: در همین راســتا در وهله ی نخســت 
بیمه نامه درمانی کارکنــان را مطالعه کردیم و به این 
موضوع رسیدیم که نوع قرارداد، با آیین نامه ی بیمه ی 

مرکزی مغایرت دارد و این موضوع به ضرر شــرکت و 
کارکنان است.

مدیر ریسک شــرکت نفت ستاره خلیج فارس ادامه 
داد: در ایــن وضعیــت موضوعات را اصــلاح کردیم و 
ضمن اعلام موارد اصلاحی به بیمه گر، قراردادی جدید 
بر اســاس نظرات کارشناسی ما منعقد شد و توانستیم 

قرارداد را تا جای ممکن بدون قید و شرط کنیم.
وی اضافــه کرد: در بیمه ی اموال شــرکت نیز نرخ 
ریسک پالایشگاه و همچنین نسخه ی پیش نویسی که 
برای همه ی پالایشگاه های کشور از سوی بیمه گر و در 
شــرایط غیرتحریمی و به زبان لاتین نوشته شده بود، 
توجهمان را جلب کرد و تلاش کردیم تا نواقص موجود 

در آن را برطرف کنیم.
علیــزاده با بیــان این که نرخ ریســک در هزینه ی 
بیمه بســیار تأثیرگذار است، تشــریح کرد: هرچه نرخ 
ریسک پایین تر بیاید حق بیمه ی پرداختی نیز کاهش 

خواهد یافت.
از مدیر ریســک شرکت نفت ســتاره خلیج فارس 
درباره نرخ ریســک پالایشگاه پرسیدیم که وی گفت: 
نرخ ریســک پالایشگاه در ســال 13۹۶ 1.35 بود که 
توانســتیم آن را در ماه های پایانی سال 13۹٧ به 1.3 
برســانیم و در سال 13۹۸ نیز با حفظ همین رویکرد، 
تلاش خود را بیشــتر کردیم و توانستیم نرخ ریسک را 

از 1.3 به 1.۲5 برسانیم.

وی بــا اشــاره بــه این کــه کاهش ریســک تنها 
مبتنی بــر فعالیت مدیریت ریســک نیســت، تأکید 
کرد: کار مــا معرفی کامل مجموعــه اقدامات اصولی 
صــورت گرفتــه در ســطح پالایشــگاه بــه بیمه گر 
 اســت و این رونــد نزولی ریســک نتیجــه ی تلاش 
بی وقفه و زحمات و اقدامات همکاران مان در حوزه های 

مختلف است.
علیزاده افزود: در پایان سال گذشته نیز نرخ ریسک 
پالایشگاه را به 1.۲ رساندیم و اگر با همین روند پیش 
برویم می توانیم تا دو ســال آینده به نرخ ریسک 1.1 
برســیم که در نوع خود اقدامی سترگ در جوان ترین 

پالایشگاه کشور است.

جعفر بذری مدیرعامل جامعه هتل داران و مراکز اقامتی اردبیل:  

ضرورت دارد برای مراکزی اقامتی تسهیلات و منابع خوبی پرداخت شود

رئیس سازمان دامپزشکی کشوراعلام کرد : 

عدم تخصیص سهمیه نهاده و سوخت به واحـدهای پرورش طیور فاقد بیمه

رییس کل بانک مرکزی :

برای رفع مشکلات ارزهای مسدود شده تلاش می کنیم

کاهش نرخ ریسک پالایشگاه ستاره خلیج فارس
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/11/01

شماره : 1006

 وزیر نفت در مراسم افتتاحیه بیست و پنجمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی:

گاز پیشران توسعه در کشور است
ما در این ســال ها بالاتریــن رقم های 
افزایش تولید گاز را داشــته ایم، اما رشــد 
مصرف 15 درصدی گاز در استان تهران و 
1۲ درصدی این انرژی پاک در کل کشور 

را کسی نمی تواند پاسخ دهد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی 
گاز ایــران، بیژن نامدارزنگنه، وزیر نفت در 
آیین افتتاح بیست و پنجمین نمایشگاه بین 
المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی که 
سوم بهمن ماه سال جاری در محل دائِمی 
نمایشــگاه های بین المللی برگزار شد، با 
بیان این مطلب، اظهار داشــت: این میزان 
مصرف ما را مجبور به ایجاد محدودیت در 
گازرسانی به صنایع و نیروگاه ها کرده و این 
در حالی اســت که این مشکل با دو درجه 

کاهش دما در منازل، برطرف می شود.
وی در حالی که گاز را پیشــران توسعه 
می خواند و با تاکید بر اینکه صرفه جویی 
در مصرف ســوخت باید مورد توجه باشد، 
ادامه داد: این اعمــال محدودیت قطعاً در 
تولید کشور تاثیرگذار خواهد بود، در حالی 
که صرفه جویی در بخش خانگی این امکان 
را فراهم می آورد تا بخش تولید در کشور 

همچنان فعال باشد.
زنگنه با گرامیداشت یاد و خاطره شهدا، 
افزود: تلاش ســازندگان و خون رزمندگان 
برای اعتلای جمهوری اسلامی ارزشی برابر 
دارد. همه گیری کرونا از اسفند سال گذشته 
امکان بهره بــرداری و تولید نفت و گاز را 
متوقف کرد، اما زندگی مردم باید ادامه پیدا 
می کرد و با توقف تولید نفت و گاز، چرخه 
زندگی متوقف می شد. از همین رو، بر آن 
شــدیم تا تولید را با رعایت تمامی پروتکل 

ها ادامه دهیم.
وی بــا بیان ایــن که اصــل را بر این 
گذاشــتیم که بــا رعایت شــیوه نامه های 
بهداشــتی، جریــان تولید نفــت و گاز را 
متوقــف نکنیم و با تشــکیل کارگروهی از 
همان ابتدای شیوع کرونا یعنی اسفندماه، 
دســتورالعمل هایی را ابلاغ کردیم که اثر 
موفقی داشــت، گفت: بر این اساس، ابتدا 
۲٠ روز اجــرای طرح های تولیدی نفت و 
گاز را متوقــف کردیم؛ اما پس از آن، برای 
آن که چرخ زندگــی مردم بچرخد، کار را 
شروع کردیم.وزیر نفت با اشاره به اینکه این 
نمایشگاه هم بخشی از زندگی ما است، ادامه 
داد: در مجموع، کار با تولیدکنندگان همانند 
زندگــی باید ادامه پیدا می کرد، ضمن آن 
که بر اســاس شعار ســال، جهش تولید، 

نمی توانستیم رابطه بین تولیدکنندگان و 
پیمانکاران را قطع کنیم.

به باور زنگنه، لازم بود این نمایشــگاه 
برگزار تا ارتباط بین تولیدکننده و مصرف 
کننده حفظ شــود و بر همین اساس، در 
ابتدای سال، برنامه های خود را برای تحقق 

شعار جهش تولید تدوین کردیم.
وی با اشاره به شعار نمایشگاه بیست و 
پنجم، گفت: اکنون که در آستانه هفتادمین 
سالگرد ملی شدن صنعت نفت قرار داریم؛ 
می توانیم با اطمینان بگوییم ملی شــدن 
نفت تنها با تکمیل توانمندی در ارکان این 

صنعت واقعی می شود.
زنگنه در بخش دیگری از سخنان خود، 
بــا بیان این که حمایت جدی از شــرکت 
هــای دانش بنیــان و تکیه بــر آنها برای 
توســعه صنعت نفت در دستور کار است، 
گفت: احیای چاه هــای کم بازده با کمک 
شــرکت های دانش بنیان و شرکت های 
اســتارتاپی امکان پذیر اســت که در این 
مرحلــه 5٠٠ میلیــون دلار اعتبار در نظر 
گرفته شده اســت، هرچند محدودیتی در 

این زمینه وجود ندارد.
وزیر نفت پــروژه بعدی را که به کمک 
شرکت های اســتارتاپی انجام خواهد شد، 
بهینه ســازی مصرف سوخت عنوان کرد و 
گفت: مهمترین رکن برای تقویت فناوری 
و بومی ســازی صنعت نفــت و گاز، فعال 

 )E&P( کردن شرکت های اکتشاف و تولید
اســت که اگر فعال شــوند، همه بخش ها 
فعال خواهند شــد؛ چراکه این شرکت ها 
مولــد و محرک تقاضا هســتند، یعنی می 
تواننــد مولد ده ها هزار میلیارد تومان کالا 

و خدمات باشند.
وی در ادامــه، اقــدام دیگر برای حفظ 
تولیــد را تضمین خرید برای کالاهایی که 
برای اولین بار در کشور ساخته می شوند، 
عنوان کرد و افزود: اگر شرکتی تجهیزاتی 
ســاخت اما نتوانست بفروشد، ما آن را می 
خریم. همچنین طی این مدت موفق شدیم 
گواهی کیفیت را توسط یک مرجع ایرانی 
صادر کنیم و خوشبختانه، دیگر مشکلی در 

این زمینه نداریم.
زنگنــه تصریح کرد: امســال در لایحه 
بودجه، ۸٠٠ میلیارد تومــان اعتبار برای 
پرداخت از منابع داخلی شــرکت های تابع 
نفت به منظــور کمک به ســرمایه گذاری 
شــرکت های خطرپذیر، حمایت از ساخت 
داخل و طرح های توسعه ای اشتغال آفرین، 
تولید بار نخســت و کمک های بلاعوض و 
وجوه اداره شده و تسهیلات ارزی پیشنهاد 
کردیــم که امیدواریم در مجلس شــورای 

اسلامی تصویب شود.
وزیر نفت افزود: البته شــاید این ۸٠٠ 
میلیارد تومان هفت تا هشــت برابر بتواند 

آثار مالی داشته باشد.

زنگنه با اشــاره به کمک بــرای ایجاد 
شتاب دهنده ها با هدف توسعه استارت آپ ها 
اظهار کرد: برای اســتقرار استارت آپ ها در 
مراکز فنــاوری در پارک های نوآوری و در 
پــارک ری، امکانــات لازم داریم و دعوت 
می کنیم شــرکت های دانش بنیان در این 
پارک فناوری نفت و گاز ری مستقر شوند.

وی افزود: بیش از ۲٠٠ موضوع فناورانه 
از کالا و خدمات در بخش بالادســتی نفت 
برای واگذاری به شــرکت های دانش بنیان 

تعریف و مشخص شده است.
وزیر نفت درباره ســاخت ماشــین های 
دوار، کمپرسورها، توربین ها، الکتروموتورها 
و پمپ ها نیز به سفارش پمپ های موردنیاز 
طرح گوره جاســک به سه پمپ ساز ایرانی 
اشــاره کرد و گفت: نخســتین پمپ های 
ساخته شده از سوی این شرکت ها تا پایان 

سال تحویل طرح می شود.
زنگنه از امضای قرارداد برای ســاخت 
تعــدادی توربوکمپرســور 1۶ مگاواتی و 
همچنین ســفارش ساخت کمپرسورهایی 
بــرای فشــارافزایی در پــارس جنوبی به 
مجموعــه OTC خبر داد و افزود: نظامی که 
برای بهره برداری و تعمیرات سیســتم های 
ماشــین های دوار ابلاغ شده سبب تقویت 
ســاخت داخــل می شــود و بایــد از این 
دســتورعمل تبعیت کرد که به نفع اقتصاد 

ملی است.

وی یادآور شد: البته به این قانع نیستم 
که شرکت های ایرانی تنها کالایی را بسازند، 
بلکــه باید برند ایجاد کــرده و با صادرات 
محصولاتشــان برای مــردم، ارزش آفرینی 

کنند.
وزیــر نفت با اشــاره بــه کمبود جدی 
منابع برای ســرمایه گذاری در ســال های 
اخیر، ادامه داد: به همین دلیل بسیاری از 
ســرمایه گذاری ها به تأخیر افتاد، اما سعی 
کردیم با جذب منابع از بازار سرمایه حرکت 
خود را ادامه دهیم و ظرفیت های شــرکت 

را حفظ کنیم.
زنگنه تصریح کرد: دشــمنان ما دنبال 
ایــن بودند ما را نابود کنند که ما بمیریم و 
صادرات ما به صفر برسد، اما نه تنها صادرات 
نفــت ما به صفر نرســید، بلکه با فداکاری 
همکارانمــان بالاترین رکوردهای صادرات 
فرآورده های نفتی را در دوران تحریم ثبت 
کردیم و داغ اینکه صادرات نفت را به صفر 

برسانند، بر جگرشان گذاشتیم.
وزیر نفت در پایان بار دیگر، خواســتار 
صرفه جویــی در مصرف گاز شــد و گفت: 
تولیــد گاز در پــارس جنوبــی ۲.5 برابر 
شــده و تولیــد روزانه گاز خام کشــور از 
 مرز هــزار میلیــون مترمکعب گذشــته، 
اما رشــد مصرف بیــش از این ها بوده و به 
همین دلیــل، از مردم مــی خواهیم تا با 
بهینه مصرف کــردن گاز به بخش صنایع 

بیشتر کمک کنند.
بیست و پنجمین نمایشگاه بین المللی 
نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی صبح امروز 
با حضــور وزیر نفت، نماینــدگان مجلس 
شــورای اســلامی و مدیران ارشــد نفتی 
کشور با شــعار »نفت ملی، کالا و خدمات 
ایرانــی« آغاز به کار کــرد. در این دوره از 
نمایشگاه با وجود شیوع کرونا، تمام توجه 
به شرکت های داخلی و نمایش توانمندی 
های آنها بوده اســت .این دوره از نمایشگاه 
با موافقت وزارت بهداشــت با حضور 55٠ 
شــرکت داخلی، 15 دانشگاه و 5۲ شرکت 
استارتاپی و ۲٧ شرکت صندوق نوآوری و 
شکوفایی برگزار می شــود. به علت تلاش 
بــرای رعایت شــیوه نامه های بهداشــتی، 
به تعــدادی از متقاضیــان فضا اختصاص 
داده نشــد. این نمایشــگاه با هدف تعامل 
با شــرکت ها، نخبگان و جذب ســرمایه 
 گــذاران، روزهای ســوم تا ششــم بهمن 
ماه در محــل نمایشــگاه های بین المللی 

تهران برپاست.

ایران بزرگترین صادرکننده بنزین در منطقه است

جنگ عربستان و روسیه برای فروش نفت به چین

بازار نفت آماده افزایش قیمت ها می شود

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی با بیان اینکه 
ایران بزرگترین صادرکننده بنزین در منطقه اســت، گفت: با این حجم از 

فروش و صادرات، معامله ای نبوده که پولی از دولت ضایع شده باشد.
علیرضا صادق آبادی، مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی در حاشیه بیست وپنجمین نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی، 
با اشــاره به اینکه در ســال ۹۶ ، روزانه 1٧ میلیون لیتر بنزین وارد کشور 
می شد، افزود:  با ادامه این روند و با توجه به رشد مصرف بنزین، سالانه به 
حجم واردات اضافه می شــد بطوریکه در سال ۹۸ به رقمی در حدود 35 

الی 4٠ میلیون لیتر در روز می رسید.
 وی افزود: در ســالهای ۹٧ و ۹۸ نه تنها واردات بنزین متوقف شد بلکه 
از تیرماه پارسال بازاریابی برای صادرات بنزین آغاز و از شهریورماه صادرات 
به کشــورهای دیگر نیز اجرایی شــد؛ بنابراین باید گفت نه تنها هیچ ارزی 
برای واردات بنزین از کشور خارج نشد بلکه کمک قابل توجهی به ارزآوری 
برای کشور نیز صورت گرفت. معاون وزیر نفت تصریح کرد: هم اکنون شرکت 

ملی پالایش و پخش بزرگترین تولید کننده و بزرگترین صادرکننده بنزین 
در منطقه اســت که به کشــورهایی مانند افغانستان، پاکستان، ارمنستان، 

اذربایجان، کردستان عراق به طور مستقیم بنزین صادر می کند.
 صادق آبادی با اشاره به عرضه فرآورده های نفتی در بورس انرژی توضیح 

داد: هم اکنون 1۲٠ شرکت با ما همکاری می کنند؛ اگر بستر بورس انرژی 
وجود نداشت هیچ یک از شرکت های مذکور با این مجموعه همکاری نمی 

کردند و این حجم از فروش به کشورهای همسایه اتفاق نمی افتاد.
 وی با تاکید براینکه اطلاع رسانی عمومی، شرایط یکسان و فرصت های 
برابر به ایجاد یک رقابت شــفاف منجر می شود، ادامه داد: اگر بستر بورس 

انرژی وجود نداشت نمی توانستیم به این میزان از صادرات دست یابیم.
 به گفته صادق آبادی بعد از برداشته شدن تحریم ها باید عرضه فرآورده 
ها در کانال بورس انرژی ادامه پیدا کند. صادق آبادی درباره مبادلات مالی 
فروش فرآوده ها در شرایط تحریم تاکید کرد: اقدامات هوشمندانه ای برای 
نقل و انتقال مالی این معاملات انجام شد که در برخی موارد با ریسک های 

بسیاری همراه بود.
 وی افزود: اما مهمترین نکته این است که با این حجم از فروش، معامله 
ای نبوده که پولی از دولت ضایع شده باشد و ما درصدد بازگرداندن وجوه 

حاصل از صادرات باشیم.

وحشت رقبای نفتی ایران از سیاست جدید بایدن 
در قبال تحریم های نفتی

ایــران درحالی پــس از ترامپ درحــال باز پس 
گیری ســهم خــود از بازار نفت اســت کــه رقبای 
 سرســخت آن در تولیــد نفت مخالفت خــود را در

 بازگشت ایران به بازار نفت اعلام کردند و از این اتفاق 
وحشت زده اند.

جو بایدن چهارشنبه گذشــته در جایگاه ریاست 
جمهوری آمریکا قرار گرفــت و بلافاصله اقداماتی را 
انجام داد که چشــم انداز بازار نفت را تغییر داد؛ لغو 
مجوز خط لوله کی اســتون و بازگشت به توافق نامه 
آب و هوایی پاریس از جمله اقداماتی است که بایدن 
بلافاصله پس از رســیدن به جایگاه ریاست جمهوری 

انجام داد.
تصمیم توقف ســاخت خط لوله نفت از کانادا در 
حالی گرفته شد که این خطوط لوله ظرفیت صادرات 
بیش از ۸٠٠ هزار بشکه نفت در روز را داشتند؛ سیاست 
غیــر رادیکال بایدن نیز بی تاثیر بر بازار نفت نخواهد 
بود و بازگشت اطمینان به بازارها و کاهش تنش های 
منطقه خود تقاضا برای نفت را بهبود خواهد بخشید.

در حالــی پیش بینی می شــود که افزایش تقاضا 

قیمت نفت را در بــازار بالا ببرد که بالا بردن مالیات 
توسط دولت بایدن بر حمل و نقل و ممنوعیت حفاری 
در زمین های فدرال موجب افزایش هزینه های تولید 
نفت شــوند و همه این ها قیمت نفت را بیش از قبل 

بالا ببرند.
در کنــار بهبود تقاضا بــرای نفت و افزایش قیمت 
این طلای ســیاه ســناریو قوی تری بــرای کاهش 
قیمــت نفــت در نتیجه توافــق هســته ای ایران و 
آمریــکا پیش رو اســت؛ با آغاز پاندمــی کرونا اعضا 
اوپــک بــرای جلوگیــری از ریزش بیشــتر قیمت 
نفت اقــدام به کاهش تولید نفت کردنــد تا از مازاد 
 عرضــه در بازار جلوگیری کننــد و این اعضا پس از 
کاهش 1٠ میلیون بشــکه ای نفت در روز توانستند 
قیمت هر بشکه نفت را تا 4٠ دلار بالا ببرند؛ سیاست 
کاهش تولید نفت به طور نسبی برای تمام اعضا اوپک 
و سایر کشورهای تولیدکننده نفت دنیا از جمله روسیه 
صادق بود و در این میان ایران و ونزوئلا که تحت تاثیر 
تحریم های آمریکا قــادر به عرضه نفت خود به بازار 
نبودند از فهرست کشورهایی که باید تولید نفت خود 

را کاهش دهند خط خوردند.
در چنین شــرایطی بازگشت ایران به بازار نفت به 

معنای بازگشــت رقیب قدیمی به این بازار و تشدید 
محدودیت های ســایر تولیدکنندگان نفت دنیا است؛ 
چراکه در حال حاضر بازگشت ایران به بازار نفت موجب 
عرضه بیشــتر نفت و شکستن قیمت ها در این بازار 
میشــود و در صورتی که ایران بخواهد سهم خود را از 
بازار نفت پس بگیرد، سایر رقبای نفتی برای جلوگیری 
از ریزش بیشتر قیمت نفت باید تولید خود را بیش از 

پیش کاهش دهند.
ســخنان زنگنه وزیر نفت ایران در خصوص برنامه 
بازگشت به بازار جهانی نفت کاملا صریح است و نوعی 
اولتیماتوم برای رقبای ایران که در ســال های تحریم 

جایگاه ایران را از آن خد کرده اند تلقی می شود. 
افزایش عرضه نفت ایــران به بازار در حالی پیش 
بینی می شــود که طبق گفته عضو کمیسیون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس در حال حاضر بیش از ۲٠٠ 
میلیون بشکه نفت ذخیره ای ایران بر روی دریا آماده 

عرضه به بازار نفت است.
طبــق گفته زنگنه، وزیر نفت، ایران زودتر از آنچه 
فکرش را بکنید به بازار نفت باز خواهد گشــت همان 
طور که طبق آخرین برآوردهای صورت گرفته صادرات 
نفت ایران ۲٠ هزار بشــکه در روز افزایش پیدا کرده 

است.بازگشت ایران به بازار نفت در حالی پیش بینی 
می شود که مخالفان سرسخت آن یعنی اعضا اوپک و 
رقبای ایران در تولید نفت خام نظیر عربستان سعودی 
و عراق از این بازگشت وحشت زده اند و بازگشت ایران 
به بازار نفت را به معنای کاهش بیشــتر قیمت ها در 

این بازار می دانند.
بازگشت نفت ایران به بازار در حالی اتفاق می افتاد 
کــه لیبی نیز طی چند هفته اخیر تولید نفت خود را 
افزایش داده است و عراق نیز کماکان در کاهش تولید 
نفــت خــود کوتاهی می کند و در کنــار  همه این ها 
عربســتان سعودی بیش از سایر تولیدکنندگان اوپک 
تحت فشــار قرار دارد.تحلیلگران معتقدند در چنین 
شــرایطی عربستان سعودی به یکی از سرسخت ترین 
مخالفان تغییر سیاســت آمریکا در قبال ایران تبدیل 

شده است.
شــاهزاده فیصل بن فرحان، وزیر خارجه عربستان 
سعودی، که این هفته در واشنگتن صحبت می کرد، 
اظهار داشت که فشار حداکثری در حال حاضر جوابگو 
بوده اســت و مخالفت خود را در قبال تغییر سیاست 
آمریکا و بازگشت این کشور به توافق سیاسی با ایران 

به طور واضح بیان کرده است.

عربستان سال گذشته میلادی در یک رقابت تنگاتنک 
با روسیه برای فروش نفت خام، موفق شد عنوان بزرگترین 

صادرکننده نفت به چین را به خود اختصاص دهد.
به نقل از راشاتودی، عربستان سعودی سال گذشته 
در یک رقابت تنگاتنک با روسیه برای فروش نفت خام، 
موفق شد عنوان بزرگترین صادرکننده نفت به چین را به 

خود اختصاص دهد.
جدیدتریــن خبرها و تحلیل های ایران و جهان را در 

کانال تلگرامی تسنیم بخوانید. )کلیک کنید(
بر اســاس اطلاعات اداره کل گمرک چین، عربستان 
سعودی از روسیه عبور کرد و به طور متوسط 1.۶۹ میلیون 

بشکه در روز نفت به چین صادر کرد.
این در حالی اســت که صادرات نفت روسیه در سال 
گذشته رشد بیشتری نسبت به صادرات عربستان داشت 

و این رقم ٧.۶ درصد در مقایسه با سال ۲٠1۹ بود.
طبق تخمین رویترز از اطلاعات گمرک چین که بر 

حسب تن منتشر شد، میانگین کل فروش نفت روسیه 
به چین 1.۶٧ میلیون بشکه در روز بود که تقریباً حدود 
۲٠ هزار بشــکه کمتر از صادرات نفت عربستان به این 

کشور بود.
این بدان معنی است که عربستان سعودی برای دومین 
سال متوالی بزرگترین تأمین کننده نفت چین بوده است.

بنا بر این گزارش، عربســتان سعودی در سال ۲٠1۹ 
فروش نفت خام خــود را به بزرگترین وارد کننده نفت 

جهان یعنی چین افزایش داد و صادرات خود را به میزان 
4٧ درصد بالا برد و برای اولین بار در چهار سال از روسیه 
جلو زد و به عنوان تامین کننده برتر نفت چین مطرح شد.

در سال ۲٠۲٠، عراق سومین تأمین کننده بزرگ نفت 
خام به چین بود در حالی که برزیل در جایگاه چهارم قرار 
گرفت و روی خرید بیش از حد پالایشگاه های چینی در 
بهار و تابستان همین سال که قیمت نفت به پایین ترین 

سطح خود رسید، سرمایه گذاری کرد.

 در سال جهش تولید؛
تولید نیروگاه بندرعباس از مرز 4.۵ میلیون مگاوات ساعت گذشت

سرپرســت معاونت مهندســی و برنامه ریزی شــرکت مدیریت تولید برق 
هرمــزگان گفت: انرژی تولیدی نیروگاه بندرعباس در ســال جهش تولید به 

بیش از چهار میلیون و 5٠٠ هزار مگاوات ســاعت رسیده است.

محمدعقیل عامری با اشــاره به مشارکت این نیروگاه در جذب بار راکتیو 
ســلفی جنوب شرق کشــور و تصحیح ولتاژمنطقه، افزود: از این میزان تولید 
حدود چهار میلیون و 4۶۸ هزار مگاوات ســاعت سهم واحدهای بخار و بیش 

از 11۹ هزار مگاوات ســاعت سهم واحدهای گازی نیروگاه بوده است.
وی ادامه داد: نیروگاه بندرعباس با چهار واحد بخاری و دو واحدگازی به 
ظرفیــت یک هزار و 3۲٠ مگاوات به عنوان بزرگترین نیروگاه جنوب شــرق 
کشــور با تولید حداکثری انرژی در تابستان امسال نقش بسزایی در پایداری 

شــبکه برق سراسری و تامین برق استان داشته است.

 لزوم توسعه و بهینه سازی حوضچه آبگیر نیروگاه بندرعباس

مدیرعامل شــرکت تولید نیروی برق هرمزگان گفت: لزوم توسعه و بهینه 
سازی حوضچه آبگیر نیروگاه بندرعباس در جهت احداث واحد بخار نیروگاه 
هنگام و همچنین در راستای افزایش میزان تولید استان مورد توجه قرار گیرد.

خبرنگار آوای اقتصاد ،فریدون همتی اســتاندار هرمــزگان به اتفاق رضا 
مهرانــی مدیرعامل شــرکت تولید نیروی برق هرمزگان درخصوص مســائل 
حــوزه تولید برق در اســتان هرمزگان با علی آبــادی مدیرعامل گروه مپنا 

دیدار و گفتگو کردند.
در این دیدار مهرانی ضمن بررسی گزارشات آخرین عملیات اجرایی صورت 
گرفتــه در پروژه احداث دو واحد گازی 3٠٧ مگاواتی نیروگاه هنگام و تاکید 
بر تکمیل سیکل ترکیبی نیروگاه هنگام به منظور تحقق راندمان بیش از 5۸ 
درصدی این نیروگاه حرارتی تصریح کرد: در راستای حذف سوخت مازوت از 
سبد سوختی واحدهای بخاری نیروگاه بندرعباس، تکمیل عملیات گازرسانی 

به نیروگاه های بندرعباس و هنگام مورد نیاز اســت.
مهرانی با تاکید بر استفاده از نیروهای بومی در نیروگاه ها و شرکت های 
تابعه اضافه کرد: لزوم توسعه و بهینه سازی حوضچه آبگیر نیروگاه بندرعباس 
در جهــت احداث واحد بخار نیروگاه هنگام و همچنین در راســتای افزایش 
میزان تولید برق اســتان، احداث سیکل بخار نیروگاه خلیج فارس و نیروگاه 
هرمز و تسریع در احداث واحد بخاری نیروگاه انرژی گستر قشم که مپنا در 

آن مشارکت دارد مورد توجه قرار گیرد.
طی این نشســت که در گروه مپنا برگزار گردید، اســتاندار هرمزگان در 
جهت توســعه ظرفیت تولید برق استان هرمزگان، احداث نیروگاه تولید برق 
در استان هرمزگان، احداث سیکل بخار نیروگاه ایسین و نصب مزرعه توربین 

های بادی در مناطق بادخیز اســتان را مطرح کردند.
همتی در این نشســت با اشــاره به مســئولیت های اجتماعی و تاکید بر 
مشــارکت در ساخت بیمارستان و  شــهرک  مدارس گفت: اتصال شبکه برق 
جزیره قشم به ســرزمین اصلی و کشورهای همسایه خلیج فارس تسریع در 
  F هنگام و شــارژ خط گاز نیروگاه کلاس F نیروگاه کلاس GIS نصب پســت
مطرح شد.در پایان جلسه مقرر شد، مدیرعامل مپنا با تیم تخصصی نیمه دوم 
بهمن ماه به منظور بررســی و عملیاتی شــدن موارد پیشنهادی به هرمزگان 

سفر داشته باشد.

 کاهش قیمت نفت در واکنش به افزایش آمار کرونا در چین
قیمــت نفــت در معامــلات روز جمعه تحــت تاثیر نگرانی ها نســبت به 
محدودیت هــای کرونایی جدید در چین، از اوج 11 ماه اخیر عقب نشــینی 

کرد و کاهش یافت.
بهــای معاملات نفت برنت 45 ســنت معــادل ٠.۸ درصد کاهش یافت و 
به 55 دلار و ۶5 ســنت در هر بشــکه رســید. بهای معاملات وست تگزاس 
اینترمدیت آمریکا با 53 ســنت معادل یک درصد کاهش، به 5۲ دلار و ۶٠ 

سنت در هر بشکه رسید.
بهبود تقاضا برای ســوخت در چین از رشــد قیمت نفت در اواخر ســال 
۲٠۲٠ حمایــت کرده بود اما این منبع حمایتی با موج جدید ابتلا به کووید 
1۹ و اعمــال محدودیت های جدید برای مقابله با شــیوع بیماری در چین، 

ضعیف شده است.
استفن اینس، استراتژیست ارشد بازار در شرکت اکسی کورپ در یادداشتی 
نوشت: در واقع سرمایه گذاران تلاش می کنند از ورای مشکلات کوتاه مدت، 
سود بلندمدت را ببینند زیرا آمار مبتلایان به کووید 1۹ در چین، قابل توجه 

ترین مایه نگرانی برای معامله گران است.
شــانگهای که یک قطب تجاری است روز پنج شنبه نخستین موارد ابتلا 
در دو ماه گذشــته را گزارش کرد و پکن از مردم خواست در تعطیلات سال 
نوی چینی ســفر نروند. به این ترتیب تقاضای فصلی برای بنزین که معمولا 
در تعطیلات ســال نو دیده می شود، با تشــدید محدودیتها در سال جاری 

ملایم خواهد بود.
اداره اطلاعــات انرژی آمریکا در گزارش دورنمای انرژی کوتاه مدت پیش 
بینی کرد میانگین قیمت هر بشــکه نفت وســت تگزاس اینترمدیت در سه 
ماهه اول 5۶ دلار خواهد بود که این ارزیابی شــش دلار بالاتر از پیش بینی 
دسامبر این آژانس است.بازار منتظر انتشار آمار رسمی ذخایر نفت و فرآورده 
های نفتی از سوی اداره اطلاعات انرژی آمریکا در روز جاری است. آمار روز 
چهارشــنبه موسســه امریکن پترولیوم نشان داد ذخایر نفت آمریکا در هفته 
گذشته ۲.۶ میلیون بشکه افزایش داشته در حالی که تحلیلگران در نظرسنجی 
رویترز کاهش ذخایر به میزان 1.۲ میلیون بشکه را پیش بینی کرده بودند.دو 
منبــع آگاه اعلام کردند نرخ پایبندی اوپک پلاس به توافق کاهش تولید در 
دسامبر به ۹۹ درصد رسید که اندکی کمتر از 1٠1 درصد در نوامبر بوده است.
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هیچ تیمی را نباید دست کم گرفت
فکــری: هیچ تیمی را نباید دســت کم 

گرفت/ استقلال نیاز به حمایت دارد
نباید تیم  سرمربی اســتقلال می گوید 
ســایپا را دســت کم گرفت و با تمام توان 

مقابل حریف باید بازی کرد.
 محمود فکری ســرمربی اســتقلال در 
نشست خبری قبل بازی تیمش برابر سایپا 
در هفتــه دوازدهم رقابت هــای لیگ برتر 
اظهار کرد: به بازی ســایپا رسیدیم. سایپا 
در این فصل نشــان داده که می تواند از هر 
تیمی امتیــاز بگیرد و از تمام تیم ها امتیاز 
گرفته است. این بازی برای ما سخت است. 
برنامه بازی ها طوری اســت که فشار روی 
تیم ما زیاد اســت اما سایپا از ما استراحت 
بیشتری داشته است. در مجموع سایپا تیم 
خوبی اســت و کار سختی داریم. امیدوارم 
بازیکنان ما شــرایط روحی و جسمی خود 
را حفظ کرده باشــند و با انگیزه وارد بازی 
شوند و به حریف احترام بگذارند و در پایان 
بتوانیم سه امتیاز بازی را به دست آوریم و 

صدرنشینی لیگ را حفظ کنیم.
او دربــاره تاکتیک های تیمش گفت: ما 
نسبت به داشته  های خود عمل می کنیم و 
سعی می کنیم نسبت به آن ترکیب خود را 
بچینیم. بعضی اوقات لازم می دانیم به برخی 
بازیکنان استراحت دهیم و مشخص خواهد 

شد چه بازیکنانی در ترکیب خواهند بود.

فکری درباره احتمال صعود مستقیم به 
لیگ قهرمانان آســیا اظهار کرد: هنوز خبر 
موثق از باشــگاه به ما اعلام نشده است اما 
من یک حســرت ۲۲ ســاله دارم و آن هم 
این بود که فینال جام باشــگاه های آسیا را 
از دست دادیم. العین تیم خوبی است اما من 
به بالاتر از این ها فکر می کنم. اگر این مساله 

رخ داد، سعی می کنیم به مراحل بالاتری در 
لیگ قهرمانان آسیا برسیم و برنامه ریزی های 
خود را انجام دهیم و آرزویی که سال ها در 

دلم بوده است را محقق کنیم.
او دربــاره جذب بازیکــن در نیم فصل 
اظهار کرد: در نیم فصل با توجه به ظرفیت 
تیم، برخی بازیکنان از ما جدا می شوند و با 

توجه به ظرفیت های خالی بازیکنان مورد 
نظر را جذب می کنیم.

سرمربی اســتقلال درباره ضعیف بودن 
خــط حمله ســایپا گفت: هیــچ تیمی را 
نمی شــود دســت کم گرفت. ســایپا تیم 
محترمی است و اگر سایپا در این بازی یک 
امتیاز از ما بگیرد، برای ما اصلا خوب نیست. 

تلاش ما این است که سه امتیاز این بازی را 
به دست آوریم. اگر خط حمله حریف ضعیف 
اســت، قطعا خطوط دیگر تیم سایپا قوی 
بوده که توانستند از حریفان امتیاز بگیرند. 
تلاش می کنیم در خط دفاع منسجم تر کار 

کنیم و در حمله بهتر عمل کنیم.
او درباره مصدومان تیمش گفت: ســید 
احمد موسوی مصدوم تیم ما است. رضاوند 
هم با تیم تمرین کرده است و مشکل خاصی 

برای همراهی تیم ندارد.
فکری در پایان درباره صدرنشینی  تیمش 
خاطرنشــان کرد:  لطف خدا بوده است و 
تلاش بازیکنان کــه من باید از همه آن ها 
تشــکر کنم. ما مشکلات زیادی داشتیم و 
با صبوری این بچه ها، صدرنشــینی ما رقم 
خورده اســت. امیدوارم ایــن روند را ادامه 
دهیم. مجموعه استقلال نجیب  است و این 
تیم  با توجه به وضعیتی که موجود است، فکر 
می کنیم نیاز به حمایت ندارد اما می خواهم 
از همه کســانی که اســتقلالی هستند به 
 مــا کمک کنند تا این تیــم نتیجه بگیرد. 
هدایت این باشگاه کار سختی است. آن هایی 
که در بخش سیاسی و اقتصادی و کسانی 
که در حوزه فنــی می توانند کمک کنند، 
پای کار بیایند. این زمانی رخ می دهد که ما 
یکدل باشیم و امیدوارم این اتفاق سال های 

آینده نیز رخ دهد.
 

 

ماجرای انتقاد شدید علیرضا دبیر از مدیرکل ورزش لرستان

دورخیز تیم ١۳ نفره »بنا« برای قهرمانی آسیا و گزینشی المپیک

پیش بینی بازی سختی داشتیم

فدراسیون تیراندازی سلاح امانی به ما داده است

علیرضا دبیر در سفر به لرستان از نحوه برخورد او با مسئولان فدراسیون 
کشتی در زمان برگزاری جلسه و بی توجهی وی به رشته کشتی شدیدا 

انتقاد کرد.
 علیرضا دبیر در ادامه ســفرهای اســتانی خود برای کمک به رشد و 
توسعه کشتی و رفع موانع در راه ورزش اول ایران، اینبار به لرستان سفر 
کرد، اســتانی که روزگاری نقش پررنگی در کشتی داشت اما چند سالی 
است با بی توجهی مسئولان استانی، جایگاه خود را از دست داده است.

اما این ســفر حواشی زیادی داشــت و رییس فدراسیون کشتی از بی 
توجهی مدیرکل ورزش لرستان نسبت به کشتی و وضعیت کشتی گیران 

و مربیان شدیدا انتقاد کرد.
علیرضا دبیر در حضور استاندار لرستان، زمانیکه از مدیر کل ورزش این 
استان سوال کرد چه مقدار برای کشتی استان هزینه کرده است، وی در 
جواب گفت یک و نیم میلیارد تومان. وقتی دبیر در همان دیدار از رییس 
هیات کشــتی لرستان نیز این ســوال را مطرح کرد، وی در پاسخ گفت: 

حتی یک ریال هم از طرف اداره کل ورزش به کشتی کمک نشده است!
این موضوع باعث گلایه مدیرکل ورزش لرستان شد تا جاییکه وی پس 
از این دیدار در جلسه با علیرضا دبیر زمانیکه رییس فدراسیون کشتی در 

حال صحبت بود، اقدام به ترک جلســه کرد که این برخورد وی با انتقاد 
شدید دبیر همراه شد.

دبیر که از بی توجهی اســتاندار لرستان به ورزش نیز گلایه داشت، با 
انتقاد شــدید از ترک جلسه از ســوی مدیرکل ورزش و جوانان لرستان، 

عنوان کرد: مشت نمونه خروار است.
رئیس فدراســیون کشــتی، افزود: من نه »پول بگیر کسی و نه جیره 
خوار کســی هستم«، خدا پدر »آشنا گر« استاندار سمنان را بیامرزد، در 
اســتانی که ورزش کشتی در آن خیلی مطرح نیست، ایشان دو میلیارد 
تومان به ایــن ورزش اختصاص داد، فرماندارش هم ۲5٠ میلیون تومان 

به کشتی کمک کرد.
دبیر همچنین در ادامه این سفر خطاب به هیئت های کشتی لرستان 
گفت: بدانید در کدام اســتان هستید، کشتی گیران و بزرگان کشتی در 
کنار هم بایستید، یک دست شوید می توانید یقه شان را بگیرید، هر چه 

همدیگر را بزنید وضعیت کشتی از این بدتر می شود.

کادر فنــی تیم ملی کشــتی فرنگی در نظــر دارد در پایان اردوهای 
آماده ســازی، تیمی 13 نفره را مهیای اعزام به رقابتهای قهرمانی آسیا و 

گزینشی المپیک کند.
 دومین مرحله اردوی تیم ملی کشتی فرنگی برای حضور در رقابت های 
قهرمانی آسیا و گزینشی المپیک در حالی روز 1۸ دی ماه در خانه کشتی 
شــهید ابراهیم هادی آغاز شــد که شاگردان محمد بنا تا روز 3٠ دی به 

تمرینات خود در این مرحله ادامه دادند.
طبــق اعلام کادر فنی تیم ملی کشــتی فرنگی، با توجه به پایان این 
مرحلــه از تمرینات، ۶ اردوی دیگر برای فرنگی کاران اعزامی به رقابتهای 
قهرمانی آســیا و گزینشی المپیک برگزار خواهد شد تا در نهایت 13 نفر 

به این دو میدان بین المللی اعزام شوند.
در همین راستا محمد بنا پیش از آغاز اردوی بعدی فرنگی کاران اعلام 
کرد: »کمتر از 4 ماه تا اعزام فرنگی کاران به قزاقســتان )فروردین ســال 
آینده( وقت داریم. طبق برنامه مقرر شده تا 13 نفر را به قزاقستان اعزام 

کنیم که 1٠ نفر در رقابت های قهرمانی آسیا و 3 نفر برای کسب سهمیه 
المپیک به میدان خواهند رفت.«

به گفته سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی پس از حضور ملی پوشان در 

رقابت های گزینشی و بسته شدن پرونده سهمیه های المپیک و در صورت 
کســب تمامی ســهمیه ها، ۶ فرنگی کار منتخب برای حضور در المپیک 
مشــخص و برای آماده سازی نهایی وارد اردوهای تیم ملی خواهند شد. 
البته کســانی هم که به المپیــک نمی روند باید خود را آماده کنند تا دو 
ماه بعد از المپیک راهی مســابقات جهانی شوند. البته تمام این برنامه ها 

منوط به شرایط شیوع ویروس کرونا در ایران و جهان است.
کشتی فرنگی ایران در رقابت های جهانی ۲٠1۹ قزاقستان موفق شد 
توسط علیرضا نجاتی، محمدعلی گرایی و امیر قاسمی منجزی، سهمیه های 
المپیک در اوزان ۶٠، ٧٧ و 13٠ کیلوگرم را کســب کند. با این حساب 
شــاگردان محمد بنا باید در رقابتهای پیش رو برای کســب سهمیه های 

اوزان ۶٧، ۸٧ و ۹٧ کیلوگرم به میدان بروند.
 رقابتهای گزینشی المپیک در قاره آسیا طی روزهای ۲٠ تا ۲۲ فروردین 
و رقابت های قهرمانی آسیا در روزهای ۲3 تا ۲۸ فروردین سال آینده در 

شهر آلماتی قزاقستان برگزار می شود.

سرمربی تیم والیبال سایپا پس از پیروزی در هفته بیست و سوم لیگ 
برتر والیبال گفت: پیش بینی بازی سخت تری داشتیم اما به راحتی گنبد 
را شکســت دادیم. در چارچوب دیدارهای هفته بیست و سوم رقابت های 
لیگ برتر والیبال تیم ســایپا به راحتی و با نتیجه سه بر صفر از سد تیم 
شهرداری گنبد گذشت.ناصر شــهنازی، سرمربی تیم والیبال سایپا پس 
از پیروزی تیمش مقابل شــهرداری گنبــد گفت: تصور نمی کردیم بازی 
به این راحتی باشــد. گنبد تیم بزرگی است و بازیکنان خوبی دارد و در 
بازی های هفته گذشــته عالی بازی کرد. این تیم شانس صعود به مرحله 

پلی آف را دارد. پیش بینی بازی ســختی را داشــتیم، می دانستیم پیروز 
می شــویم اما نه به این راحتی.وی ادامه داد: خوشبختانه بازیکنانم بسیار 
خوب عمل کردند و جبران شکســت بازی گذشته را انجام دادند از ابتدا 
محکم بازی کردن و اجازه برنامه ریزی به تیم شــهرداری گنبد ندادند. به 
بازیکنانم تبریک می گویم، دو هفته بسیار سخت را در پیش داریم تا برای 
حضور در رده های بالای جدول نتایج خوبی کسب کنیم.شهنازی، درباره 
وضعیت آســیب دیدگی بهزاد حیدرشاهی نیز گفت: زمانی که بازیکنان 
مصدوم می شــوند نمی خواهم راجع به آنها صحبت کنم چرا که این یک 

توجیه می باشد اما بازیکنان جایگزین خوبی داریم. حیدرشاهی نیز امروز 
با آمادگی صد درصد بازی و ما را به بازی های دو هفته آخر امیدوار کرد.

عظیم جزیده، سرمربی تیم والیبال شهرداری گنبد نیز پس از شکست 
تیمش مقابل سایپا گفت: تیم ما امروز بازی بی کیفیت را به نمایش گذاشت. 
در دریافت و اســپک عملکرد خوبی نداشتیم و همانطور که میدانید اگر 
در ایــن دو مقوله بازی خوبی را به نمایش نگذارید حتماً نتیجه را واگذار 
خواهید کرد. به تیم خود سایپا تبریک می گویم، سایپا تیم بزرگ و قابل 

احترام لیگ است و امروز با آرامش والیبال بازی کرد.

ورزشکار المپیکی گفت: اگر اردوی خارجی مهیا شود 
خیلی بهتر اســت، در حال حاضر با توجه به شیوع کرونا 
اگر امکان سفر برون مرزی وجود داشته باشد اندونزی و 

مالزی بهترین گزینه ها هستند.
جواد فروغی در گفت وگو با ایسنا، در خصوص شرایط 
تمرینیاش اظهار کرد: تقریبا هر روز هفته را درگیر تمرین 
هستیم و تمرین داریم. دو روز در هفته هم که در دو نوبت 
صبح و بعد از ظهر تمرین می کنیم. مدتی هم اســت که 
روزهای زوج قبل از شــروع کلاس تیراندازی تمرین یوگا 
داریم . تقریبا هر روز تمرین داریم و انســجام اردوها بهتر 

شده است.
وی گفت: در حال حاضر من، سبقت اللهی، رستمیان، 
گلخندان، پورحسینی و عفتی در اردوی تیم ملی هستیم. 
البته احتمالا قرار است بعد از چند رکوردگیری تعداد نفرات 
کمتر شــود و تعداد ملی پوشان آقا به دو نفر کاهش یابد. 
اواخر این دوره از اردو را پشــت سر می گذاریم و تقریبا 5 
شــنبه اردو به اتمام می رسد. روز جمعه هم که مسابقات 

لیگ تپانچه را خواهیم داشت.
تیرانداز المپیکی در ادامه در خصوص تعویض سلاحش 
با توجه به قول فدراسیون در خصوص به روز کردن سلاح 
دو المپین تپانچه، گفت: فدراسیون دو سلاح خریده و به 
صورت امانی به من و رســتمیان داده است. سلاحی که 
قرار بود شــرکت اشتایر با تخفیف بالا و تقریبا به صورت 
هدیه به ما بدهد هنوز برای ما نگرفتند، ما رفت و آمدی 
با اتریش نداریم و پروازی هم نیست. اردویی هم به سمت 

اتریش و آلمان نداریم پس دسترسی هم به سلاح  خودمان 
نخواهیم داشت. اسلحه ای توسط فدراسیون خریداری شده 
و در اختیار ما قرار داده شــده اســت. این اسلحه ها برای 

فدراسیون است.
فروغــی در خصوص  لزوم اردوهای برون مرزی گفت: 
ما نیازمند مهمات هستیم، حالا شاید مقداری تهیه کرده 
باشند من در جریان این اخبار نیستم اما ما نیازمند مهمات 
هستیم. جدای از مهمات ما نیاز به فضایی داریم که از تهران 
و فضای این سالن خارج شویم. در این صورت هم تنوع و 
هم آزمون است تا از سالن های دیگری هم استفاده کنیم.

وی افزود: اگر اردوی خارجی مهیا شود که خیلی بهتر 
است . در حال حاضر با توجه به شیوع کرونا اگر امکان داشته 
باشد بهترین کشورها مالزی و اندونزی است. این کشورها 
با ایران هم دما و هم هوا هســتند و شرایط آب و هوایی 
یکسانی با ما دارند. اگر هم اردوی خارجی امکانش فراهم 
نشود می توانیم اردوهای داخلی را در شهرهای دیگری مثل 

کیش که آب و هوای شرجی دارند برگزار کنیم.
وی بــه لزوم اردوی خارجی تاکید کرد و گفت: انجام 
اردوهای خارجی خیلی بهتر است چون ورزشکاران را از 
نظر اختلاف زمانی دگرگون خواهد کرد. اینکه ورزشکاران 

در شرایط تغییر زمانی قرار بگیرند و بتوانند خود را بازیابی 
کنند برای یک تیرانداز مهم است.

فروغی در خصوص مسابقات تیراندازی بین المللی آنلاین 
گفت: جمعه این هفته )3بهمن( مسابقات لیگ را خواهیم 
داشــت و جمعه هفته آینده یعنی دهم بهمن مسابقات 
بین المللی کویت را در پیش خواهیم داشــت. امیدواریم 

رکوردهای خوبی را ثبت کنیم.
وی در خصوص رکوردهایش گفت: خداراشکر تاکنون 
کــه چه در مســابقات و چه در رکوردگیــری تیم ملی 
رکوردهایم خوب و در حد قابل قبولی بوده است. امیدوارم 
بتوانیم اجرای خیلی خوبی هم در مسابقات مهم از جمله 
المپیک که در پیش است داشته باشیم. نمی توان قول مدال 
داد اما می توانیم امیدوار باشیم که بهترین عملکرد و بهترین 

نتیجه را در آوردگاه المپیک داشته باشیم.
وی در پایــان گفــت: به عنوان یــک تیرانداز ایلامی 
خواستار این هستم که مجمع انتخاباتی این استان برگزار 
شود. حدود یک سالی است که با سرپرست اداره می شود 
و رییس هیات نداریم. متاسفانه این موضوع مشکلاتی را 
بــه وجود آورده که مــا می خواهیم هر چه زودتر مجمع 
برگزار شــود و رییس هیات انتخاب شــود تا تیراندازی 
اســتان از سردرگمی خارج شــود. در خیلی از هیات ها 
انتخابات انجام شــد و تهران هم هفته گذشته انتخابات 
داشت. امیدوارم مجمع ایلام هم برگزار شود. هیات استان 
 به عنوان یک پشتوانه برای ورزشکار است و امیدواریم این 

مشکل به زودی حل شود.  

 مصدومیت دی بروین و واکر کام سیتی را تلخ کرد
دو بازیکن اصلی منچسترسیتی در دیدار برابر استون ویلا مصدوم شدند.در 
ادامه دیدارهای لیگ برتر انگلیس یک دیدار برگزار شد که در آن منچسترسیتی 
توانست با دو گل استون ویلا را شکست دهد. با این حال این پیروزی به هیچ 

وجه برای سیتی آسان به دست نیامد.
کوین دی بروین و کایل واکر دو بازیکن سیتی در این دیدار با مصدومیت 
روبه رو شــدند. صحنه نگران کننده، مصدومیت دی بروین برترین پاسور لیگ 

جزیره بود که جای خود را به گابریل ژسوس داد.
پپ گواردیولا، ســرمربی سیتی در واکنش به این اتفاق گفت: من با دکتر 
صحبت نکرده ام. اگر کایل خواست که بیرون باشد، دلیل این اتفاق مصدومیت 
اســت و من  امیدوارم که فقط یک ضربه ســاده باشد، چون به او نیاز داریم. 
درباره کوین دی بروین نیز فکر کنم مشکل عضلانی باشد. برنامه بازی ها بسیار 
فشرده است و خیلی روی بازیکنان فشار است. طبیعی است با این همه بازی 

بازیکنان با این مشکل روبه رو شوند.
سیتی در ۶ بازی متوالی در لیگ به پیروزی رسیده است و از  تیم صدرنشین 

منچستریونایتد که یک بازی بیش تر انجام داده است، دو امتیاز عقب است.

 خوان لاپورتا؛ از جذب آلابا تا بازگشــت ژاوی و ادامه همکاری 
با کومان

گزینه اصلی ریاســت باشگاه بارسلونا به چند سوال مهم درباره این باشگاه 
پاســخ داد.به گزارش الموندو، خوان لاپورتا پیشینه ریاست باشگاه بارسلونا را 

دارد و سال های درخشانی را با این تیم سپری کرد.
لاپورتا گزینه اصلی ریاســت باشــگاه بارسلونا اســت. او درباره جذب آلابا 
گفت: براین باور هســتم که رئال مادرید با آلابا قرارداد امضا نکرده اســت. ما 
وضعیــت این بازیکن را دنبال می کنیم. نخســتین کاری که باید انجام دهیم 
این اســت که با مدیر تیم صحبت کنیم تا وضعیت این بازیکن را جویا شویم. 
من آماده هســتم تا تغییراتی را که سرمربی می خواهد در تیم به وجود آورم.

او درباره جذب گاریســا گفت: کومان به من گفت که به این بازیکن نیاز دارد 
اما او وضعیت مالی باشــگاه را به خوبی می داند و به همین خاطر اسلحه روی 
سینه ما نگذاشته که حتما باید این بازیکن را جذب کرد.لاپورتا درباره آینده 
کومان گفت: کومان با باشگاه قرارداد دارد. او یکی از چهره های بزرگ باشگاه 
بارسلونا است و به دنبال کسب موفقیت با باشگاه است. ما به او فرصت لازم را 
می دهیم.رییس پیشین باشگاه بارسلونا درباره ژاوی هم گفت: او یکی از پایه های 
باشگاه است. ژاوی روزی هدایت باشگاه بارسلونا را برعهده خواهد گرفت اما در 
شرایط کنونی ما به دنبال فرصت دادن به کومان و بازیکنان کنونی هستیم.

 زیدان روی هوا
ســرمربی رئال مادرید پس از شکست در سوپرجام اسپانیا و حذف از کوپا 

دل ری در وضعیت پیچیده ای قرار گرفت.
به گزارش بی ســاکر، زین الدین زیدان روی سیم راه می رود. شکست در 
سوپرچام اسپانیا مقابل اتلتیک بیلبائو و حذف زودهنگام از کوپا دل ری )باخت 
۲ بر یک از آلکویانو، تیم دسته سومی( موجب شد انتقادها به سمت سرمربی 
رئال مادرید سرازیر شوند. او می داند که تیمش در وضعیت خوبی به سر نمی 
برد. تساوی های خارج از خانه مقابل الچه و اوساسونا در لالیگا ابهام را دوباره 
در رابطه با ســرمربی فرانسوی به وجود آورد اما دو ضربه اخیر در سوپرجام و 
کوپا، زیدان را در وضعیت پیچیده ای قرار داد. اکنون تنها مادرید می تواند در 
لالیگا و لیگ قهرمانان اروپا رقابت کند و زیزو می داند که باید چهره دیگری 
از تیم خود در بازی های آینده نشــان دهد تا تنش ها را کاهش دهد. کاری 
که در این فصل یک بار توانست انجام دهد. مادرید در ماه نوامبر در پنج بازی 
تنها یک برد به دســت آورد که آن هم پیروزی مقابل اینتر در لیگ قهرمانان 
بود. سفیدپوشــان مقابل ویارئال مساوی کردند و از والنسیا، آلاوس و شاختار 
شکســت خوردند. پس از آن تیم زیدان شش پیروزی پیاپی به دست آورد و 
موجب شــد به صدر جدول لالیگا نزدیک شود. همچنین به یک هشتم نهایی 
لیگ قهرمانان صعــود کند. دیدارهای آینده رئال مادرید برابر آلاوس، لوانته، 
اوئســکا و والنســیا در لالیگا خواهند بود. این چهار بازی می توانند در آینده 

زیدان نقش داشته باشند.

 المپیک توکیو برگزار می شود و برنامه دیگری نداریم
رییــس کمیته بین المللی المپیک گفت: هیچ برنامه دیگری برای المپیک 
توکیو نداریم و این بازی ها برگزار می شود.به گزارش Kyodo news، توماس 
باخ رییس کمیته بین المللی المپیک بار دیگر اطمینان داد که المپیک توکیو 
برگزار می شود. باخ گفت: ما هیچ برنامه دیگری نداریم و هیچ دلیلی هم ندارد 
که بارور کنیم بازی ها در ۲3 جولای )اول مرداد14٠٠( افتتاح نمی شود. ما 
متعهد هستیم که بازی ها را در شرایط امنی برگزارکنیم.باخ با اشاره به احتمال 
کاهش تعداد تماشاگران نیز گفت: کمیته بین المللی المپیک برای محافظت 

از جان افراد باید انعطاف پذیر باشد و فداکاری لازم است. 

 مارسلو برابر است با شکست!
مدافع رئال مادرید بدترین آمار را در شکســت در میان بازیکنان پنج لیگ 

برتر اروپایی داشته است.
به گزارش بی ساکر، حضور مارسلو در ترکیب رئال مادرید در این فصل به 
معنای شکست است. بازیکن برزیلی در پنج شکست از هفت باخت سفیدپوشان 
در میــدان بود. مدافع مادریــد در این زمینه حتی در میان بازیکنان برتر هم 

بالاتر از همه قرار دارد.
این بررســی از میان پنج لیگ برتر اروپایی انجام شــده که یک بازیکن در 
یک سال اخیر حداقل باید 15 بازی را در تمام رقابت های رسمی تجربه کرده 
باشــد. مارسلو پس از 1۹ بازی هشت شکست را تجربه کرد )دو تساوی( و با 

میانگین 4۲.11 درصد در صدر قرار گرفت.
جایگاه دوم هم به یک برزیلی دیگر اختصاص دارد. ویلیان در آرسنال هفت 

شکست را تجربه کرد و آمار 3۶.۸4 درصد را به ثبت رساند.
مارســلو تنها بازیکنی اســت که آمارش بیش از 4٠ درصد است. جانلوکا 
مانچینی در رتبه سوم دیده می شود. یکی از کسانی که در این فهرست قرار 
دارد و توجه ها را به خود جلب می کند ارلینگ هالند اســت. آمار فوق العاده 
مهاجم دورتموند با میانگین یک گل در بازی با شکست در 1۲ دیدار در 35 

بازی همراه شد. او با 34.۲۹ درصد در رتبه هفتم قرار دارد. 
یکی دیگر از نام های برجسته این لیست اشرف حکیمی است که با شش 

شکست در 1۸ بازی )33.33 درصد( در جایگاه هشتم جای دارد.

 ترساندن حریفان مهم است
مهاجم جدید میلان اعلام کرد ترساندن حریفانشان اهمیت دارد.

به گزارش بی ساکر، مراســم معارفه ماریو مانژوکیچ، آخرین خرید میلان 
پنجشــنبه برگزار شــد. مهاجم کروات در این مراســم گفــت: من و زلاتان 
ایبراهیموویچ با تجربه هستیم. همانطور که ایبرا گفت مهم است که حریفانمان 
را بترســانیم اما باید مراقب هم تیمی هایمان هم باشــیم. من برای این کار 
آماده ام. پیولی؟ از من پرسید که کجا می خواهم بازی کنم و من به او جواب 
دادم جایی که به من نیاز دارد. مانژوکیچ که در صورت صعود میلان به لیگ 
قهرمانان اروپا فصل آینده در این تیم خواهد ماند، گفت: در رختکن با شور و 
هیجان زیادی روبرو شــدم. این موضوع بیش از هر چیز توجهم را جلب کرد. 

باور و عزم دو نکته اساسی برای بازگشت به اوج است. 
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امام صادق علیه السلام :

لوَ أنَّ النّاسَ أخَذوا ما أمَرَهُمُ الّل بهِ فأنفَقوهُ 
فیما نهَاهُم عَنهُ ما قَبِلَهُ مِنهُم، و لو أخَذوا 
ما نهَاهُمُ الّل عَنهُ فأنفَقوهُ فیما أمَرَهُمُ الّل 
بهِ ما قَبِلَهُ مِنهُم؛ حتّی یأخُذوهُ مِن حَقٍّ و 

ینُفِقوهُ في حَقٍّ .
اگر مردم از راهی که خداوند به آنان 

فرمان داده، کسب درآمد کنند و آنها را 
در راهی که خداوند از آن بازشان داشته، 

انفاق کنند، آن را از ایشان نمی پذیرد و 
اگر از راهی که آنها را از آن نهی کرده، 

درآمد به دست آورند و آن را در راهی که 
خداوند بدان فرمانشان داده، به مصرف 

رسانند باز از آنان نمی پذیرد، مگر اینکه 
از راه حلال به دست آورند و در راه حلال 

انفاق کنند.
کتاب من لا یحضره الفقیه : ج2 ص ۵7 ح ۱694

 دلار                         226.۵۵0 
 یورو                          274.0۱0 
 پوند انگلیس           3۱۵.7۵0

 درهم امارات              62.930   
 لیر ترکیه                     3۱.000
 سکه امامی         ۱04.380.000
 بهار آزادی           ۱02.0۱9.000
 نیم سکه               ۵7.000.000

 ربع سکه              36.۵00.000 
 سکه گرمی           22.۵00.000
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آخرین تهدید ترامپ را ببینید!

فناوری

 کشف جزئیاتی در مورد روند اسرارآمیز عفونی شدن ویروس ها
پژوهشگران انگلیســی در بررسی جدید خود، برای نخستین بار توانستند 

جزئیاتی را در مورد عفونی شدن ویروس ها ارائه دهند. 
 به نقل از فیز، پژوهشــگران برای نخســتین بار، روشی را که ویروس هایی 
مانند »پولیوویروس«)poliovirus( و ویروس سرماخوردگی عادی به وسیله آن، 
کدهای ژنتیکی خود را جمع آوری می کنند و امکان آلوده کردن سلول را به آنها 

می دهند، شناسایی کردند.
این پژوهش که در »دانشــگاه لیدز«)University of Leeds( و »دانشــگاه 
یورک«)University of York( انجام شــده است، احتمال ارائه داروها یا عوامل 
ضد ویروسی را فراهم می کند که می توانند به متوقف کردن چنین عفونت هایی 
بپردازند. هنگامی که یک سلول آلوده می شود، ویروس باید مواد ژنتیکی خود 
را به سلول های دیگر منتقل کند. این یک فرآیند پیچیده است که ایجاد آنچه 
را که با عنوان »ویریون ها«)virions( شناخته می شوند، در بر دارد. هر ویریون، 
یک پوسته پروتئینی اســت که رونوشت کاملی از کدهای ژنتیکی ویروس را 
شامل می شود. ویریون ها می توانند سلول های دیگر را نیز آلوده کنند و به بروز 
بیماری منجر شــوند.  آنچه تاکنون به صورت یک راز باقی مانده، درک دقیق 

نحوه جمع آوری ویریون ها توسط ویروس است.
پروفســور »پیتر اســتوکلی«)Peter Stockley(، از پژوهشگران این پروژه 
گفــت: این پژوهش به خاطر نحوه تغییر دادن تفکر ما در مورد کنترل برخی 
از بیماری های ویروســی، از اهمیت فوق العاده ای برخوردار است. اگر ما بتوانیم 
مکانیسم تشکیل ویریون  را مختل کنیم، پس احتمال مختل کردن عفونت در 

مسیرهای آن نیز وجود خواهد داشت.
وی افزود: بررسی های ما نشان می دهند ویژگی های مولکولی که روند تشکیل 
ویریون  را کنترل می کنند، از نظر ژنتیکی حفظ می شــوند؛ بدین معنا که به 
ســادگی جهش نمی یابند، خطر تغییر ویروس را کاهش می دهند و داروهای 

جدید را بی اثر می کنند.
این پژوهش، بر یک ویروس گاوی موســوم به »Enterovirus-E« متمرکز 
است که به عفونت انسان منجر نمی شود و جایگزینی برای پولیوویروس است.

پولیوویروس، ویروس خطرناکی است که بر انسان اثر می گذارد و به فلج اطفال 
منجر می شــود و یکی از اهداف »سازمان جهانی بهداشت«)WHO(، ریشه کن 

کردن این ویروس است.
این پژوهش، جزئیاتی را در مورد نقش سیگنال های بسته بندی آران ای ارائه 
می دهد که نواحی کوتاهی از مولکول آران ای هستند که همراه با پروتئین های 
موجود در پوشــش ویروس، تشــکیل دقیق و کارآمد یــک ویریون  عفونی را 

تضمین می کنند.
پژوهشــگران توانستند با ترکیب زیست شناسی مولکولی و ریاضی، نواحی 
احتمالی را در مولکول آران ای شناســایی کنند که می توانند عملکردی شبیه 
به سیگنال های بسته بندی داشته باشند. پژوهشگران با استفاده از سیگنال های 
الکترونیکی پیشرفته، این فرآیند را به تصویر بکشند. این نخستین باری است 

که انجام دادن چنین کاری با این نوع ویروس ممکن می شود.
درک دقیق نحوه شکل گیری این فرآیند، صنعت داروسازی را قادر می سازد 
تا عوامل ضد ویروســی ایجاد کند که می توانند این فعل و انفعالات کلیدی را 

متوقف کنند و جلوی بیماری را بگیرند.

 رونمایی از سریع ترین و قدرتمندترین پردازنده نورومورفیک 
جهان برای هوش مصنوعی

محققان دانشگاه »سوئینبرن« از سریع ترین و قوی ترین پردازنده محاسبات 
عصبی جهان برای هوش مصنوعی رونمایی کردند که عملکرد آن ســریع تر از 

1٠ تریلیون عملیات در ثانیه است. 
 به نقل از آی ای، یک پردازنده نورومورفیک)محاسبات عصبی( نوری جدید 
که توســط محققان دانشگاه صنعتی »سوئینبرن«)Swinburne( ساخته شده 
اســت، می تواند بیش از 1٠٠٠ برابر ســریع تر از پردازنده های کنونی کار کند. 
قدرت پردازش این پردازشگر هوش مصنوعی سریع تر از 1٠ تریلیون عملیات 
در ثانیه است. این اختراع می تواند انقلابی در شبکه های عصبی و به طور کلی 

پردازش نورومورفیک ایجاد کند.
مهندســی نورومورفیک)neuromorphic(  یــا به اختصار نورومورفیک که 
»محاســبات عصبی« نیز نامیده می شــود، مفهومی اســت که در اواخر دهه 
1۹۸٠ توســط »کارور مید«)Carver Mead(  توسعه یافته و به معنی استفاده 
از سیســتم های مجتمع سازی در مقیاس بسیار بزرگ)VLSI( حاوی مدارهای 
آنالوگ الکترونیکی، برای تقلید)شبیه سازی( معماری عصبی و بیولوژیکی موجود 
در سیستم عصبی اســت. جنبه اصلی مهندسی نورومورفیک درک چگونگی 
مورفولوژی نورون های ویژه، مدارها، برنامه ها و معماری های همه جانبه محاسبات 
مدنظر را ایجاد می کند، بر نحوه ارائه اطلاعات و بر استحکام در برابر آسیب ها 
تأثیر می گذارد، یادگیری و توسعه را ترکیب می کند و سازگاری با تغییرات محلی 
)انعطاف پذیری( و تغییر تکاملی را آسان می کند. مهندسی نورومورفیک مبحثی 
میان رشــته ای است که از  زیست شناسی، فیزیک، ریاضیات، علوم کامپیوتر 
و مهندســی الکترونیک ایده می گیرد تا سیســتم های عصبی مصنوعی مانند 
سیستم های بینایی، سیستم های سر-چشم، پردازنده های شنوایی و ربات های 
خودمختار را طراحی کند که معماری فیزیکی و اصول طراحی آن مبتنی بر اصول 
سیستم عصبی بیولوژیکی است. »دیوید ماس« پروفسور دانشگاه »سوئینبرن« 

می گوید: این موفقیت با »میکروشانه های نوری« به دست آمده است.
میکروشانه ها)Micro-combs( دستگاه های جدیدی هستند که از صدها لیزر 
مادون قرمز تشکیل شده اند و همه روی یک تراشه نگه داشته می شوند. آنها در 
مقایسه با سایر منابع نوری، بسیار کوچک تر، سبک تر، سریع تر و ارزان تر هستند.

نوآوری جدیدی که توســط تیم دانشگاه »ســوئینبرن« نمایش داده شده 
است، از یک پردازنده واحد استفاده می کند، در حالی که همزمان داده ها را در 
زمان، طول موج و ابعاد مکانی از طریق یک تراشه میکروشانه مخلوط می کند.

»مــاس« می گوید: طی 1٠ ســالی که من در اختراع ایــن فناوری نقش 
داشته ام، تراشه های میکروشانه یکپارچه بسیار مهم شده اند و دیدن آنها که این 
پیشرفت های بزرگ در ارتباطات و پردازش اطلاعات را امکان پذیر می کنند، واقعاً 
هیجان انگیز است. میکروشانه ها نویدهای بزرگی را برای تأمین نیاز سیری ناپذیر 

دنیا به اطلاعات ارائه می دهند.
دکتر »شینگویان)مایک( شو« از محققان ارشد این مطالعه توضیح داد که 
چگونه این استفاده ابتکاری از میکروشانه ها نگاهی اجمالی به پردازنده های آینده 
دارد. وی گفت که این فناوری در همه انواع پردازش ها و ارتباطات قابل اجرا است 

و در آینده باعث کاهش چشمگیر هزینه و انرژی خواهد شد.

پروفسور »دیمین هیکس« از دانشگاه »سوئینبرن« و موسسه »والتر و الیزابت 
هال« گفت: شبکه های عصبی همگرا و پیچیده در انقلاب هوش مصنوعی مهم 
بوده اند، اما فناوری ســیلیکونی موجود به طور فزاینده ای گلوگاهی در سرعت 

پردازش و بهره وری انرژی ایجاد می کند.
وی افزود: این دســتیابی به موفقیت نشان می دهد که چگونه یک فناوری 
نوری جدید باعث ایجاد شبکه هایی سریع تر و کارآمدتر شده و نمایشی عمیق از 
مزایای تفکر میان رشته ای در الهام و شجاعت برای گرفتن ایده از یک زمینه و 

استفاده از آن برای حل یک مسئله اساسی و مشکل در دیگری است.

 ایلان ماسک به کمک ربات ها می تواند رویای سکونت در مریخ 
را تحقق ببخشد

یکی از پژوهشگران »دانشگاه شهری نیویورک« باور دارد که »ایلان ماسک« 
می تواند رویای سکونت انسان در مریخ و داشتن تمدن فضایی را تحقق ببخشد. 
 به نقل از آی ای، »ایلان ماسک«)Elon Mask(، نخستین شخصی نیست که 

قصد دارد سکونت گاهی را در مریخ بسازد.
»کارل ساگان«)Carl Sagan(، ستاره شناس مشهور نیز دهه ها پیش تاکید 
کرد که انسان باید پیش از آن که سیارک های منظومه شمسی دوباره به زمین 

برخورد کنند، به یک گونه چندسیاره ای تبدیل  شود.
ساگان از دنیا رفته است اما پروفسور »میشیو کاکو«)Michio Kaku(، فیزیکدان 
و استاد آینده پژوه »دانشگاه شهری نیویورک«)CUNY( می گوید که اکنون ایلان 
ماسک، مدیرعامل شــرکت »اسپیس ایکس«)SpaceX( می تواند رویای تمدن 

فضایی را تحقق ببخشد.
ساگان در سال 1۹۹۶ درگذشت اما چشم انداز او در مورد فراتر رفتن انسان از 
زمین، جالب تر شده  است زیرا تهدیدات جهانی مانند تغییرات اقلیمی، همه گیری 

کووید-1۹ و شرایط حساس این سیاره رو به افزایش هستند.
وی پیش از درگذشت خود گفت: زمین حداقل پنج دوره بزرگ انقراض را 
تجربه کرده است و اگر این موضوع به قدر کافی نگران کننده نباشد، احتمال این 
که زمین در قرن بعدی مورد هجوم یک جهان کوچک تهدیدکننده تمدن قرار 
بگیرد، کمتر از یک در هزار است. احتمال مرگ در یک پرواز تجاری، یک در دو 
میلیون است. پروفسور کاکو باور دارد که ایلان ماسک می تواند رویای ساگان را 
با روشی واقع بینانه تر و خلاقانه تر به ثمر برساند. به گفته کاکو، تلاش های کنونی 
ایلان ماسک در برابر تهدیدات رویاروی بشر، کارآمدتر از تلاش های صورت گرفته 

در سال 1۹۹۶ است.
برای نمونه، ماســک در سال ۲٠1۹، در یک توئیت نوشت که نهایتا سنگ 
بزرگی با زمین برخورد خواهد کرد و تاکید داشت که مکانیسم های دفاعی زمین 

برای نجات دادن انسان های این سیاره، صفر است.
کاکو گفت: ما باید به عنوان یک سیاست بیمه ای، اطمینان حاصل کنیم که 
انسان، به یک گونه دوسیاره ای تبدیل می شود. این سخنان کارل ساگان است.

وی افزود: البته اکنون ایلان ماسک با گفتگو در مورد یک گونه چندسیاره ای، 
ایــن دیدگاه را احیا کرده اســت. او می خواهد با اســتفاده از »موشــک های 
فیوژن«)fusion rockets( که با تلفیقی از بودجه های خصوصی و دولتی تامین 

مالی شده اند، تا یک میلیون سکونت گاه بسازد و به مریخ بفرستد.
با وجود این، کاکو از چالش های بزرگ پیش روی انسان در مسیر ساکن شدن 
روی مریخ چشم پوشی نمی کند. یک مانع بزرگ، هزینه سفر به مریخ است. حتی 
برای ثروتمندترین فرد روی زمین که ایلان ماســک است، سفر به مریخ، یک 

پروژه مالی جدی به شمار می رود.
کاکو باور دارد که بهترین راه برای کاهش هزینه ها، ارسال ربات ها به مریخ 

است تا در آنجا زیستگاه هایی را برای فضانوردان آینده بسازند.
وی در این باره گفت: با فرستادن ربات های دارای قابلیت خودتکثیری به مریخ، 
به تدریج لشکری از ربات ها تشکیل می شوند که می توانند شهری در سیاره سرخ 
بسازند. با توجه به این که طبیعت و قوانین فیزیک، سرانجام باعث نابودی بشر 

خواهند شد، مقصد نهایی ما در فضا خواهد بود.
با گذشت حدود یک سال از شیوع یک بیماری همه گیر در اوج فاجعه های 
بزرگ آب و هوایی، عجیب نیست که به یک ناامیدی خفیف دچار شوید و وضع 
موجود را به عنوان یک وضع عادی جدید بپذیرید، اما به گفته پروفسور کاکو، 
فشار ایلان ماسک برای تحقق نظریه کارل ساگان مبنی بر تبدیل شدن انسان 
به گونه ای چندسیاره ای، اکنون فوریت دارد، زیرا امید به داشتن آینده ای روشن تر 

را حداقل برای برخی از گونه ها فراهم می آورد.

 باکتری هایی که به فلز تبدیل می شوند
پژوهشگران آمریکایی با همکاری »کاظم کاشفی«، دانشمند ایرانی دریافتند 
که برخی از باکتری ها با پوشــاندن خود در فلز می توانند به بازیابی یک منبع 

طبیعی ارزشمند کمک کنند. 
 به نقل از ساینس دیلی، پژوهشگران »دانشگاه ایالتی میشیگان«)MSU( با 
همکاری »کاظم کاشفی«)Kazem Kashefi(، دانشمند ایرانی این دانشگاه، در 
بررسی جدیدی نشــان داده اند که میکروب ها می توانند به بازیافت یک منبع 
طبیعی ارزشمند کمک کنند. »جما رگورا«)Gemma Reguera(، سرپرست این 
پژوهش گفت: درســی که ما از این پژوهش می گیریم، این است که واقعا باید 
خارج از چارچوب فکر کنیم. ما تنها قله یک کوه یخی را می بینیم. میکروب ها 
میلیاردها سال است که روی زمین بوده اند و این که فکر کنیم آنها نمی توانند 

کاری انجام دهند، مانع بسیاری از ایده ها و برنامه ها می شود.
رگــورا و گروهــش، با باکتری هــای موجود در خاک و رســوبات که با نام 
»ژئوباکتر«)Geobacter( شناخته می شوند، کار کردند. آنها در جدیدترین پروژه 
خود، به بررسی این موضوع پرداختند که هنگام برخورد این باکتری ها با کبالت 
چه اتفاقی رخ می دهد. رگورا گفت: کبالت، بسیاری از میکروب ها را از بین می برد. 

این ماده، به سلول های میکروب ها نفوذ می کند و به تخریب آنها می پردازد.
حدس پژوهشگران این است که ژئوباکتر می تواند از این سرنوشت فرار کند. این 
میکروب ها، یک گروه مقاوم هستند. آنها می توانند از ورود آلاینده های اورانیوم به 
آب های زیرزمینی جلوگیری کنند و با جذب انرژی از مواد معدنی حاوی اکسید 
آهن، به تامین نیروی خود بپردازند. دانشمندان در مورد نحوه تعامل میکروب ها 
با کبالت، اطلاعات کمی دارند اما بسیاری از پژوهشگران باور دارند که خطر فلز 

سمی برای میکروب ها بسیار زیاد است.
در هر حال، رگورا و گروهش، این باور را به چالش کشیدند و دریافتند که 
ژئوباکترها می توانند »معدن کارهای« موثر کبالت باشند و فلز را از زنگ زدگی 
خارج کنند؛ بدون اینکه به آن امکان دهند تا به سلول هایشان نفوذ کند و آنها 

را از بین ببرد. آنها در اصل خود را با این فلز می پوشانند.

One UI 3.٠، هفتمین نســخه از رابط کاربری اختصاصی سامسونگ، اخیرا با 
تغییراتی در مرکز اعلانات، تنظیمات سریع و تجربه ی کاربری به صورت عمومی 

در دسترس برخی از پرچم داران قرار گرفت.
وقتــی صحبت از رابط کاربری اختصاصی در گوشــی های اندرویدی به میان 
می آید، نام سامسونگ به عنوان یکی از نخستین پیشروان این زمینه به ذهن خطور 
 TouchWiz، Samsung می کند؛ شرکتی که از گذشته تاکنون چندین نسخه شامل
Experience و One UI را در اختیــار کاربرانــش قرار داده و اکنون در جدیدترین 

تلاش خود One UI 3.٠ را در دسترس عموم قرار داده است.
بنابر ادعای سامسونگ، One UI 3.٠ می تواند به خوبی تمام نوآوری های موجود را 
به طور خلاصه در اختیار کاربر بگذارد و تجربه ی کاربری اندروید 11 را به ارتفاعات 
جدیدی برساند. »مرکز اعلانات«، »تنظیمات سریع«، »آیکون ها«، »صفحه ی قفل«، 
»تنظیمات«، »منوی تنظیم صدا«، »انیمیشن ها« و »اعلانات« بخش هایی هستند 

که بیشترین تغییر را به خود دیده اند.

مرکز اعلانات و تنظیمات سریع
مرکــز اعلانات هم گام با اندروید 11، در رابط کاربری جدید سامســونگ نیز 
دســت خوش تغییراتی شــده اســت. حال هریک از اعلانات دریافتی در زبانه ی 
جداگانه ای نمایش داده می شود که هر کدامشان با پیروی از زبان طراحی جدید 
One UI، گوشه هایی گردتر از سابق دارد و به همین دلیل کاربر برای یافتن اعلان 
به خصوصی، مســیر هموارتری خواهد داشت. برخلاف سابق، حالا ترتیب نمایش 
اعلانات براساس زمان نیست و اعلان ها بسته به اپلیکیشن ارسال کننده اولویت بندی 
می شــوند؛ برای مثال اعلانات پیام رسان ها و پیام های مستقیم اولویت بیشتری 
درمقایسه با اپلیکیشن های متفرقه دارند. البته سامسونگ وظیفه ی اولویت بندی 
اعلانات را صرفاً به دســتگاه واگذار نمی کند و کاربر نیز امکان تغییر اولویت بین 

اپلیکیشن ها را دارد.

3.٠ One UI مرکز اعلانات و تنظیمات سریع در
با باز کردن صفحه ی تنظیمات سریع متوجه تغییراتی نیز در این بخش خواهید 
شــد که انتقال ساعت و تاریخ از گوشه ی بالا سمت چپ به بخش میانی صفحه، 
تغییــر ظاهر و مکان کلیدهای Media و Devices، کاهش ردیف های آیکون ها از 
چهار ردیفه به سه ردیف، جابه جایی دکمه های »بیشتر«، »تنظیمات«، »دکمه ی 
نرم افزاری Power« و »جســت وجو« و کاهش میزان شفافیت پس زمینه از جمله  

تغییرات این بخش به شمار می آیند.
به لطف تغییرات اشاره شده، صفحه ی تنظیمات سریع خلوت تر از نسخه ی پیشین 
به نظر می رســد. کاملا واضح است که سامسونگ با کاهش تعداد ردیف میان برها 
ســعی بر ساده تر کردن کار با یک دســت را دارد که می توان این تلاش کره ای ها 
را موفقیت آمیز دانست. از طرفی در نسخه ی قبلی One UI، ابعاد کوچک و مکان 
قرارگیری نامناسب دکمه های »Devices« و »Media« موجب خارج شدن از مرکز 
توجه کاربر شده بود؛ اما حالا ابعاد بزرگ تر و محل قرارگیری جدید آن ها، احتمال 

استفاده ی بیشتر از آن دو را بیش ازپیش می کند.

آیکون های جدید
سامسونگ به طور نامحسوس تغییراتی هم روی آیکون های نسخه ی جدید رابط 
کاربری خود اعمال کرده است. پس زمینه ی مات به عنوان بخشی از زبان طراحی 
One UI 3.٠، در برخی از المان ها نظیر شماره های PIN Lock نیز به چشم می خورد.

در نسخه ی جدید One UI تعداد محدودی از آیکون ها تغییر یافته اند؛ البته از نظر 
ما نیز این استراتژی را درست می دانیم؛ چراکه بدین ترتیب بدون ایجاد سردرگمی 

برای کاربر، یک نواختی بیشتری بین آیکون های رابط کاربری ایجاد می شود.

صفحه ی قفل
صفحه ی قفل یکی از معدود صفحاتی محسوب می شود که با هربار استفاده از 
گوشی، حداقل یک بار با آن روبه رو می شویم. سامسونگ تغییرات هیجان انگیزی نیز 

برای صفحه ی قفلِ نسخه ی جدید رابط کاربری خود درنظر گرفته است.

تغییرات و ویجت های صفحه ی قفل
پیش  تر اگر قصد کنترل پخش یک فایل چندرسانه ای از صفحه ی قفل را داشتید، 
به زحمت باید انگشتتان را تا گوشه ی بالا سمت چپ صفحه هدایت می کردید؛ اما 
اکنون سامســونگ با قرار دادن این بخش در قسمت میانی صفحه ی قفل، کار را 

برای کسانی ساده تر می کند که به دنبال استفاده از گوشی با یک دست هستند.
با یک بار ضربه زدن به ویجت ساعت روی صفحه ی قفل می توانید به ویجت سایر 
نرم افزارها دسترسی داشته باشید که پیش  تر در One UI امکان دسترسی به آن ها 

در صفحه ی قفل وجود نداشت.
بــرای طرفــداران قابلیــت Always On Display  امکان انتخــاب GIF جهت 
شخصی ســازی بیشتر فراهم شده است تا کاربر مواردی فراتر از ساعت و اعلانات 

اخیر را در این صفحه در اختیار داشته باشد.

تنظیمات
سامســونگ در One UI 3.٠ نرم افــزار تنظیمات را هم بدون تغییر رها نکرده 
است. هرچند کم، اما کره ای ها با جابه جایی چند منو در تنظیمات به نوعی تلاش 
کرده اند تا دسترسی به آن ها را با یک دست ساده تر کنند. از طرفی حالا جست وجو 
در تنظیمات هم هوشمندتر از سابق انجام می شود و نرم افزار با تشخیص اشتباه 

تاپیی، نزدیک ترین نتیجه به واژه ی جست وجو شده را به کاربر نمایش می دهد.

3.0 One UI منوی برنامه ی تنظیمات و بخش باتری در
دسترسی پذیری به اطلاعات موردنیاز در صفحه ی تنظیمات باتری هم از دیگر 
تغییرات اعمال شده در این بخش به شمار می رود. حالا کاربر به محض ورود به بخش 
دسترسی پذیری، به گزارشی از میزان مصرف دسترسی خواهد داشت؛ درحالی که 
برای مشاهده ی همین گزارش در نسخه ی پیشین One UI، کاربر مجبور به طی 

کردن مسیر بیشتری می شد.

منوی تنظیم صدا
با کم/زیاد کردن صدای دســتگاه، شاهد استفاده از المان های جدید طراحی 
سامســونگ، یعنی گوشه های گرد و پس زمینه ی مات هســتیم؛ اما استفاده از 
اســلایدری که از زبان باقی اسلایدرها نظیر اسلایدر تغییر میزان نور نمایشگر و 
اسلایدر پخش کننده چندرسانه ای پیروی نمی کند، از یک پارچگی طراحی رابط 

کاربری می کاهد.

3.0 One UI نوار و منوی تنظیم صدا در
جابه جایی اســلایدر تنظیم صدا از بخش بالایی به بخش کناری سمت راست 
دســتگاه را می توان اقدامی هوشــمندانه دانســت؛ چراکه کار با آن را برای افراد 

راست دستی ساده تر می کند که عادت به استفاده ی یک دستی از گوشی دارند.

انیمیشن های جدید و روان
بی شک می توان از انیمیشن ها به عنوان یکی از مؤثرترین بخش ها در تجربه ی 

کاربری کاربر یاد کرد که در One UI 3.٠ نیز دست خوش تغییراتی شده است.
شــاید در اســتفاده از رابط کاربری جدید سامســونگ متوجه تغییراتی در 
انیمیشن های آن نشوید؛ اما اگر قصد مقایسه ی نسخه ی جدید با نسخه ی پیشین 
را داشته باشید، تغییرات اعمال شده بر انیمیشن ها را به وضوح احساس خواهید 

کرد که موجب سریع تر، روان تر و متفاوت تر شدن آن ها شده است.

اعلانات
نسخه ی جدید رابط کاربری اختصاصی سامسونگ برای کهکشانی ها، مبتنی بر 
یازدهمین نسخه ی سیستم عامل محبوب اندروید است که از این بخش به وفاداری 

One UI 3.٠ به ویژگی های آخرین نسخه ی سیستم عامل گوگل می پردازیم.
اعلانات از پرتغییرترین بخش های اندروید 11 محســوب می شــد؛ تفکیک 
گفت وگوها و اولویت بیشــتر اعلان گفت وگوها نســبت به سایر اعلانات و قابلیت 
Bubble از ویژگی هایی هستند که One UI 3.٠ از اندروید 11 به ارث برده است.

3.0 One UI در Bubble chat قابلیت
اهمیــت گفت وگوها در ارتباطات امروزی در نســخه ی جدیــد One UI  نیز 
واضح اســت. حالا با باز کردن مرکز اعلانات، اعلانات دریافتی شــما به دو بخش 
Conversations و Notifications تقســیم می شود که بخش مربوط به گفت وگو 

ویژگی هایی نظیر پاسخ هوشمند را نیز به همراه دارد.

قابلیت Bubble نیز ویژگی جدیدی است که پیش تر کاربران پیام رسان فیسبوک 
با نام Chat Head می شــناختند. به لطف این ویژگی، حالا گفت وگوهای کاربر در 
پیام رسان های گوناگون در قالب یک حباب شناور در محیط کاربری همراه او خواهد 

بود تا امکان دسترسی ساده تر به آن فراهم باشد.

سایر تغییرات
اگر نگاه عمیق تری به نســخه ی جدید One UI سامسونگ بیاندازیم، تغییرات 
ریزودرشت بیشتری نظیر امکان تغییر پس زمینه ی تماس ها، جزئیات بیشتر در 
نرم افزار Gallery، منوی میان برهــای خلوت تر هر نرم افزار، امکان افزودن ویجت  
نرم افزارهــا از طریــق همین منو به صفحه ی خانه و امــکان قفل صفحه با دوبار 
ضربه زدن به صفحه به چشــم خواهد خورد که همگی هرچند کم، تأثیراتی روی 

تجربه ی کاربری شما دارند.

جمع بندی
به طور خلاصه One UI 3.٠ را می توان نسخه ای ساده، با تغییرات جزئی و بهینه 
برای کار با یک دست دانست که تغییرات اعمال شده، علاوه بر بهبود تجربه ی کاربری، 

آن را به رابط کاربری یکپارچه تری تبدیل کرده است.

بررسی One UI ۳.٠ سامسونگ


